
مهاجرانی:

 پیوستن به FATF زمان بر است
سخنگوی دولت در نشست خبری گفت: اینگونه نیست که ما 
بگوییم که اگر همین امروز لوایح به جا مانده FATF را در داخل 
تصویب کنیم، از آن طرف هم به سرعت مشکل حل می شود. فاطمه 
مهاجرانی سخنگوی دولت در نشست خبری خود با تبریک ایام ماه 

رجب و اعیاد پیش رو و سال نو مسیحی به ...
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بررسی ها نشان می دهد؛

 پرندگان 
اعیان نشین

همزمان با رشد قیت گوشت و اقداماتی که قرار است در این رابطه 
انجام شود قیمت مرغ نیز پس از رشد قیمت همچنان در بازه 90 تا 
105 هزار تومانی ثابت مانده است . در واقع وزیر جهاد کشاورزی اخیرا 
اعلام کرده بود که اجازه افزایش قیمت مرغ را نخواهیم داد و در این 
راستا با عرضه مرغ گرم در میادین توانسته بود قیمت مرغ را در بازه 70 
هزار تومان ثابت نگه دارد . اگرچه که بازار خرده فروشی همچنان به 
روند پیشین خود ادامه می دهد . البته این موضوع زمانی حائز اهمیت 
می شود که در شرایطی که اکثر مردم در خرید مرغ با چالش مواجه اند 
فروش انواع اقسام پرندگان همچون کبک و اردک برای عده ای به عادت 
روزمره درآمده است . حال باید منتظر شد و دید ایا اقدامات وزیر جهاد 

کشاورزی در خصوص قیمت مرغ به نتیجه خواهد رسید؟

بررسی ها نشان می دهد؛

حذف قیمت گذاری 
دستوری ضرورتی انکار ناپذیر

»جهان اقتصاد« گزارش می دهد 

اما و اگرهای کاهش 
قیمت نفت

یادداشتیادداشتسرمقاله

غلامرضا توکل شوریجه 
 نماینده مجلس 

امیر دبیری مهر 
 اقتصاد دان

رضا صفریان
مدیرروابط عمومی فولاد هرمزگان

 رویای تحول اقتصادی معادله فرهنگ و انرژی
 Fatf در  گرو

بومی سازی دانش و فناوری؛ 
دستاورد خودباوری

 صفحه4 صفحه5 صفحه2

»جهان اقتصاد« گزارش می دهد؛»جهان اقتصاد« گزارش می دهد؛

 آدرس غلطی آدرس غلطی
 به نام پلتفرم های  به نام پلتفرم های 

خانه یابخانه یاب

توجه: اعلام آمادگی جهت شرکت در این مناقصه صرفاً بصورت الكترونیكی)توکن( و از طریق 
سامانه ستاد به نشانی www.setadIran.ir   می باشد.

مناقصه عمومی یک مرحـله ای شماره  م م/03/0261مربوط به  تعمیرات انتقالی و بهسازی 
7 باب منزل نوع بی واقع در شهرک نفت سال 1403 

الف- شرح مختصر خدمات
عملیات تخریب،بتن درجا،کارهای فولادی سبک و سنگین،کاشی و سرامیک،رنگ 
آمیزی،کلید و پریز،سیم کشی ،چراغهای صنعتی،وسایل فشار ضعیف تابلویی،لوازم 

بهداشتی و شیر آلات
ب-   محل اجرای خدمات و مدت انجام کار

محل اجرای خدمات در اهوازو مدت انجام آن 6مـاه  می باشد.
ج-   برآورد کارفرما

برآورد کارفرما جهت انجام خدمات   -/57,090,736,929ریال  می باشد
د-شرایط مناقصه گران متقاضی

- داشتن ظرفیت آزاد)تعدادی و ریالی( در رشته مربوطه 
- مناقصه گران دارای  حداقل پایه 5 گرایش ساختمان و ابنیه- در تعیین برنده مناقصه و در 
شرایط برابر،الویت با شرکت های بومی استانی می باشد.-دارا بودن گواهینامه تایید صلاحیت 
ایمنی از اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی در هنگام عقد قرارداد از سوی مناقصه گر برنده 
مبلغ  به  کار  ارجاع  فرآیند  در  شرکت  تضمین  ارائه  توانایی  باشد.-  می  الزامی 

-/2,854,536,846ریال که بایستی به یكی از دو صورت زیر ارائه گردد :
الف:  ارائـه رسیـد وجـه صـادره از سـوی حسابداری کارفـرما مبنی بـر واریـز مبلـغ 
فـوق الـذکربه شماره حساب IR940100004001111604022067  نزد بانک  مرکزی جمهوری 
اسلامی ایران شعبه مرکزی جمهوری اسلامی ایران - اهوازکد 0 حساب - بنام  شرکت ملی 

مناطق نفتخیز جنوب
ب: ارائه ضمانتنامه بانكی به میزان مبلغ فوق الذکر طبق فرم نمونه که ابتدا برای مدت )90روز( 

معتبر بوده  وپس از آن نیز با اعلام کارفرما برای مدت )90 روز( دیگر قابل تمدید باشد.
- توانایی ارائه 5% مبلغ پیمان )در صورت برنده شدن ( بعنوان تضمین انجام تعهدات-مناقصه 
گر جهت تحویل تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار علاوه بر بارگذاری تصویر تضمین از 
طریق سامانه لازم است بصورت حضوری به دفتر کمیسیون مناقصات در اهواز، کوی فدائیان 
اسلام مجتمع تندگویان، واقع در روبروی بلوک دو، ساختمان طرحهای راه و ساختمان در 

مهلت مقرر مراجعه و تضمین را تسلیم نمایند.
توجه: ضمانت نامه فرآیند ارجاع کار و انجام تعهدات صادره توسط بانک پاسارگاد قابل پذیرش 

نمی باشد .
  هـ-محل و  مهلت دریافت مدارک مناقصه گران

از کلیه متقاضـیان واجد شرایط دعـوت بهعمل میآید ظرف مهلت مقرر در این فراخوان 
www.setadIran. جهت دریافت اسناد و اعلام آمادگی از طریق سامانه ستاد و به نشانی

ir مراجعه نمایند تا ارزیابیهای لازم وفق آییننامه اجرایی بند ج ماده 12 قانون برگزاری 
مناقصات)ارزیابی ساده(بر روی مدارک ارسالی مناقصه گران به عمل آید.

1- مهلت اعلام آمادگی: بصورت الكترونیكی )غیر حضوری و( از ساعت 8:00 تاریخ  
1403/10/22 لغایت  ساعت 19:00  تاریخ   1403/11/02

2- مبلغ خرید اسناد و شماره حساب: واریز مبـلغ  7,616,000ریال  از طریق درگاه موجود 
www.setadIran.ir در سامانه به نشانی

محل، زمان تحویل و گشایش پیشنهادها 
متقاضیان مكلفند پیشنهادات خود را حداکثر تا ساعت 14:00روز  چهارشنبه مورخ  
1403/11/24 به صورت الكترونیكی و از طریق سامانه ستاد تسلیم نمایند. ضمناَ پیشنهادات 
در ساعت 08:00 روز دوشنبه مورخ  1403/11/29 گشایش و قرائت خواهد شد و حضور نماینده 
مناقصه گران با معرفی نامه و کارت شناسایی معتبر بلامانع است.همچنین مناقصه گران می 
بایست ضمن بارگذاری الكترونیكی تصویر تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار در سامانه تا 
ساعت 14:00روز  چهارشنبه مورخ 1403/11/24 اصل تضمین مذکور را به صورت فیزیكی به 
کمیسیون مناقصات شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب در آدرس: اهواز- کوی فدائیان اسلام 
مجتمع تندگویان، واقع در روبروی بلوک دو، ساختمان سابق طرحهای راه و ساختمان تسلیم 

نمایند.
همزمان ارائه معرفی نامه و کارت ملی برای متقاضیان شرکت در مناقصه و نمایندگان شرکتها 

در همه مراحل لازم و ضروری می باشد.
تذکر: حسب مورد ارائه یک نسخه اصلی از اساسنامه شرکتها، آگهی تاسیس، آخرین تغییرات 
ثبتی و هرگونه گواهی مبنی بر واجد شرایط بودن شرکت مطابق با مفاد آگهی الزامی می باشد. 

WWW.NISOC.IRhttp://iets.mporg.ir
شناسه آگهی: 

1860026

     اداره کل نوسازی ، توسعه  وتجهیز مدارس استان آذربایجانغربی درنظردارد دراجرای قانون برگزاری مناقصات وآئین نامه اجرائی بند)ج(ماده )12( قانون برگزاری 

مناقصات بشماره 84136/ت 33560هـ مورخ 85/7/16 تصویب نامه  هیات محترم وزیران ازپیمانكاران  واجد شرایط ودارای گواهینامه صلاحیت ورتبه بندی از سازمان  

مدیریت و برنامه ریزی براساس فهرست بهای سال 1403 برای اجرای پروژه های  مشروحه زیر ازطریق برگزاری مناقصه دعوت بعمل آورد.

کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الكترونیكی دولت )ستاد(  

www.setadiran.ir  انجام خواهد شد  و لازم است که مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی ،مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الكترونیكی 

را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند . توضیح اینكه اسناد مناقصه پروژه مربوطه همزمان با اسناد ارزیابی از طریق سامانه ستاد ارسال خواهدشد. تنها پاکت شرکت 

هایی که در ارزیابی امتیاز لازم را کسب نمایند گشوده خواهد شد .

مهلت دریافت اسناد فراخوان  و مهلت ارسال پاسخ استعلام مطابق با زمان بندی اعلامی در سامانه ستاد خواهد بود .

موضوع مناقصه:

ردیف
نوع بخشنامهشرح

مبلغ تضمین شرکت در مناقصه

)ریال(

برآورد اولیه

)ریال(

11,330,221,000226,604,407,712سرجمعتجدید احداث مدرسه 12 کلاسه میرآباد سردشت1

نام و نشانی دستگاه مناقصه گذار: ارومیه خیابان دکتربهشتی – روبروی دانشگاه ارومیه   " امور قراردادها ، مناقصات و پیمان های"  اداره کل نوسازی ، توسعه وتجهیز 

مدارس استان آذربایجانغربی  به شماره تماس 6- 33443093  

زمان انتشار نوبت اول 1403/10/19  نوبت دوم  1403/10/20 

شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی در نظر دارد اقلام مورد نیاز خود را با شرایط ذیل بصورت برگزاری مناقصة عمومی دو مرحله ای از طریق سامانه تدارکات الكترونیكی دولت )سامانه ستاد( تامین 
نماید:

2003097224000085 شماره فراخوان در سامانه ستاد ایران
 R2-03/041 مناقصه شماره R2-0340018-RK تقاضای  شماره مناقصه و تقاضا

NUOVO PIGNONE خرید قطعات یدکی پمپ موضوع مناقصه/ شرح مختصر اقلام درخواستی
23/307/823/000 ریال مبلغ تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار

تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار بصورت یكی از تضامین قابل قبول وفق آیین نامه تضمین 
شماره 123402/ت50659 ه مورخ 94/09/22 هیات وزیران می باشد. نوع تضمین شرکت درفرایند ارجاع کار

792/504 یورو
مبلغ برآوردی مناقصه

5 روز پس از درج نوبت دوم آگهی در صفحه اعلان عمومی سامانه ستاد ایران می باشد.  آخرین مهلت دریافت اسناد ارزیابی کیفی در سامانه ستاد

ظرف مدت دو هفته پس از انقضای مهلت دریافت اسناد می باشد.  آخرین مهلت بارگذاری و  ارسال مستندات ارزیابی کیفی )رزومه( در
سامانه ستاد

پس از ارزیابی کیفی مناقصه گران، مستندات دریافت پیشنهاد فنی و مالی بهمراه برنامه زمانی از 
طریق سامانه ستاد ارسال می گردد.  آخرین مهلت بارگزاری پیشنهادات فنی/ مالی در سامانه ستاد

 استان بوشهر- شهرستان عسلویه- شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی-پالایشگاه دوم -  ساختمان
آدرس مناقصه گزار مدیریت پالایشگاه دوم

 بدیهی است کلیه فرآیند برگزاری مناقصه الكترونیكی از طریق درگاه سامانه تدارکات الكترونیكی دولت )سامانه ستاد( به نشانی: WWW.SETADIRAN.IR انجام می پذیرد وبه پیشنهاد 
های خارج از سامانه ستاد هیچگونه ترتیب اثری داده نخواهد شد و مناقصه گران بایستی نسبت به ثبت نام در سامانه ستاد و دریافت گواهی امضاء الكترونیكی اقدام نمایند.

مناقصه گران می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر به سایت WWW.SPGC.IR مراجعه و یا با شماره تلفن های2426-07731312248 تماس حاصل فرمایند. 
شناسه آگهی: 1861321

فراخوان  مناقصه عمومیفراخوان  مناقصه عمومی

آگهی فراخوان مناقصه عمومی )همزمان  با  آگهی فراخوان مناقصه عمومی )همزمان  با  
ارزیابی یکپارچه ( شماره ارزیابی یکپارچه ( شماره 123123--14031403        

     آگهی فراخوان مناقصه عمومی دو مرحله ای     آگهی فراخوان مناقصه عمومی دو مرحله ای

امور حقوقی و قراردادها - شركت ملی مناطق نفتخیز جنوب

روابط عمومی شركت مجتمع گاز پارس جنوبی     اداره كل نوسازی ، توسعه  وتجهیز مدارس استان آذربایجانغربی

شرکت ملی نفت ایران   
نوبت دومشرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب

نوبت اولنوبت اول
 

مناقصه گزار : شرکت سهامی برق منطقه ای سیستان وبلوچستان 
نوع مناقصه : عمومی یک مرحله ای همزمان با ارزیابی کیفی )فشرده(

موضوع مناقصه: تامین تجهیزات پایانه راه دور
مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار : 3/147/120/000 ریال )ضمانتنامه شرکت در 
فرآیند ارجاع کار میبایست دارای 3 ماه اعتبار از آخرین مهلت تحویل پاکات و همچنین 

قابلیت تمدید به مدت 3 ماه دیگر باشد(
تاریخ فروش اسناد ارزیابی کیفی و مناقصه: از روز شنبه مورخ 1403/10/15 لغایت ساعت 

19 روز چهارشنبه مورخ 1403/10/19
نحوه دریافت اسناد ارزیابی کیفی مناقصه : مراجعه به صفحه اعلان عمومی سامانه تدارکات 

 setadiran.ir  الكترونیكی دولت به آدرس
تاریخ تحویل پاکات ارزیابی کیفی و مناقصه: حداکثر تا ساعت 08:30 روز شنبه مورخ  

1403/11/06
تاریخ و محل بازگشایی پاکات ارزیابی کیفی: راس ساعت 09:00 روز شنبه مورخ 1403/11/06 
– امور تدارکات و قراردادهای شرکت برق منطقه ای سیستان و بلوچستان. در این جلسه 

پاکات ارزیابی کیفی گشوده و جهت بررسی و امتیازدهی به کمیته فنی بازرگانی ارجاع 
میشود. زمان بازگشایی پاکات مناقصه در همین جلسه تعیین و کتبا به اطلاع منالقصه گران 

خواهد رسید.
نحوه تحویل پاکات ارزیابی کیفی و مناقصه: پاکات ارزیابی کیفی و مناقصه که توسط مناقصه 

گر تهیه میشود میبایست به دو شكل تحویل شود:
1-بارگذاری پاکات )پاکت ارزیابی کیفی، پاکت الف، پاکت ب و  پاکت ج( به صورت 

الكترونیكی در سامانه تدارکات الكترونیكی دولت مطابق با زمانبندی .
2-تحویل فیزیكی فقط پاکت )الف( مناقصه مطابق با زمانبندی به آدرس زاهدان ، حد فاصل 
دانشگاه 37 و 39 ، دبیرخانه شرکت برق منطقه ای سیستان و بلوچستان ، تلفن : 

05431137049
تحویل پاکات به هر دو روش الزامیست

مدت انجام کار :3 ماه شمسی 
*تداوم جریان انرژی با صرفه جویی در مصرف برق*

شناسه آگهی: 1860234    م الف: 1384

آگهی  تجدید ارزیابی كیفیآگهی  تجدید ارزیابی كیفی
 و  مناقصه فشرده شماره  و  مناقصه فشرده شماره 4646//14031403

روابط عمومی شركت برق منطقه ای سیستان وبلوچستا ن

نوبت دوم
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 قیمـت گـذاری دسـتوری در خلال ایـن سـال هـا بـه عنوان 
چالش اصلی اقتصاد کشـور برشـمرده شـده. البته این رویکرد 
در بسیـاری از کشـورها و در زمـان هـای خـاص بـه کار گرفتـه 
شـده اسـت، اما کارشناسـان معتقدند در شـرتیطی که اقتصاد 
کشـور با ثبات همراه اسـت شـاید قیمت گذاری چندان تاثیری 
نداشـته باشـد امـا در شـرایط کنـونی اقتصـاد هرگونـه دخالـت 
دولـت در بـازار بـه ایجـاد رانـت و تحمیـل فشـار مضاعـف بـه 

مصرف کنندگان منجر خواهد شد.
قیمـت گـذاری دسـتوری یـکی از ابـزار تعییـن قیمـت در 
اقتصاد به شـمار می رود که تأثیرات قابل توجهی روی بازارها، 
توزیـع منابـع و رفتـار اقتصـادی افـراد می گـذارد. ایـن اقـدام 
اقتصـادی سـابقه ای تاریـخی و اجـرایی در بسیاری از کشـورها 
دارد امـا بـا توجـه بـه اینکـه موفقیـت مـورد انتظـاری نداشـته 
اغلـب کشـورها آن را از میـان ابزارهـای حاکـم بـر اقتصـاد خود 
کنار گذاشـتند و به اقتصاد آزاد در اقتصاد خود تمایل بیشـتری 
نشـان دادند. در مقابل سال هاسـت که سیاسـت های دسـتوری 
نقـش مهـمی در مدیریـت و حکمـرانی اقتصادی کشـور ما دارد 
و ایـن در حـالی اسـت کـه بـرخی از اقتصاددانـان بـر ایـن بـاور 
هسـتند کـه مـا در کشـورمان در حـال آزمـودن سیاسـت های 

شکست خورده قبلی هستیم.
در ایـن رابطـه عـلی سـعدوندی اقتصـاددان بـا بیـان اینکـه 

قیمت گـذاری دسـتوری در هیـچ جـای دنیـا موفق نبوده اسـت، 
تأکیـد کـرد: ایـن سیاسـت در ایـران نیـز فاجعـه بـه بـار آورده و 
مـا تـازه در ابتـدای یـک بحران بزرگ هسـتیم. ارز در حال رشـد 
اسـت، زیـرا بازارهـای جایگزیـن کـه بخـش واقـعی اقتصـاد 
محسـوب می شـوند، دچـار آسیـب شـده اند. بـررسی وضعیـت 
سـود و زیـان شـرکت های تولیـدی نشـان می دهـد شـرایط به 
مراتـب وخیم تـر از گذشـته اسـت و حـتی در زمـان جنـگ نیـز 
چنیـن وضعیـتی سـابقه نداشـته اسـت. ایـن سیاسـت ها انگیزه 
سـرمایه گذاری را در بخـش واقـعی اقتصـاد از بیـن بـرده اسـت. 

در شـرایطی کـه کشـور هـم بـا تحریم هـا مواجـه اسـت و هـم 
به جـای  دولـت  شـده،  سـخت تر  ژئوپلیتیـک  شـرایط 
تسـهیل گری، بـا اعمـال سیاسـت های فسـادآور تعزیـرات، 

عملًا به تحریم های خارجی کمک کرده است.
ایـن اقتصـاددان تصریـح کـرد: در دو سـال گذشـته، تأثیـر 
ایـن سیاسـت ها بیـش از تحریم هـا بـه اقتصـاد ایـران آسیـب 
زده اسـت. ایـن در حـالی اسـت کـه حجـم زیـادی از پـول سیال 
در جامعـه وجـود دارد کـه می توانسـت بـه سـمت بـازار بـورس 
هدایـت شـود. امـا بـه دلیـل آسیـب بـه سـودآوری شـرکت ها 

نـاشی از قیمت گـذاری دسـتوری، ایـن اتفـاق رخ نـداده اسـت. 
در آینـده، دولـت هیـچ ابـزاری بـرای کنتـرل بحـران اقتصادی 

نخواهد داشت.
وی بـا بیـان اینکـه ایـن سیاسـت ها امنیـت اقتصـادی و 
قضـائی کشـور را بـه خطـر انداختـه اسـت، گفـت: از ابتدای دهه 
۱۳۹۰، نرخ رشـد تشـکیل سـرمایه منفی شـد و هر سـال نسـبت 
بـه سـال قبـل سـرمایه گذاری کمتـری انجـام شـد. امسـال 
چهارمین سـالی اسـت که خالص تشـکیل سـرمایه منفی شـده، 
به این معنا که اسـتهلاک بیشـتر از سـرمایه گذاری بوده اسـت. 
ایـن همـان سـناریویی اسـت کـه در اتحـاد جماهیـر شـوروی 

سابق رخ داد و ما نیز متأسفانه آن را اجرا کرده ایم.
این اقتصاددان با اشـاره به تجربیات سـایر کشـورها گفت: 
بیـش از ۱۸۰ کشـور جهـان توانسـته اند تـورم را کنتـرل کننـد، 
امـا سیاسـت های ایـران دقیقـاً عکـس روش هـای موفـق بوده 
اسـت. دولت می توانسـت از ۵۰۰ شـرکت صنعتی تعهد بگیرد 
آزادسـازی قیمت هـا، سـرمایه گذاری کننـد،  قبـال  کـه در 
تولیـدات خـود را افزایـش دهنـد یـا بخـشی از تولیـد مـازاد خود 
را صـادر کننـد.وی هشـدار داد: حـتی اگـر از فـردا دسـتور توقف 
ایـن سیاسـت ها صـادر شـود، بـاز هـم دیـر اسـت. امـا دولت ها 
همچنـان ایـن رویـه را ادامـه می دهنـد و نتیجه آن بحران جدی 
در آینـده خواهـد بـود. امنیـت اقتصـادی ایـران به واسـطه ایـن 

سیاست ها به مراتب وخیم تر از گذشته شده است.
سـعدوندی تأکیـد کـرد: دولتمـردان باید از سرنوشـت اتحاد 
جماهیر شـوروی سوسیالیسـتی درس بگیرند و هرچه سـریع تر 
ایـن سیاسـت ها را متوقـف کننـد. در غیـر این صـورت، وضعیت 

اقتصادی ایران روزبه روز غمبارتر خواهد شد.

بررسی ها نشان می دهد؛

حذف قیمت گذاری دستوری ضرورتی انکار ناپذیر

 جهان اقتصاد: سـخنگوی دولت در نشسـت خبری 
گفـت: اینگونـه نیسـت کـه مـا بگوییـم که اگـر همین 
امـروز لوایـح بـه جـا مانـده FATF را در داخل تصویب 
کنیـم، از آن طـرف هـم بـه سـرعت مشـکل حـل 

می شود.
فاطمـه مهاجـرانی سـخنگوی دولـت در نشسـت 
خبـری خـود بـا تبریـک ایـام مـاه رجـب و اعیـاد پیش 
بـه هموطنـان مسیـحی  نـو مسیـحی  و سـال  رو 
کشـورمان، گفـت: امیدواریـم در سـال نـو مسیـحی 
جهـان بـر خلاف سـال قبـل، صلـح بیشـتری را ببینـد. 
در روز 1۸ دی مـاه چنـد اتفـاق افتـاده اسـت. از جملـه 
درگذشـت جهـان پهلـوان تخـتی کـه عـزت خـود را از 
مـردم گرفـت. همچنیـن یـاد شـهدای هواپیمـای 
هواپیمـای اوکرایـنی و کشـتی سـانچی و نیز شـهادت 

امیرکبیر را گرامی می داریم.
وی افـزود: امیـر کبیـر در سـه سـال خدمـات 
ارزنـده ای را بـرای ایـران داشـت. دارالفنـون را سـاخت 
هـر چنـد نتوانسـت آن را ببینـد و نیـز واکسیناسیـون 
پایه ریـزی کـرد. فرامـوش نمی کنیـم  ایـران  را در 

چگونه استعمار این مرد را از ما گرفت.
سـخنگوی دولـت بـا بیان آنکه فردا سـالروز ارتحال 
آیت الله هاشـمی را گرامی می داریم، گفت: با حمایت 
خـوب سـران قـوا شـاهد ایـن بودیـم کـه در حـذف 
فیلترینگ یا مسـدود سـازی از دو تا از سـکوها صورت 
گرفت. همچنین شـرکت و حضور تجار در نمایشـگاه 
ایـران اکسـپو را داشـتیم زیـرا خدمات فـنی مهندسی 

و دانش بنیان ها برای ما مزیت رقابتی دارد.
وی ادامـه داد: جلسـات برنامـه هفتـم توسـعه در 
دفتـر معـاون اول رئیس جمهور در حال پیگیری اسـت 
و امیدواریـم شـاهد بـرش متناسـب بـا زمـان در برنامه 
باشیـم و آنچـه بـرای مـا مشـخص شـده را بـه اجـرا در 

بیاوریم.
سـخنگوی دولت در پاسـخ به پرسـشی در خصوص 
علـت افزایـش قیمـت ارز در روزهـای گذشـته و برنامه 
دولـت بـرای کاهـش ایـن نـرخ و نیـز مطـرح شـدن 
اسـتیضاح وزیر اقتصاد از سـوی مجلس، خاطر نشـان 
کـرد: معمـولًاً نـرخ ارز تابع موضوع های متنوعی اسـت 
و بـرخی موضوعـات در داخـل و بـرخی در خارج اسـت 
و ایـن دو بـا هـم تعییـن کننـده هسـتند، لـذا بـرخی 
اوقـات شـاهد تقاضـای القـایی هسـتیم کـه باعـث 
افزایـش نـرخ می شـود ولی واقعیـت ایـن اسـت که این 
موضـوع بـا سـال نـوی میلادی مصـادف شـد، زیـرا در 
ابتـدای سـال نـو مسیـحی شـاهد سـفرها و افزایـش 
بیشـتر  سـفارش  ثبـت  و  هسـتیم  کالاًهـا  واردات 

می شود.
وی ادامـه داد: نکتـه بعـدی هیجانـات در ایـن بـازار 
بـه واسـطه اقـدامی کـه برنامـه هفتـم بـرای مـا معین 
کـرده بـود، رخ داد. بایـد توجـه داشـت تنـوع نـرخ ارز 
باعـث ایجـاد فسـاد می شـود و اقـدام دولـت در یـک 
نرخ سـازی بایـد صـورت می گرفـت و البتـه ایـن نـرخ 
بـا  امیدواریـم  و  آمـده  تومـان  هـزار  زیـر ۸0  بـه 
سیاسـت های بانـک مرکـزی شـاهد وضعیـت بهتـری 

باشیم.
مهاجـرانی در خصـوص مطـرح شـدن اسـتیضاح 
وزیـر اقتصـاد از سـوی مجلـس، تاکید کرد: اسـتیضاح 
یـک فرصـت و یـک حق قانون مجلس شـورای اسلامی 

است.
سـخنگوی دولت در پاسـخ به سـوالی در خصوص 
مشـکل کامیونـداران در مـرز ترکیـه، گفـت: ابتـدا باید 
از زحمـات کامیونـداران تشـکر کـرد زیـرا آنهـا خیـلی 
از اوقـات زحمـات زیـادی را در سـرما و گرمـا متحمـل 
می شـوند و محصـولاًت مـورد نیـاز مردم و کشـور را جا 
بـه جـا می کننـد، امـا در خصـوص بـروز ایـن مشـکل، 
هیئتی از ایران به سـمت ترکیه در حال حرکت اسـت 
و همـان طـور کـه آقـای عـارف معـاون اول رئیـس 
جمهـور گفتنـد، امیدواریـم ظـرف چنـد روز یـا حـتی 

چند ساعت آینده مشکل کامیونداران حل شود.
وی ادامـه داد: مـا بـا ترکیـه مـراودات زیـادی داریم 

که اینگونه مسائل پیش می آید و حل می شود.

سـخنگوی دولت در پاسـخ به سـوال خبرنگار مهر 
در خصـوص طـرح مجـدد موضـوع FATF و لوایـح 
پارلرمـو و سی اف تی در مجمـع تشـخیص مصلحـت 
نظـام و اینکـه اگـر هـم ایـران همـه شـرایط FATF را 
بپذیـرد تحریم هـای یـک جانبـه آمریـکا می توانـد 
حضور کشـورمان را این سـازمان بی اثر کند و به نوعی 
یـک تحریـم خودخواسـته بـه تحریم هـای کشـورمان 
اضافـه می شـود، گفـت: بـا هماهنـگی بیـن قـوا و 
دسـتوری کـه مقـام معظـم رهبـری دادنـد، بـررسی 
دولاًیحـه پارلرمـو و CFT بـه مجمـع تشـخیص 
مصلحـت برگشـته و امیـدوار هسـتیم کـه بـا درایـتی 
کـه در ایـن مجموعـه اسـت و نـگاهی کـه بـه مصالـح 

کشور دارند موضوع را ببیند.
وی افـزود: طبیعتـاً تلاش می کنیـم کـه بتوانیـم بـا 
اسـتفاده از پیوسـتن بـه ایـن موضوع کـه البته موضوع 
خیـلی کوتـاهی نیسـت و زمـان بـر اسـت و اینگونـه 
نیسـت کـه مـا بخواهیـم و بگوییم که اگـر همین امروز 
لوایـح بـه جـا مانـده FATF را در داخل تصویب کنیم 
از آن طـرف بـه سـرعت هـم مشـکل حل می شـود ولی 
نکتـه ای کـه وجـود دارد ایـن اسـت کـه تصویـب ایـن 
موضـوع در واقـع دسـت سـرمایه گـذاران را در جـذب 

اسپانسر باز می کند.
سـخنگوی دولـت تاکیـد کرد: با تصویب وپیوسـتن 
کامل ایران به FATF ، مسیر جذب سـرمایه گذاری 
در کشـور همـوار می شـود امـا بایـد توجـه داشـت کـه 
تصویـب دو بنـد از ۴۲ بنـد ایـن عهدنامـه بـاقی مانـده 
اسـت که مشـخصاً راجع به حمایت از تروریسـم و نیز 
راجـع بـه پولشـویی اسـت و باید گفت واقعـاً بانک های 
مـا پولشـویی نمی کننـد و هـم اکنـون مـا داریـم در 

داخل این را اجرا می کنیم.
مهاجـرانی بیـان کـرد: در مجمـوع بایـد گفـت کـه 
متأسـفانه بـرخی از اوقـات بـه جای اینکـه کار حرفه ای 
بکنیـم کار سیـاسی انجـام می دهیـم و نـگاه بـر ایـن 
اسـت کـه انشـاالله بـا دیـدگاهی حرفـه ای و توجـه بـه 
منافـع مـلی مسیـری را برویـم کـه بتوانیـم بهتریـن 

دستاورد را در زندگی مردم شاهد باشیم.
سـخنگوی دولت در پاسـخ به سـوالی در خصوص 
برنامه هـای دولـت بـرای تولیـد بـرق تجدیـد پذیـر و 
رفـع ناترازی هـای موجـود در بـرق اظهـار کرد: ناترازی 
واژه ای اسـت کـه نـاشی از یـک سـو بـه دلیـل کاهـش 
تولیـد و از سـویی افزایـش مصـرف ایجـاد می شـود، لذا 
در  مشـخص  صـورت  بـه  دولـت  کـه  چیـزی  آن 
سیاسـت های خـودش در حـوزه انـرژی دنبال می کند، 
متنـوع سـازی از سـمت عرضـه و بهبـود فرهنـگ و 
کاهـش در مصـرف اسـت، تـا نـه فقـط با فشـار بر مردم 
این مشـکل حل شـود زیرا مردم قصد مصرف بی رویه 

ندارند.
وی افـزود: ایـن موضـوع اصلاح و بهبود نحوه مصرف 
امـر مهـمی اسـت بـه عنـوان مثـال اگـر کـه مـا بخاری 
داریـم کـه ایـن بخاری میزان بازدهی اش پایین اسـت، 
ایـن بـه مـردم ربـطی نـدارد و تقصیـر مردم نیسـت. در 
واقـع یـک دلیلـش ارزان بـودن انـرژی اسـت و دلیـل 
دیگـرش اسـتاندارد نبـودن و پرمصـرف بودن وسـایل 

مصرفی است که دارای درجه و رتبه پایینی هستند.
مهاجـرانی متذکـر شـد: در واقـع سیاسـت های 
سـمت عرضـه در حـوزه انـرژی شـامل افزایـش تولیـد 
بخصـوص افزایـش تولیـد انـرژی خورشیدی اسـت که 
در دسـتور کار و بـا کارگـروه ویـژه ای کـه بـا دسـتور 
رئیـس جمهـور شـکل گرفتـه اسـت و زیرسـاخت های 
لاًزم اعـم از ثبـت سـفارش ها، ایجـاد یک زیسـت بومی 
کـه بتوانـد همـه نیازهـا را اعـم از تجهیـزاتی که در این 
بخـش مـورد نیـاز اسـت، مجوزهـایی کـه لاًزم اسـت تا 
تخصیـص زمیـن صـورت بگیـرد، تشـکیل شـده و در 

حال فعالیت است.
وی ادامـه داد: ایـن کار گـروه شـامل وزرایی اسـت 
که مشـخصاً به این قضیه مرتبط می شـوند که شـامل 
وزیـر صمـت، وزیـر جهاد کشـاورزی و رئیس سـازمان 

محیط زیست و … است.
سـخنگوی دولت در پاسـخ به سـوالی در خصوص 

قانـون عفـاف و حجـاب، اظهـار کـرد: دربـاره قانـون 
حجـاب و عفـاف، نظـر نهادهـا از نظـر شـخصی، اولی و 
مقدم اسـت، لذا دو بار این قانون در نهادهای ذی ربط 

به تعویق افتاده است.
وی ادامـه داد: بـرخی مفـاد ایـن قانـون تبعـات 
اجتمـاعی سـنگینی می توانسـت داشـته باشـد. البتـه 
حجـاب امـری تربیـتی اسـت و زنـان ایـرانی به زیسـت 
عفیفانـه پایبنـد هسـتند امـا در خصوص بررسی مجدد 
قانـون عفـاف و حجـاب بایـد عرض کنـم چیز جدیدی 
در دسـتور کار نیسـت. هرچنـد اقدامـات کارشـناسی 
در معاونـت حقـوقی انجـام شـده ولی تـا رسیـدن بـه 

قانون جدید زمان می برد.
وی در پاسـخ بـه سـوالی در رابطـه بـا گزینـش و 
انتخـاب مدیـران میـانی در دولـت عنـوان کـرد: دو تـا 
سـه سیاسـت بالاً دسـتی داریم که یکی فرمان هشـت 
سیاسـت های  هـم  دوم  و  اسـت  رهبـری  مـاده ای 
بالاًدسـتی مقـام معظـم رهبری که مربـوط به گزینش 
نیروهـا اسـت. در عیـن حـال کـه مـا در دنیـا نیز تجربه 
انتخـاب مدیـران میـانی را داریـم و گزینـش نیـروی 

انسانی برای افزایش بهره وری است.
قوانیـن و  بـر مبنـای  انتصاب هـا  وی ادامـه داد: 
شایسـتگی ها اسـت و دولـت عهـد بـرادری بـا کـسی 
نبسـته اسـت و تمرکـزش بـر حـل مسـائل مـردم 
می باشـد. در عیـن حـال کـه رئیس جمهـور تاکید دارد 
کـه شـرکت ها بایـد سـودآور باشـند، بنابرایـن افـراد 
شایسـته بایـد در شـرکت های دولـتی حضـور داشـته 
باشـند و حـتی افـراد همسـو بـا دولـت بایـد شایسـته 
بـوده و عملکـرد مناسـبی داشـته باشـند، لـذا مـا در 
انتصاب ها بر اسـاس شایسـته سـالاًری و قوانین عمل 

خواهیم کرد.
مهاجرانی در پاسـخ به پرسـشی در رابطه با مسـئله 
انتقـال پایتخـت، گفـت: ایـن مسـئله جدیدی نیسـت 
و بـه جهـت اینکـه اسـتان تهـران بـه دلیـل افزایـش 
افـرادی کـه در آن زیسـت می کننـد و مسـائل زیسـت 
محیـطی کـه در طـول ایـن سـال ها بـرای آن بـه وجود 

آمده است، نیاز به بررسی جدی کارشناسی دارد.
وی ادامـه داد: در ایـن خصـوص دو شـورا تشـکیل 
شـده اسـت کـه یـکی مشـکلات پایتخـت را بـررسی 
می کنـد و شـورای دیگـری مسـئول بـررسی اقتصـاد 
دریامحـور اسـت کـه در رابطـه بـا انتقـال پایتخـت کار 
می کننـد و حـتی انتقـال پایتخـت بـه سـواحل مکران 

هم در حال بررسی است.
سـخنگوی دولـت در مـورد مشـکلات دریافـت وام 
مسـکن و طـرح مـلی مسـکن و اینکـه بـرخی مـردم از 
ادامـه طـرح انصـراف می دهنـد، اظهـار کـرد: مسـکن 
یـکی از موضوعـاتی اسـت کـه بـرای مـردم در اولویـت 
اسـت اگـر مـا در خصـوص جـوانی جمعیـت صحبـت 
می کنیـم بخـشی از آن مسـئله مسـکن اسـت، لـذا مـا 
در حـال رفـع مسـائل مربـوط به مسـکن هسـتیم. روز 
گذشـته جلسـه ای در بانـک مرکـزی با حضـور وزیر راه 
برگـزار شـد، تـا انشـاالله مشـکلات برطـرف شـود. هـر 
چنـد بانک هـا در ایـن خصـوص حرف هـایی دارنـد و 
هدفشـان سـرپیچی نیسـت، امـا مشـکلات آنهـا نیـز 

باید برطرف شود.
مهاجـرانی در خصـوص بـا قطـع بـرق صنایـع و 
زیان هـای وارد شـده بـر تولیـد کشـور، عنـوان کـرد: 
طبیعتاً در تمام سـال های گذشـته شـاهد بودیم یک 
زمـانی بـرق و بـرخی مـوارد گاز قطـع می شـده اسـت. 
بایـد گفـت صنعـت بسیـار پیچیـدگی دارد و مانند یک 
موجـود زنـده اسـت کـه بایـد هماننـد مردم به زیسـت 
آن پرداختـه و توجـه کنیـم، امـا ایـن صحیـح نیسـت 
بـرای اینکـه بـرق خانوارهـا را قطـع نکنیم، برق صنعت 

را قطع کنیم.
وی افزود: هم اکنون در حال آماده سـازی بسـته ای 
هسـتیم کـه مشـکلات قطـعی بـرق صنایـع را جبـران 
کنـد و بـه دلیـل پیچیدگی هـایی کـه وجـود دارد، در 

حال پیگیری های لاًزم هستیم .
سـخنگوی دولـت گفـت: رویکـرد دولـت گفتـار 
درمـانی نیسـت بلکـه فعـل و عمـل اسـت. دولـت 

خوشـبین اسـت امـا خوش خیـال نیسـت، لـذا موانـع 
جـدی وجـود دارد کـه در تلاشیـم آنها را برطرف کنیم. 
در عیـن حـال بایـد گفـت بخـشی از چگونگی مشـکل 
تولیـد کـه بـا قطـع بـرق همـراه بـود، بـه قطـع بـرق 
مشـترکین پرمصـرف مربـوط بـود که در حـال رفع آن 

هستیم.
وی بـا اشـاره بـه موضـوع ثبـات نـرخ ارز ادامـه داد: 
طبیـعی اسـت دولـت دربـاره وضعیـت تولیـد برنامـه 
جـدی دارد و مشـکلات را برطـرف می کنـد. مدیریـت 
عرضـه ارز و ثبـات آن نیـز از وظایـف بانـک مرکـزی 
اسـت. البتـه اوضـاع کـمی بهتـر شـده و امیدواریـم باز 

هم بهتر شود.
سـخنگوی دولـت در پاسـخ بـه سـوالی در رابطـه بـا 
برنامه هـای دولـت در مـورد رونـد مهاجـرت از پایتخت 
خصـوص  در  کـرد:  بیـان  آن،  نشیـنی  حاشیـه  و 
موضوعـاتی کـه بعد اجتماعی دارند باید سیاسـت های 
خودمـان را بـا دقـت تعییـن کنیـم. البتـه افـرادی بـه 
اجبـار بـه پایتخـت می آینـد کـه یـا مأمور یا دانشـجو و 
یـا مـثلًا ورزشـکار هسـتند، لـذا همچنـان کـه موضوع 
مهاجـرت وجـود در ایـن موضـوع به جـای راهکارهای 
سـلبی بایـد بـه سـوی راهـکار ایجـابی برویـم و اقتصاد 
مناطـق محـروم را اصلاح کنیـم، تـا میـزان مهاجرت از 

آن مناطق کاهش یاید.
وی افـزود: وقـتی می گوئیـم اقتصـاد فقـط جریـان 
مـالی آن نیسـت بلکـه بایـد امکانـات متفـاوتی وجـود 
داشـته باشـد که ممکن اسـت این امکانات در حاشیه 
تهـران وجـود نداشـته باشـد و افـراد بـه دلیـل حـسی 
کـه بـه نزدیـکی بـه پایتخـت دارنـد، بـه ایـن مناطـق 
مهاجـرت می کننـد ولی همانطـور کـه عـرض کـردم 

راهکار اساسی رشد مناطق روستایی است.
مهاجـرانی در خصـوص تأثیـر تحریم هـا بـر کشـور 
اظهـار کـرد: اگـر بگوییـم تحریم هـا تأثیـر نـدارد، 
پرده پـوشی کردیـم. قطعـاً آنـان کـه تأثیـر تحریـم را 
حـس می کننـد، مـردم هسـتد و همان طور که رهبری 
هـم فرمودنـد نبایـد یـک لحظـه بـرای برطـرف کردن 

تحریم درنگ کنیم.
وی بـا اشـاره مجـدد بـه موضـوع FATF، اظهـار 
کـرد: در خصـوص FATF هـم اگـر آن را نپذیریـم در 
مبـادلاًت بـا کشـورهای همسـایه هـم بـه مشـکل 

خواهیم خورد.
وی در پاسـخ بـه سـوالی مبـنی بـر اینکـه دولت چه 
برنامه هـایی بـرای مواجهـه بـا ترامـپ به عنـوان رئیس 
جمهـور آمریـکا دارد، گفـت: مـا پیش از روی کار آمدن 
آقـای ترامـپ و پیـش از حضـور وی برنامه ریزی هـا را 
انجـام دادیـم و سـناریوهای مشـخص را بـه نهادهـایی 
کـه بایـد درجریـان قـرار می گرفتنـد، ابلاغ کردیم، لذا 
هیـچ گونـه بلاتکلیـفی و بی برنامـگی در دولـت وجـود 
ندارد.مهاجـرانی دربـاره مسـدود شـدن درگاه هـای 
پرداخت رمزارز که از ششـم دی ماه انجام شـده اسـت، 
تاکیـد کـرد: بانـک مرکـزی اعلام کرده اسـت که درگاه 
رمـزارز بسـته نیسـت و تنهـا درگاه هـای خرید توسـط 
بانک مرکزی بسـته شـده اسـت، زیرا که بانک مرکزی 
مسـئول مدیریت بازار ارز اسـت و هر زمان که تصمیم 

بگیرد و لاًزم باشد، این درگاه ها را باز خواهد کرد.
سـخنگوی دولت در پاسـخ به سـوال یک خبرنگار 
امریـکایی در خصـوص اعلام آمـادگی ایـران در رابطـه 
مذاکره در خصوص برنامه های هسـته ای خود و اینکه 
آیـا در ایـن مسیـر گفت وگـوی مسـتقیم بـا آمریـکا 
خواهـد داشـت یـا خیـر، اظهار داشـت: همـان طور که 
بارهـا راجـع بـه آن صحبـت کردیـم و همـان گونـه که 
رهبـری انـقلاب تأکیـد فرمودنـد، سیاسـت خـارجی 
ایـران بـر اسـاس حکمـت، عـزت و مصلحت اسـت، لذا 
امـور خارجـه  وزیـر  عراقـچی  آقـای  گفتـه  طبـق 
کشـورمان مـا حاضریـم برای رفع مسـائل هسـته ای با 
جهـان مذاکـره کنیـم، امـا در خصـوص آمریـکا بایـد 
بگویـم آنکـه قـرارداد امضـا شـده را تـرک کـرد ایالاًت 
متحـده آمریـکا بـوده اسـت و مـا بـا این حـال که مانند 
کودتـای ۲۸ مـرداد 1۳۳۲ بارهـا زخـم خورده ایـم، 

حاضریم که مذاکرات را انجام دهیم.

مهاجرانی:

 پیوستن به FATF زمان بر است

 لیلا صنوبری
گروه اقتصاد

سرمقاله

اخبار

معادله فرهنگ و انرژی
غلامرضا توکل شوریجه - نماینده مجلس 

 طرح تعرفه گذاری پلکانی می تواند به بهینه سازی مصرف گاز و مدیریت 
عادلانه منابع انرژی کمک کند. اجرای صحیح این طرح، تأثیرات مثبتی بر 

کاهش ناترازی انرژی و فرهنگ سازی مصرف بهینه خواهد داشت.
طرح تعرفه گذاری پلکانی گاز خانگی که چند سالی است اجرا می شود، 
امسال با تغییراتی از سوی شرکت ملی گاز همراه خواهد بود. هدف اصلی 
این طرح، کاهش مصرف بی رویه گاز و جلوگیری از تخصیص ناعادلانه 
انرژی به گروه های پرمصرف است. بر اساس اعلام شرکت ملی گاز، هزینه 
گاز مشترکان پرمصرف تا صد درصد افزایش می یابد، که این اقدام می تواند 
آن ها را به مدیریت بهتر مصرف ترغیب کند. بر این اساس هزینه گاز 
پرمصرف ها به اندازه صنایع می شود و با این وجود هنوز هم با قیمت آزاد 

تفاوت دارد.
این طرح، علاوه بر کاهش مصرف، می تواند به ایجاد عدالت در بهره مندی 
از منابع انرژی کمک کند. به عنوان مثال، مشترکان کم مصرف می توانند 
از معافیت های تعرفه ای برخوردار شوند، در حالی که مشترکان پرمصرف با 
تعرفه های بالاتری مواجه خواهند شد. این سیاست دوگانه، هم جنبه تنبیهی 
و هم جنبه تشویقی دارد و می تواند تأثیرات مثبتی بر کاهش مصرف بی رویه 

گاز داشته باشد.
علاوه بر اصلاح ساختار تعرفه ها، باید برنامه های آموزشی و فرهنگ سازی 
در زمینه مصرف بهینه انرژی اجرا شود. این اقدامات می تواند به ارتقای 

آگاهی عمومی و کاهش مصرف بی رویه کمک کند.
دولت و مسئولان به طور مداوم بر اهمیت صرفه جویی در مصرف انرژی 
تأکید می کنند. اگر این رویکرد به طور مستمر ادامه یابد و با ابزارهای تشویقی 

و تنبیهی همراه باشد، می توان به نتایج بهتری دست یافت.
 ناترازی انرژی یکی از چالش های جدی کشور است که باید با سیاست های 
مؤثر و پایدار مدیریت شود. طرح تعرفه گذاری پلکانی می تواند به کاهش 
این ناترازی کمک کند و در عین حال، به توسعه پایدار و استفاده بهینه از 

منابع انرژی منجر شود.
اجرای این طرح نیازمند همکاری و هماهنگی میان دولت، مجلس و 
مردم است. اگر همه به مسئولیت های خود عمل کنند، می توان به نتایج 
مثبتی دست یافت و علاوه بر کاهش ناترازی انرژی، گامی مؤثر در راستای 

مدیریت منابع و توسعه پایدار کشور برداشت.

شروط بانک مرکزی برای سکوهای 
رمزپول

 بانک مرکزی بخشنامه شفاف سازی درگاه های دریافت و پرداخت 
معادل ریالی رمزارزها را به صرافی های ارز دیجیتال ابلاغ کرد که بر اساس 
آن تمامی سکوهای رمزپول برای فعالیت، حساب بانکی واحد و مورد تایید 

بانک مرکزی داشته باشند.
بخشنامه ساماندهی و نظارت بر بازار رمزارزها از سوی بانک مرکزی 
ابلاغ شد. بر این اساس تمامی سکوهای رمزپول در چارچوب مشخص، 
امکان دریافت مستقیم درگاه پرداخت با سقف مشابه سایر کسب و کارها 

را از بانک مرکزی خواهند داشت.
بانک مرکزی اعلام کرد: در راستای اجرای مصوبه اخیر جلسه سران 
سه قوه جهت ساماندهی و نظارت بر بازار رمزارز )رمزپول( طبق قانون 
بانک مرکزی و همچنین به منظور ایجاد شفافیت و کاهش ریسک های 
مربوطه و ایجاد تنظیم گری در مبادلات رمزپول ها در کشور، چارچوب نحوه 
دریافت خدمات پرداخت سکوهای مبادله رمزپول از سوی این بانک به 
فعالان ابلاغ و مقرر شد تمامی سکوهای رمزپول برای فعالیت، حساب 

بانکی واحد و مورد تایید بانک مرکزی داشته باشند.
بر اساس چارچوب تعیین شده از سوی بانک مرکزی و به منظور تضمین 
شفافیت فعالیت های ریالی و جلوگیری از هرگونه سوءاستفاده احتمالی، 
با فعالیت تمامی کارگزاران رمزپول از جمله جزئیات  اطلاعات مرتبط 
فعالیت های معاملاتی، مشخصات مدیران و تعاملات مالی آن ها طبق 

قانون، دریافت و مورد بررسی قرار می گیرد.
بر اساس این ابلاغیه و با هدف امکان نظارت دقیق تر بر سلامت مالی 
این حوزه، کارگزاران رمزپول ملزم هستند کلیه عملیات دریافت و پرداخت 
ریالی مرتبط با فعالیت خود را به صورت شفاف و از طریق حساب مشخص 

و مورد تأیید بانک مرکزی انجام دهند.
همچنین نظر به تمهیدات فراهم شده برای دریافت خدمات پرداخت 
سکوهای مبادله به صورت مستقیم از شرکت های ارائه دهنده خدمات 
پرداخت و بانک ها، سکوهای موصوف از دریافت خدمت پرداخت بصورت 

باواسطه منع شده  اند.

بهبود ۵.۵ میلیارد دلاری تراز 
تجاری ایران در دولت چهاردهم

گمرک جمهوری اسلامی ایران اعلام کرد: تراز تجاری ایران در 
دولت چهاردهم )از ابتدای شهریور تا ۱۵ دی ماه ۱۴۰۳( به میزان 

۵.۵ میلیارد دلار بهبود یافته که حاکی از رشد ۶۹ درصدی است.
به گزارش گمرک ایران، در مدت فعالیت دولت چهاردهم از ابتدای 
شهریور تا ۱۵ دی ماه ۱۴۰۳ در مجموع به میزان ۲۲.۵ میلیارد دلار 
صادرات غیر نفتی انجام شد که نسبت به مدت مشابه سال ۱۴۰۲ 

به میزان ۲۴ درصد افزایش داشته است.
همچنین در این مدت به لحاظ وزنی نیز صادرات غیرنفتی کشور 
به ۵۹ میلیون تن رسید که نسبت به مدت مشابه سال ۱۴۰۲ به میزان 

۱۸ درصد رشد داشته است.
این گزارش می افزاید: در مدت یاد شده واردات کشور به میزان 
۲۵ میلیارد دلار بود که نسبت به مدت مشابه سال ۱۴۰۲ به میزان 
۴.۵ درصد کاهش داشته است. همچنین واردات کالاها در این مدت 
به لحاظ وزنی نیز ۱۲.۸ میلیون تن بوده است که در مقایسه با مدت 

مشابه سال ۱۴۰۲ به میزان ۲۰.۵ درصد کاهش ثبت کرده است.
براساس این گزارش، همچنین در مدت فعالیت دولت چهاردهم 
مجموع مبادلات تجاری کشور در بخش صادرات و واردات با هفت 
درصد رشد نسبت به مدت مشابه سال قبل به ۴۷.۵ میلیارد دلار 
رسید و از نظر وزن با ۸.۵ درصد رشد به ۷۱.۸ میلیون تن افزایش 

یافت.
گزارش آمارهای گمرکی نشان می دهد، تراز تجاری کشور در 
دولت چهاردهم )ابتدای شهریور تا ۱۵ دی ماه ۱۴۰۳ ( با ۶۹ درصد 

و به میزان ۵.۵ میلیارد دلار بهبود یافته است.
این گزارش می افزاید: صادرات غیر نفتی کشورمان در بازه زمانی 
مشابه سال قبل )اول شهریور ماه تا ۱۵ دی ماه ۱۴۰۲( به میزان ۱۸ 

میلیارد دلار و واردات ۲۶ میلیارد دلار بوده است.
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سیــد محمد اتابک، وزیر صمــت گفت: تقویت دانش فنی 
بومی ســازی در صنعت فولاد کشــور با جلب مشارکت تأمین 
کنندگان و سازندگان شرکت های دانش بنیان داخلی، واکنش 

درستی برای حفاظت از صنعت و تولید ملی کشور است.
بــه گزارش خبرنگار ایراسین، وزیر صنعت، معدن و تجارت 
در آئین افتتاح ششــمین جشــنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران 
ضمن قدردانی از برگزاری این جشــنواره، اظهار کرد: واقعیت 
این است که صنعت فولاد کشور یکی از افتخارات ما است چرا 
که امروز در کشور به سند چشم انداز ۱۴۰۴ دست یافته است

سید محمد اتابک افزود: فولاد کشور از بخش های پیشروی 
کشور است که موفق به تحقق اهداف خود مطابق با سند شده 
و رهبر فرزانه ما نیز در ســال های اخیر همواره هدف و اولویت 
اصلی کشــور را ارتقای تولید و پشــتیبانی و رفع موانع آن اعلام 

کرده اند.
وزیر صمت تاکید کرد: اگر تولید در کشــور روز افزون شــود 
بسیاری از مشــکلات و معضلات فعلی کشــور همچون تورم 

بیکاری و رکود اقتصادی رنگ خواهد باخت.
وی ادامــه داد: این واقعیتی اســت که تولیدکنندگان فعال 
کشور با پمپاژ پول در چرخه اقتصاد بزرگترین خدمت را به کشور 
می کنند و برای همین است که رهبر معظم انقلاب کسانی که 

در بخش تولید مشغول هستند را جهادگر نامیدند.
اتابک با بیان اینکه صنعت فولاد با بهره گیری از بومی سازی 
و استفاده از ظرفیت جوانان و متخصصان دانش بنیان از ضربه ها 
و خسارات تحمیلی مورد هدف تحریم ظالمانه مصونیت یافت، 
ادامه داد: در شــرایط تشــدید تحریم ها چاره رویارویی با این 
تحریم ها به خوبی و درســتی تشــخیص داده شد و این صنعت 

به درستی عمل کرد و این واقعیت صنعت فولاد است.
وی تاکیــد کرد: تقویت دانش فنی بومی ســازی در صنعت 
فولاد کشــور با جلب مشــارکت تأمین کنندگان و ســازندگان 
شرکت های دانش بنیان داخلی، واکنش درستی برای حفاظت 

از صنعت و تولید ملی کشور است.
وزیر صنعت، معدن و تجارت دســتیابی به رتبه دهم تولید 

فولاد را توفیق بزرگ دانست و گفت: باید توجه داشت شرایطی 
را داشتیم که در اوایل انقلاب تنها ۱.۴ میلیون تن تولید فولاد 
داشتیم و امروز به حدود ۳۳ میلیون تن رسیده ایم اما این جایگاه 
با تهدیدهای مختلفی در داخل و خارج از کشور روبرو است، در 
داخل کشــور بزرگترین تهدیدی که ما با آن مواجه هســتیم، 
تهدید ناترازی های انرژی و کســری برق و گاز بوده که باعث 

کاهشی شدن تولید شده است.
وی با بیان اینکه ما نسبت به شرایط تأمین گاز و برق برای 
صنایــع اعتــراض داریم و این اعتراض را در هیئت دولت بارها 
مطرح کرده ایم و رئیس جمهور نیز همواره حمایت کرده است، 
افزود: فولاد پیشــران صنعت کشــور فولاد بوده و صنعت مادر 
است، از این رو قطعاً این صنعت می تواند این مشکل را نیز حل 
کند، تا در سال های آتی از این تله تنش های که به اقتصاد فولاد 

وارد می شود با کمبود گاز و برق رهایی یابیم.
وی با بیان اینکه کشورهای همسایه و تولید کنندگان بزرگ 
جهان در حال سرمایه گذاری برای احداث کارخانه های مختلف 

هســتند، افــزود: این امر بــه زودی ظرفیت تولید و مزیت های 
رقابتی ما را در منطقه به چالش خواهد کشید، از ســوی دیگر 
پیشــرفت فناوری در جهان شــتاب گرفته و هوش مصنوعی 
ارتقای تکنولوژی و فناوری با ســرعت حرکت می کند و تحقق 
این امر در پایین دست و بالا دست صنعت فولاد اجتناب ناپذیر 
است.اتابک با اشاره به تهیه بسته حمایتی از صنایع آسیب دیده 
از ناترازی انرژی برق و گاز افزود: این بسته با همکاری بخش 
خصوصی تدوین شده و کلیات آن در کمیسیون زیربنایی دولت 
تصویب و در کمیسیون اقتصادی نیز در دســت بررسی اســت و 

امیدواریم هرچه زودتر به هیئت دولت ارائه شود.
وی بــا تاکیــد بر اینکه فولاد بعــد از پتروشیمی بزرگترین 
ارزآوری را برای کشور داشته است، افزود: به همین منظور سعی 
داریــم در پیمان هــای بین المللی و به ویژه پیمان اوراسیا برای 
صــادرات فولاد برنامه ریــزی کنیم که نتایج خوبی را به دنبال 

خواهد داشت.
وزیــر صنعت، معدن و تجارت بــا تاکید بر اینکه حکمرانی 

صنعت و معدن کشور با سیاستگذاری های دقیق باید پیش رود، 
اضافه کرد: یکی از کارهایی که باید ارتباط بین حاکمیت و تولید 
را حفظ کند ایجاد مرکزیت و یک ستاد است، ما در گذشته ستاد 
فولاد را داشتیم که این ستاد تنظیم گری را انجام می داد، امروز 
در وزارت صنعت معدن و تجارت به دنبال این هستیم که ستاد 
مرکزی را تحت عنوان ستاد فولاد را با حضور بخش خصوصی 
و انجمــن تولیدکننــدگان فــولاد ایران راه انــدازی کنیم تا 

سیاستگذاری ها درست انجام شود.
وی با بیان اینکه تشکیل سرمایه ثابت در کشور وجود ندارد 
اما بابت این عدم تشــکیل سرمایه ثابت نباید نگران این باشیم 
که در کشــور امکان توســعه وجود ندارد، اضافه کرد: در همین 
شــرایط صنعت فولاد اعتماد عمومی را جلب کرده اســت و باید 
از سرمایه های راکد در دست مردم در این بخش بیشتر استفاده 

کنیم.
وی تاکید کرد: جلب مشارکت مردم فقط نباید در عرصه های 
سیاسی باشد، جلب مشارکت اقتصادی مردم می تواند در زندگی 
و رفاه مردم نقش داشــته باشــد به ویژه وقتی که سرمایه های 

خرد با امنیت کامل بیایند و در چرخه تولید قرار بگیرند.
اتابک با بیان اینکه در برنامه هفتم توسعه نیز پیش بینی های 
خوبی بخش صنعت و معدن وجود دارد، ادامه داد: این شــرایط 
منتج به جلوگیری از خام فروشی می شــود و همچنین ارتقا و 

انتقال تکنولوژی صنعت را به دنبال خواهد داشت.
وی با بیان اینکه یکی از نکاتی که باید در بومی ســازی به 
آن اشاره کرد بحث ارتقای تکنولوژی است، اضافه کرد: تشکیل 
کارگروه هایی که بتواند این کار را دنبال کند و به صورت مستمر 
در بازارهای جاری کشــور این کار را به نتیجه برســاند، امروز در 

دستور کار است.
وزیــر صنعــت، معــدن و تجــارت تقویــت صندوق های 
ســرمایه گذاری ایجاد فولاد ســبز و ایجاد نیروگاه را از صنعت 
فولاد خواســتار شــد و گفت: تحقق این امر صنایع فولادی در 
تابستان و سال های پیش رو از مشکل کمبود انرژی جدا خواهند 

شد.

وزیر صمت در آیین افتتاح ششمین جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران:

تقویت بومی سازی در صنعت فولاد واكنش درستی برای حفاظت صنعت و تولید ملی كشور است
یادداشت

 رویای تحول اقتصادی 
 Fatf در  گرو

امیر دبیری مهر – اقتصاد دان
مسعود پزشکیان رییس جمهور ایران در برنامه های تبلیغاتی خود بارها 
گفته بود بدون پیوستن به این این معاهده مالی بین المللی امکان جذب 
سرمایه گذاری خارجی وجود ندارد و وعده های اقتصادی دولت تحقق پیدا 
نخواهد کرد. در همین راستا رییس جمهور ایران به ایت الله خامنه ای نامه 
نوشته واز اوخواسته که بعد از ۴ سال مسکوت ماندن این لایحه باردیگر 
دردستورکار مجمع تشخیص مصلحت نظام قرار گیرد و این درخواست هم 
با موافقت مواجه شده . در صورت تصویب احتمالی این قانون٬ ایران با 
شفاف سازی ٬ مبادلات و مراودات مالی بین المللی خود را با پروتکل های 
ضد پولشویی تطبیق می دهد و نگرانی بسیاری از کشورها و شرکت ها از 
همکاری با ایران کاهش می یابد. اما سوال مهم این است که چرا جمهوری 
اسلامی در این مقطع تصمیم گرفته پیوستن به  FATAرا از بن بست  

خارج کند؟ دو دلیل مهم در این خصوص قابل ذکر است :
دلیل اول به وخیم شدن اوضاع اقتصادی در ایران بازمی گردد که اگر 
مهار نشود می تواند به نارضایتی  اصناف و گروهای اجتماعی منجرشود. 
نمونه ان مطالبات  بازنشستگان است که  راضی کردن اینها و دیگر اقشاری 
که تحت فشار اقتصادی هستند نیازمند اعتبارات مالی است و تامین این 
اعتبارات کلان که گفته می شود بالغ بر ۵۰ میلیارد دلار است بدون افزایش 
تولید نفت و فروش ان و همچنین تسهیل صادرات کالا از ایران ممکن 
نیست و درحال حاضر تحریم های امریکا و حضور ایران در لیست سیاه 

FATAF موانع اصلی این گشایش اقتصادی است .
دلیل دوم به نزدیکی اغازبه  کار امدن دونالد ترامپ رییس جمهور جدید 
امریکا باز می گردد. جمهوری اسلامی ایران نمی خواهد با دولت جدید 
امریکا وارد تنش های جدید شود و مایل است با احیای برجام و بازگشت 
امریکا به آن بتواند هم فعالیت های صلح آمیز هسته ای خود را ادامه دهد 

FATAوهم تحریم های اقتصادی را از بین ببرد و نپیوستن به
مانع اصلی تحقق این اهداف می شود. به عبارت دیگر پوستن احتمالی 
ایران به این معاهده  می تواند زمینه تعامل ایران و امریکا را در دوران ترامپ 

فراهم کند. 

ششمین جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران به همت انجمن تولیدکنندگان ایران 
در سومین هفته از دی ماه سال ۱۴۰۳ با حضور شرکت های فعال در حوزه صنعت فولاد 
برگزار خواهد شد و شرکت فولاد هرمزگان نیز همچون دوره های قبلی این رویداد 

حضوری قدرتمند خواهد داشت.
به گزارش روابط عمومی شرکت فولاد هرمزگان، طبق اعلام انجمن تولیدکنندگان 
فولاد ایران »ششمین جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران« به مدت ۳ روز از ۱۸دی 
تا ۲۰ دی ماه سال جاری با حضور تولیدکنندگان و تامین کنندگان زنجیره آهن و فولاد 
در برج میلاد برگزار خواهد شد. در این رویداد ملی، صنعتگران علاوه بر ارائه فرصت های 
ساخت داخل برای شرکت های دانش بنیان و سازندگان داخلی، از دستاوردهای خود 

در حوزه بومی سازی، توسعه تکنولوژی و ساخت داخل رونمایی می کنند.
شرکت فولاد هرمزگان نیز به عنوان یکی از بزرگ ترین تولیدکنندگان فولاد کشور 

که طی سال های اخیر پیشرفت های قابل توجهی در حوزه بومی سازی و ساخت داخل 
داشته و نمونه بارز آن تامین ۶۳ درصدی قطعات و تجهیزات از ساخت داخل، همچنین، 
بومی سازی ۸۱ ردیف متریال کد در ۹ ماهه سال جاری با ۱۸ میلیون دلار صرفه جویی 
ارزی، به عنوان یکی از پیشتازان عرصه بومی سازی است، در این جشنواره به معرفی 

دستاوردهای خود خواهد پرداخت.
و  تجهیزات  قطعات،  از  نمونه هایی  نمایشگاه  این  در  هرمزگان  فولاد  شرکت 
فناوری هایی که به صورت داخلی تولید شده اند را ارائه خواهد کرد. معرفی و نمایش 
همکاری های مشترک با شرکت های دانش بنیان داخلی که نشان دهنده نمایش شبکه 
گسترده ای از توانمندی های داخلی در حوزه فولاد است، همچنین ارائه گزارش جامع 
از فعالیت های انجام شده در زمینه بومی سازی و دستاوردهای حاصل شده و معرفی 
آخرین فناوری های نوین در حوزه فولادسازی را که در حال توسعه یا پیاده سازی هستند 
و انعقاد تفاهمنامه  در جهت توسعه تکنولوژی با شرکت های دانش بنیان  از دیگر 

برنامه های شرکت فولاد هرمزگان در این نمایشگاه است.
تعامل با سایر شرکت ها و نهادها و برگزاری نشست های تخصصی با آن ها و انعقاد 
قراردادهای همکاری با سایر شرکت ها و نهادها در راستای توسعه فناوری های بومی 
نیز در دستور کار قرار دارد. همچنین اعلام آمادگی برای همکاری با نخبگان و 
پژوهشگرانی که تمایل به همکاری داشته باشند در این نمایشگاه امکان پذیر خواهد 
بود.اعلام نیازهای فناورانه و تکنولوژی شرکت فولاد هرمزگان که حاصل از اجرای 
نظام های مدیریت تکنولوژی و اقتصاد چرخشی است، در این نمایشگاه انجام خواهد 

شد.
شایان ذکر است فولاد هرمزگان در ششمین جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران« 
طی روزهای ۱۸ الی ۲۰ دی ماه سال جاری که با حضور تولیدکنندگان و تامین کنندگان 
زنجیره آهن و فولاد در برج میلاد برگزار می شود، در سالن B غرفه ۲۹ حضور دارد و 

آماده پذیرایی از صنعتگران، تامین کنندگان، مراکز دانش بنیان و علاقه مندان است.

بهرام سبحانی، رئیس انجمن تولید کنندگان فولاد ایران گفت: جا دارد با توجه به جایگاهی 
که صنعت فولاد کشور دارد یک روز را در تقویم به نام روز ملی فولاد ایران ثبت کنیم و 

پیشنهاد ما روز ۲۳ دی ماه، سالروز تأسیس فولاد مبارکه و ذوب آهن است.
بهرام سبحانی رئیس انجمن تولید کنندگان فولاد ایران در آئین افتتاحیه ششمین جشنواره 
ملی فولاد ایران اظهار کرد: صنعت فولاد علی رغم همه مشکلات و محدودیت ها تنها 
حوزه ای است که در سند چشم انداز که ۲۰ سال پیش تنظیم شده و در سال ۱۴۰۴ به ۵۵ 

میلیون تن برسد محقق شده است.
وی افزود: این در حالیست که دستگاه های دیگر به موازات وظایف خود را محقق نکرده اند 
و علی رغم ایجاد ۵۵ میلیون تن ظرفیت، بیش از ۳۳ میلیون تن نمی توانیم تولید داشته باشیم.
رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران تصریح کرد: در حال حاضر کشور ایران جز ۱۰ کشور 
تولید کننده برتر فولاد قرار دارد و با تولید ۳۵ میلیون تن رتبه هفتم را دارد و چنانچه ما 
کوچک ترین اقدام حمایتی داشته باشیم رتبه هفتم را کسب خواهیم کرد.وی گفت: انجمن 
تولیدکنندگان فولاد ایران از هفت سال پیش بومی سازی را در راستای تأمین تجهیزات و 
قطعات با مواد مصرفی در دستور کار قرار داد، این اتفاق به دنبال تحریم ها به وجود آمد، انجمن 
تولیدکنندگان فولاد ایران با راه اندازی جشنواره بومی سازی، تولیدکنندگان و سازندگان ماشین 
آلات و تجهیزات، مواد مصرفی، انواع روغن مورد نیاز خطوط تولید فولادی را با یک دیگر 
مرتبط ساخت تا جایی که به میزان قابل توجهی وابستگی به خارج قطع شد.سبحانی با بیان 
اینکه جشنواره ملی فولاد ایران تاکنون خروجی های خوبی را داشته است، اضافه کرد: آخرین 

چیزی که باید در زنجیره سازی شود الکترود گرافیتی است که در شرکت نوین الکترود اردکان 
در حال محقق شدن است.وی با بیان اینکه در ۵ جشنواره قبلی حدود ۴۰۰ تفاهم نامه بین 
شرکت های فولادی و تأمین کنندگان امضا شد، گفت: این تفاهم نامه ها ۷/۱ میلیارد دلار 
صرفه جویی ارزی را به صورت سالانه به دنبال داشته است.سبحانی ادامه داد: امسال نیز 
تفاهم نامه های تنظیم شده بین شرکت های فولادی و سازندگان به ارزش حدود ۷۰ میلیون 
یورو امضا خواهد شد.وی با اشاره به اینکه جشنواره ملی فولاد ایران رفته رفته از رویکرد 
بومی سازی خود فراتر رفته و به سمت توسعه تکنولوژی فناوری و بومی سازی حرکت کرده 
است، ادامه داد: توسعه تکنولوژی در دستور کار است و بیشتر سعی داریم تمرکز و طرح های 
فناورانه داشته باشیم.رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران با اشاره به رونمایی از اطلس 
ملی فولاد ایران گفت: آمار مستندی از تولید فولاد در ایران نداشتیم و عدم توازن را در زنجیره 
شاهد بودیم از این رو تدوین این اطلس ها در دستور کار قرار داریم تا مشخص شود هر نقطه 

از کشور چه ظرفیتی دارد و به چه منابعی نیازمند است.
وی همچنین در خصوص سامانه »کار لینک« ابراز کرد: کار لینک طرح جامع اطلاعاتی 
است که همه تولید کنندگان و مصرف کنندگان بتوانند نیازها و توانمندی های خود را در همه 
زمینه ها ارائه دهند این سامانه علاوه بر فولاد برای نفت، پتروشیمی، نیروگاه و غیره نیز کاربرد 
دارد.سبحانی با بیان اینکه صنعت فولاد امروز ۱۶ درصد صادرات غیر نفتی را به خود اختصاص 
داده است، گفت: چنانچه محدودیت های مانند تحریم ها و مشکلاتی که در ارسال محصولات 
و نقل و انتقال پول نبود این میزان افزایش می یافت.وی با بیان اینکه ناترازی انرژی در صنعت 
فولاد چالش بزرگی است، افزود: کل زنجیره فولاد روزانه ۳۵ میلیون متر مکعب و نهایت ۴۰ 
میلیون متر مکعب گاز مصرف می کند که این میزان حدود ۵ درصد از گاز کشور است، این 
برای ما سوال است که چرا صنعت فولاد با میزان بالای اشتغال و ارزآوری باید محدودیت 
تأمین انرژی داشته باشد.سبحانی در ادامه با اشاره به برگزاری ششمین نمایشگاه ملی فولاد 
ایران نیز تصریح کرد: در نمایشگاه امسال ۱۲۸ شرکت سازنده قطعاً و تجهیزات شرکت 
کرده اند، نمایشگاه دارای ۵۸۰۰ متر مربع زیر بنا است و نیمی از این شرکت ها شرکت های 
دانش بنیان هستند.وی در ادامه خواستار ثبت یک روز به نام روز ملی فولاد ایران در تقویم 
کشور شد و گفت: جا دارد با توجه به جایگاهی که صنعت فولاد کشور دارد و توسعه ای که در 
این زمینه صورت گرفته و جایگاه دهم تولید کننده فولاد جهان را از آن خود کرده است، یک 
روز را در تقویم به نام روز ملی فولاد ایران ثبت کنید، در این زمینه ۲۳ دی ماه که سال روز 

تأسیس فولاد مبارکه و ذوب آهن بوده، مناسبت خوبی است.

ششمین جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران طی سه روز از ۱۸ تا ۲۰ دی با شعار »توسعه 
تکنولوژی و بومی سازی در زنجیره فولاد« در برج میلاد آغاز به کار کرد.

 به گزارش روابط عمومی چادرملو، افتتاحیه این جشنواره هم اکنون با حضور سیدمحمد 
اتابک وزیر صمت، محمد آقاجانلو رییس هیأت عامل ایمیدرو، فرید دهقانی مدیرعامل چادرملو 
به همراه تولیدکنندگان، سازندگان و شرکت های دانش بنیان برتر زنجیره آهن و فولاد در 

حال برگزاری است.

در این رویداد به عنوان یکی از بزرگترین گردهمایی تولیدکنندگان، سازندگان و متخصصان 
صنعت فولاد کشور، شرکت معدنی و صنعتی چادرملو به همراه شرکت های تابعه، در غرفه ای 

اختصاصی به معرفی دستاوردهای بومی سازی این شرکت می پردلزد.
این جشنواره و نمایشگاه به همت انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران و حمایت و مشارکت 
معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری، وزارت صنعت، معدن و تجارت، وزارت علوم، 
تحقیقات و فناوری، ایمیدرو، شرکت های بزرگ فولادی و معدنی و سازندگان و شرکت های 

دانش بنیان مطرح داخلی برگزار شده است.
اهدای تندیس جایزه ملی فولاد ایران به برگزیدگان، تقدیر از چهره های تاثیرگذار زنجیره 
آهن و فولاد ایران، رونمایی از نسخه جدید اطلس ملی فولاد ایران،از دیگر بخش های این 

جشنواره است.
از دیگر برنامه های جشنواره می توان به نمایشگاه جامع ارائه فرصت های بومی سازی، 
توسعه تکنولوژی و ساخت داخل در زنجیره آهن و فولاد و پنل های تخصصی و ارائه طرح های 

برگزیده توسعه تکنولوژی زنجیره آهن و فولاد اشاره کرد.
یادآور می شود، شرکت معدنی و صنعتی چادرملو به عنوان یکی از فولادسازان برتر کشور 
با                   حضور مدیران خود در این جشنواره و نمایشگاه جهت بررسی راههای گسترش همکاری 

به گفت و گو با فعالان صنعت فولاد خواهند پرداخت.

 مدیر اکتشاف شرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران گفت: ایمپاسکو در سال جهش تولید 
با مشارکت مردم و در راستای دستیابی به برنامه هفتم توسعه در بخش حفاری اکتشافی طی 

۹ ماهه رشد ۲۰ درصدی نسبت به سال گذشته به ثبت رساند.
به گزارش روابط عمومی ایمپاسکو، فرشاد ژولیده سر مدیر اکتشاف شرکت تهیه و تولید 
مواد معدنی ایران عملکرد ۹ ماهه ایمپاسکو در بخش اکتشاف را قابل توجه دانست و تاکید 
کرد: در مدت ۹ ماهه تعداد نقاط برداشت عملیات ژئوفیزیک به بیش از ۱۶۴ هزار نقطه رسید 

که حدود ۱۴۸ درصد افزایش نسبت به مدت مشابه سال گذشته داشته است.
وی افزود: ترانشه های اکتشافی حفاری شده در سال جاری تاکنون ۴ هزار و ۷۱۵ متر 

مکعب بوده است.

ژولیده سر با بیان اینکه مساحت نقشه های زمین شناسی تهیه شده توسط ایمپاسکو در 
مقیاس های مختلف طی ۹ ماهه به بیش از ۳۷۰ کیلومتر مربع رسیده، تصریح کرد: عملکرد 
شرکت در بخش نمونه برداری و آنالیز حفاری نیز پیشرفت قابل توجهی نسبت به سال گذشته 
رسیده و با ۴۵ هزار و ۸۷ نمونه در مدت ۹ ماهه بیش از ۱۵۲ درصد افزایش نسبت به سال 
گذشته داشته ایم. وی عنوان کرد: تا پایان آذر ماه یک گواهی کشف به میزان ۱۰۸ میلیون 
تن به ثبت رسیده است.مدیر اکتشاف شرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران در پایان تاکید 
کرد: ۲۰ گزارش پایان عملیات اکتشاف به منظور اخذ گواهی کشف و افزایش ذخیره به 
سازمان صمت استان های مختلف ارسال شده و در شرف دریافت گواهی های کشف جدید 

بیشتر برای ایمپاسکو هستیم.

معاون وزیر و رئیس هیئت عامل ایمیدرو گفت: از سال ۹۹ تاکنون بومی سازی در صنعت 
فولاد منجر به صرفه جویی ارزی ۲.۵ میلیارد دلاری در کشور شده است.

 محمد آقاجانلو در آئین افتتاح ششمین جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران با بیان اینکه 
ما در این جشنواره توانستیم به اهداف خود تا سال ۱۴۰۱۴ دست یابیم، اظهار کرد: ما در زمینه 
تولید فولاد نیز به همه اهداف خود رسیدیم و چنانچه بی مهری ها در حوزه تأمین برق و گاز 

نبود، می توانستیم میزان تولید را با ظرفیت یکسان کنیم.
وی ادامه داد: در بحث بومی سازی و ساخت داخل ارتباط سازنده بین عرضه و تقاضا 
واحدهای تولیدی فولاد و واحدهای تأمین کننده قطعات و تجهیزات ایجاد شده و ایمیدرو و 
انجمن تولید کنندگان فولاد ایران سعی داشته فاصله بین این دو مجموعه را به حداقل برساند 

و بستر مناسبی را برای سرمایه گذاری فراهم کند.
معاون وزیر و رئیس هیئت عامل ایمیدرو با بیان اینکه در سال های گذشته بیشتر بحث 

مواد اولیه را داشتیم و ما امروز گلوگاه هایی مانند انرژی را داریم که باید سرمایه گذاری بیشتری 
در این زمینه داشته باشیم، اضافه کرد: ما باید از سمت واردات به سمت بومی سازی قطعات، 

تجهیزات و ماشین آلات و مهم تر از آن در بحث فرآیندها وارد شویم.
وی تصریح کرد: کشور ایران با این ظرفیت تولید و فرایند تولید و قرار گرفتن در بین بزرگان 
جهانی، حتماً باید در بحث دانش و توان مهندسی اثرگذاری بیشتری داشته باشد و به سمت 

کاهش آلاینده ها و همچنین تولید فولاد سبز حرکت کند.
آقاجانلو با بیان اینکه از ۵ سال گذشته تاکنون دستورالعمل بومی سازی توسط ایمیدرو و 
انجمن تولید کنندگان فولاد ایران تدوین و به شرکت های فولادی ابلاغ شده است، اظهار 
کرد: روند فعالیت شرکت ها در این زمینه به صورت مستمر پایش می شود.وی در ادامه با اشاره 
به راه اندازی سامانه کارلینک اضافه کرد: این سامانه با همکاری انجمن تولیدکنندگان فولاد 
و شرکت ایریسا طراحی و راه اندازی شد، بر اساس آخرین آمار موجود در سامانه کارلینک 
تاکنون ۱۴۳۰ شرکت اطلاعات خود را ثبت کرده و ۲۷ هزار قطعه بومی سازی شده نیز در 

این سامانه معرفی شده است.
رئیس هیئت عامل ایمیدرو ابراز کرد: همچنین ۳۰۰ نیازمندی در حوزه بومی سازی نیز 

تاکنون در سامانه کارلینک ثبت شده است.
وی با بیان اینکه با ایجاد سامانه کارلینک ارتباط خوبی بین تولید کنندگان و مصرف 
کنندگان قطعات و سازندگان شرکت های فنی و مهندسی که همان شرکت های فولادی 
هستند، ایجاد شده است، ادامه داد: سال گذشته تفاهم نامه سه جانبه برای ارتقای سامانه 
کارلینک داشتیم که بین ایمیدرو، انجمن تولید کنندگان فولاد و مرکز ملی شماره گذاری کالا 
و خدمات راه اندازی شد، فاز سوم این سامانه نیز در قالب ارتقای سامانه کارلینک با استانداردسازی 

سامانه کالا کلید خورده است.
آقاجانلو با بیان اینکه از سال ۹۹ تاکنون بومی سازی در صنعت فولاد منجر به صرفه جویی 
۲ و نیم میلیارد دلاری شده است، گفت: برنامه امسال نیز برای صرفه جویی ارزی ۸۰۰ میلیون 

دلار است.

فولاد هرمزگان در ششمین جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد رقم خواهد زد: 

 ارائه دستاوردهای  بومی سازی و پیوند بیشتر 
با شرکت های دانش بنیان

رئیس انجمن تولید کنندگان ایران در آیین افتتاح ششمین جشنواره فولاد ایران:

روز ملی فولاد در تقویم کشور ثبت شود 
آغاز به کار ششمین جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران با حضور چادرملو

مدیر اکتشاف ایمپاسکو خبر داد:

رشد ۲۰ درصدی عملکرد ۹ ماهه ایمپاسکو در حفاری اکتشافی

رئیس هیئت عامل ایمیدرو در افتتاحیه ششمین جشنواره ملی فولاد ایران مطرح کرد؛

 صرفه جویی ارزی ۲.۵ میلیارد دلاری بومی سازی 
در صنعت فولاد طی ۵ سال اخیر
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  رضا پور حسین
 گروه زیربنایی

در حالی که قیمت ارز سر به فلک کشیده، مصالح ساختمانی 
گران شده و عرضه مسکن با تقاضای آن سنخیتی ندارد، برخی 

به دنبال متهم تراشی برای این وضعیت نابسامان هستند.
۲ روز پیش بود که نایب رئیس اتحادیه املاک با معرفی یک 
متهم جدید، در خصوص بازار مسکن گفت: با توجه به اینکه بنا 
بود آگهی های پلتفرم های خانه یاب محدود و کنترل شود اما 
ادامه  فعالیت های خود  به  نظارتی  بدون هیچ گونه  همچنان 

می دهند.
داوود بیگی نژاد نایب رئیس اول اتحادیه املاک تهران با 
اشاره به اینکه پلتفرم های خانه یابی باید حذف یا بازرسی شوند، 
گفت: امروزه با توجه به دسترسی عموم افراد به گوشی همراه 
هوشمند، افراد بدون هیچ گونه مجوز یا تخصصی در فضای 
مجازی و برخی اپلیکیشن های خانه یاب، خرید و فروش یا رهن 
و اجاره فعالیت می کنند که موجب تشدید چالش ها در فضای 

مصرفی بازار مسکن شده است.
نایب رئیس اول اتحادیه املاک تهران در ادامه تاکید کرد: 
البته موضوع مسکن در کشور مهم است زیرا مصرف کننده مردم 
هستند و هرگونه پلتفرمی که موجب عدم تعادل در عرضه و 
تقاضای مسکن شود، مضر خواهد بود و قطعاً دراز مدت نیز 

تبعات جدی در بازار مسکن در پی خواهد داشت.
صحبتی در سودجویی برخی افراد در فضای مجازی نیست 
اما تاکید بر این موضوع باید زمانی انجام شود که همه چیز در 
حالت نرمال باشد و حداقل عرضه، نسبتی قابل قبول از تقاضا 
را پوشش دهد، آن گاه به دنبال مقصرین مجازی و محکومیت 

آن ها باشیم.
اما در شرایطی که در بازار مسکن هیچ مقوله استانداردی 
وجود ندارد، متهم تراشی یک فرار رو به جلو است که باید در 

آن تجدیدنظر شود.
آخرین بررسی ها نشان می دهد که بازار مسکن در ایران با 
چالش های جدی و پیچیده ای مواجه است این مشکلات عمدتاً 
ناشی از انحصار زمین و ناکارآمدی سیاست های دولتی است 
که به افزایش قیمت ها، کاهش دسترسی به مسکن و بروز 

بحران های اجتماعی منجر شده است.
در سال های اخیر، قیمت زمین در برخی مناطق شهری تا 
هزار درصد افزایش یافته است که این امر از عهده چند پلتفرم 

بر نمی آید.
براساس داده های بانک مرکزی ایران، قیمت تمام شده زمین 
در هر مترمربع در ساختمان های مسکونی شهر تهران با رشد 
۱۱۰ برابری از متری ۸۸۰ هزار تومان در سال ۱۳۸۵ به متری 
بیش از ۹۵ میلیون تومان در سال ۱۴۰۲ رسیده، یعنی در هجده 
سال تقریبا ۱۴۷ برابر شده است و قیمت ساخت نیز در این 

سال ها ۷۰ برابر شده است.
عدم ثبات در سایر عرصه ها مشخصا اصلی ترین دلیل برای 
وضع موجود است و زمانی که فروشنده اطمینان خاطر نداشته 
باشد که متضرر نمی شود، مجبور است قیمت ملک خود را 

افزایش دهد.
در این رابطه، منصور غیبی، کارشناس بازار مسکن، می 
گوید: »ما در بازار مسکن با پدیده ای مواجه هستیم که نگرانی 
از جا ماندن پس از فروش ملک آپارتمان خود را به همراه دارد. 
افراد  به طوری که  است،  گرفتن  شدت  حال  در  نگرانی  این 
نتوانند  نگران اند آنچه را فروخته اند یا حتی شبیه به آن را، 

خریداری کنند.«
او افزود: »این باور، چه درست باشد و چه غلط، در ذهن مردم 
تثبیت و موجب شده بسیاری دست به عصا قدم بر می دارند. 
مردم تا زمانی که ملک مطلوب خود را از نظر بالانس قیمت و 
شرایط مطلوب میدانی پیدا نکرده اند، اقدام به فروش ملک خود 
نمی کنند و علاقه مند هستند که این اتفاق همزمان رخ دهد.« 
مشخصا پشت پرده این اتفاق رشد قیمت دلار و این باور است 
که همه چیز با دلار رشد می کند و خیلی نمی توان به دنبال 

مقصر آن در پلتفرم ها گشت.

»جهان اقتصاد« گزارش می دهد؛

آدرس غلطی به نام پلتفرم های خانه یاب
یادداشت

اخبار

بومی سازی دانش و فناوری؛ 
دستاورد خودباوری

رضا صفریان- مدیرروابط عمومی فولاد هرمزگان
دغدغه  مهم ترین  و  نخستین  اسلامی،  جمهوری  آزادی،  استقلال، 
شکل گیری نظام جمهوری اسلامی ایران و اتکا به توان داخل، خودکفایی 
و دوری از نظام سلطه شرق و غرب، همواره آرمان حقیقی ملت بوده است. 
و  فشارها  اقتصادی،  و  خودکفایی صنعتی  به  مسیر دست یابی  در  البته 
تحریم های خارجی، انگیزه مضاعفی برای خودکفایی و بومی سازی در صنایع 
مختلف ایجاد کرده و به حول و قوه الهی و با تلاش متخصصان داخلی، 
بخش عمده صنایع، بدون اتکا به دانش و فناوری خارجی مشغول به  توسعه 

فعالیت های خود هستند.
خودکفایی و خوداتکایی به ویژه در صنایع مادر و مولد، شعار انقلاب 
اسلامی برای تحقق اهداف متعالی خود و نیاز صنعت کشور برای توسعه 
بوده است. صنعت فولاد کشور همواره در دوران  مختلف، مانند جنگ و 
تحریم، پیشگام در نهضت بومی سازی و قطع وابستگی به واردات کالا و 
تکنولوژی بوده و در این رویکرد علاوه بر بومی سازی، به دنبال خلق دانش 
و فناوری، تقویت متخصصان و نیروهای داخلی و شرکت های دانش بنیان، 

صرفه جویی ارزی و جلوگیری از خروج ارز از کشور بوده است.
بومی سازی در شرایط تحریم همه جانبه، نیازمند عزم و اراده و همتی والا 
به طور  فولاد کشور  و خوشبختانه صنعت  تحریم هاست  با  مقابله  برای 
خیره کننده ای بر تحریم ها غلبه کرده و شاهد سهم قابل توجهی از خودباوری 
و نوآوری در این حوزه هستیم و خوشبختانه ایران اسلامی هم اکنون جزو 

کشورهای بزرگ تولیدکننده فولاد در جهان شناخته می شود.
شرکت فولاد هرمزگان که یکی از بزرگ ترین تولیدکنندگان فولاد در 
کشور شناخته می شود، همواره در طول دوران ۱۳ساله فعالیت خود و از 
نیروی های  توانمندسازی  خوداتکایی،  و  خودکفایی  کار،  ابتدای  همان 
متخصص داخلی و حمایت از شرکت های دانش بنیان را اولویت خود قرار 
داده و با سرمایه گذاری مؤثر و حمایت های هوشمندانه و مبتکرانه به منظور 
ارتقای دانش فنی و مهندسی و حرکت در مسیر اقتصاد مقاومتی و حمایت 
از تولید داخل حرکت کرده و دستاوردها و توفیقات بسیاری در این حوزه به 

دست آورده است.
مایه خرسندی و افتخار شرکت فولاد هرمزگان است که از سال ۹۹ تا 
۹ ماهه سال جاری، مجموع صرفه جویی ارزی حاصل از بومی سازی تجهیزات 
و قطعات یدکی ۲۹۰۰ درصد بوده و برای نخستین بار در ۸۱ ردیف متریال 

قطعه و تجهیز بومی سازی شده است.
علاوه بر این در ۹ماهه سال جاری بیش از ۸۳ درصد از قطعات و تجهیزات 
شرکت فولاد هرمزگان از داخل تأمین  شده و به میزان ۴ میلیون و ۸۸۰ 
هزار تومان بومی سازی اتفاق افتاده که به نسبت مدت مشابه سال قبل ۲۲ 

درصد رشد داشته است.
 ضمن اینکه درزمینه ساخت قطعات و تجهیزات در شاهد امسال ۱۸ 
میلیون دلار و درزمینه ساخت تجهیزات و قطعات یدکی و مواد اولیه نسوز 
قریب به ۳۷ میلیون دلار صرفه جویی ارزی در شرکت فولاد هرمزگان 

حاصل  شده است.
 بدون تردید، موفقیت های حاصل شده، حاصل عزم انقلابی و اراده جهادی 
برای غلبه بر تحریم ها و استقلال صنعتی کلیه مدیران، کارکنان و کارگران 
متخصص و متعهد شرکت فولاد هرمزگان بوده که در خلق دانش و ثروت 
و ارتقای بهره وری سهم عمده ای داشته و خواهد داشت. به یقین نهضت 
بومی سازی قطعات، فرایندها و تکنولوژی با اتکا به متخصصان داخلی و 
شرکت های دانش بنیان و با اتکا به دانش امروز و هوش مصنوعی با قوت 
و قدرت ادامه خواهد داشت و به حول و قوه الهی تمامی این تلاش ها 
درنهایت به خلق آینده ای بهتر و رفاه و آسایش و امنیت بهتر منجر خواهد 

شد.

رضایی کوچی: 
 تفکیک وزارت راه و شهرسازی

 به مصلحت کشور است
رئیـس کمیسیـون عمـران مجلـس گفـت: مـا بـا صاحب نظـران زیادی 
بحـث و تبـادل نظـر کردیـم و همـگی معتقد هسـتند که تفکیـک وزارت راه 

و شهرسازی به صلاح کشور است.
بـه گـزارش خبرنـگار مهـر، محمدرضـا رضـایی کوچی در جلسـه علنی 
امـروز )سه شـنبه ۱۸ دی مـاه( مجلـس شـورای اسلامی و بـه عنوان نماینده 
متقـاضی یـک فوریـت طـرح تفکیـک وزارت راه و شهرسـازی، اظهـار کرد: 
موضـوع تفکیـک وزارت راه و شهرسـازی در دولـت سـابق هـم دنبال شـد و 
موضـوع جدیـدی نیسـت و در ایـن زمینـه بـا صاحـب نظران زیـادی بحث و 
تبادل نظر کردیم و همگی معتقد هستند که تفکیک وزارت راه و شهرسازی 

به صلاح کشور است.
وی بیـان کـرد: وزارت راه و شهرسـازی بسیـار عریـض و طویـل اسـت و 
حداقل ۲۳ معاون و رئیس سـازمان دارد و در این شـرایط باید ما به سـمت 

تفکیک این وزارتخانه حرکت کنیم.
رئیـس کمیسیـون عمـران مجلـس شـورای اسلامی تصریـح کرد: فقط 
حوزه شهرسـازی و مسـکن این وزارتخانه، یک حوزه بسیار گسـترده اسـت 
و مـا در قانـون جهـش تولیـد مسـکن بـه دولـت تکلیـف کردیم که سـالانه 
یـک میلیـون خانـه بسـازد و ایـن وزارتخانـه بایـد بتوانـد قانـون مذکـور را 

عملیاتی کند.
رضـایی کـوچی اظهـار کـرد: از سـوی دیگـر وضعیـت کشـور در حـوزه 
حمـل و نقـل ریـلی هـم مطلـوب نیسـت و اقدامات قابل قبـولی در این زمینه 

انجام نشده است.

 ثبت تردد بین استانی بیش
 از ۶۵ میلیون وسیله نقلیه در آذر ماه

بـر اسـاس گزارش هـای سـازمان راهـداری، در آذر مـاه امسـال تـردد بیـن 
اسـتانی ۶۵ میلیـون و ۵۷۳ هـزار و ۶۵۸ وسیلـه نقلیـه در سـطح محورهـای 
مـواصلاتی کشـور بـوده کـه نسـبت بـه مـاه گذشـته آن یعنی آبان مـاه با ثبت 
تـردد ۶۷ میلیـون و ۵۷۹ هـزار و ۶۴۳ وسیلـه نقلیـه ، حـدود ۲ میلیـون کاهـشی 

شده است.
به گزارش ایسـنا، بر اسـاس آخرین آمارهای اعلام شـده توسـط سـازمان 
راهـداری تـردد بیـن اسـتانی وسـایل نقلیـه در سـطح جاده هـای کشـور در آذر 
ماه امسـال در مقایسـه با مدت مشـابه سـال ۱۴۰۲، ۵ درصد افزایش یافته و 
تردد ۶۵ میلیون و ۵۷۳ هزار و ۶۵۸ وسیله نقلیه در سطح محورهای مواصلاتی 

کشور ثبت شده است.
 همچنیـن متوسـط تـردد روزانـه بیـن اسـتانی وسـایل نقلیـه سـبک نیز در 
ایـن بـازه زمـانی بـا افزایـش دو درصـدی همـراه بوده که نشـان دهنده افزایش 

سفرها در مقایسه با سال ۱۴۰۲ است.

 وزیـر راه و شهرسـازی بـا تاکیـد بـر اینکـه مشـکلات 
کامیـون داران در مـرز ترکیـه از طریـق رئیـس دولت و وزارت 
امـور خارجـه و دیگـر دسـتگاه ها در حـال پیگیـری اسـت، از 
حـل ایـن مشـکل و اطلاع رسـانی در ایـن خصـوص طی چند 

روز آینده خبر داد.
بـه گـزارش خبرنـگار ایرنـا ازوزارت راه و شهرسـازی، 
»فرزانـه صـادق« در حاشیـه نشسـت مشـترک اعضـای 
کمیسیـون برنامـه و بودجـه کـه دوشـنبه شـب ۱۷ دی ماه در 
محل شـرکت سـاخت و توسـعه زیربناهای حمل ونقل کشـور 
برگزار شـد، افزود: پیگیری ها در حال انجام اسـت و دسـتگاه 

های مرتبط پیگیر این موضوع هستند
وی گفت: به دنبال آن هسـتیم تا مشـکلات را ریشـه ای 
حـل کنیـم و به طـور حتـم طی روزهـای آینـده خبرهـا را بـه 

کامیون داران خواهیم داد.
صادق ادامه داد: در خصوص این مشـکل، رئیس جمهور، 
معـاون اول و همـه دسـتگاه های مرتبـط از جمله وزارت نفت، 
سـتاد مبـارزه بـا قاچـاق سـوخت و دیگـر دسـتگاه هـا حضور 
دارنـد. همچنیـن وزارت امـور خارجـه فعالانه در این خصوص 

در حـال پیگیـری اسـت و در چنـد روز آینـده نتایـج قطـعی 
اعلام خواهد شد.

وی درباره نشسـت مشـترک با اعضای کمیسیون برنامه 
و بودجـه اظهـار داشـت: جلسـه بسیـار خـوبی را بـا اعضـای 
کمیسیـون برنامـه و بودجـه داشـتیم. با این تاکید که مطالبات 
کمیسیون هـا بـه طـور عمـده مـلی اسـت، نماینـدگان علاوه 
بـر پیگیـری مطالبـات مـلی، مطالبـات اسـتانی را نیز پیگیری 

می کنند.
وزیـر راه و شهرسـازی بـا بیـان اینکـه در جلسـه مشـترک 
بـا اعضـای کمیسیـون برنامـه و بودجه بـرخی از چالش هایی 
کـه در بخش هـای تحـت مسـئولیت وجـود دارد ارائـه شـد، 
توضیـح داد: جـدای از ناترازی هـای مـالی موجود، مشـکلاتی 
در بخـش تامیـن اعتبـارات پروژه هـا وجود دارد که با همکاری 
و تعامـل و بـا وضـع بـرخی قوانیـن قابـل انجـام اسـت.وی با 
تاکیـد مجـدد بـر اینکـه وجـود بـرخی ناترازی هـا در اجـرای 
پروژه هـای مـلی و اسـتانی غیرقابـل انـکار اسـت، گفـت: بـا 
وجـود اقدامـات مناسـبی کـه تاکنـون انجـام شـده بایـد 

پاسخگوی مطالبات چندین و چند ساله باشیم.

ایـن عضـو کابینه دولت چهاردهم در تشـریح بررسی های 
مشـترک بـا اعضـای کمیسیـون برنامه و بودجه، بیان داشـت: 
بـا همیـن بودجه هـای انـدک و با سـرمایه گذاری های داخلی 
و خـارجی کـه بایـد جـذب شـود عدالـت محـوری باید ملاک 
عمـل قـرار گیـرد. عدالـت محـوری شـامل ایـن اسـت کـه 
پخـش بودجـه در سراسـر کشـور بـا هـدف رفـع محرومیـت 

انجام شود.
صـادق از دیگـر موضوعـات مطـرح شـده در این نشسـت 
را شـفافیت در تزریـق اعتبـارات عنـوان و تاکیـد کـرد: 
اولویت بنـدی در اجـرای پروژه هـا بـر اسـاس سـهم مـلی که 

دارند مدنظر قرار می گیرد.
وی تاکیـد کـرد: تکمیل کریدورها از مهمترین موضوعات 
و اولویت هـایی اسـت کـه هـم در سیاسـت گذاری های کلی 
نظـام و هـم در برنامـه هفتـم توسـعه اسـت. همچنیـن در 
بررسی هـایی کـه در کمیسیـون برنامـه و بودجه در حال انجام 

است این نکته ملاک عمل قرار گرفت.
صـادق تصریـح کـرد: به طـور قطـع همـدلی و وفـاق کـه 
بیـن مجلـس و دولـت وجـود دارد، نتیجه بخـش خواهـد بـود 

و نتیجه آن را مردم می بینند.
وی در خصـوص جلسـه مشـترک بـا بانـک مرکزی برای 
تسـریع در تامیـن مـالی پروژه هـای نهضـت مـلی مسـکن 
توضیـح داد: ایـن جلسـه کـه بـا حضور رئیس بانـک مرکزی، 
مدیـران عامـل بانک هـا، اعضای کمیسیون عمـران و وزارت 
راه و شهرسـازی تشـکیل شـد با چندین هدف برگزار شـد. 
یـکی از مهمتریـن آنهـا این بود که در شـورای عالی مسـکن، 
رئیس جمهـور بـر پاسـخگویی بـه تعهـدات تاکیـد کردنـد و 
اینکـه مجموعـه دولـت نیـز همانگونـه عمل کند تاکید شـد. 
همچنین، در این نشسـت، مسـئولیت های سیسـتم بانکی و 
تسـهیلاتی کـه بایـد بـه متقاضیان موثر نهضت ملی مسـکن 

در بازه زمانی تعلق بگیرد، مورد بحث و بررسی قرار گرفت.
بـه گفتـه صـادق، از دیگـر موضوعـات مطـرح شـده در 
نشسـت مشـترک بـا بانـک مرکزی در خصـوص اخذ جریمه 

از بانک هایی بود که تسهیلات بخش مسکن را نپرداختند.
وی تصریـح کـرد: تاکیـد بـر ایـن اسـت کـه تسـهیلات 
نهضـت مـلی مسـکن بـه همه متقاضیـان موثر تعلـق بگیرد 

و پیگیری ها در حال انجام است تا به سرعت انجام شود.

رئیـس سـازمان هواپیمـای کشـوری بـا اشـاره به از سـرگرفتن فعالیت 
فـرودگاه بین الملـلی دمشـق گفـت: بـرای برقـراری پروازهـای ایـران به 

سـوریه نیازمند نامه از سـوی سـازمان هواپیمایی سـوریه هستیم.
حسیـن پورفرزانـه رئیـس سـازمان هواپیمـای کشـوری در گفتگـو بـا 
خبرنـگار مهـر بـا اشـاره بـه اینکـه فعالیـت فـرودگاه بین الملـلی دمشـق 
از سـر گرفتـه شـد، اظهـار کـرد: بـرای برقـراری مجـدد پروازهـای ایران 
بـه سـوریه بایـد نامـه و مجـوز از سـوی کشـور مقصـد بـه سـازمان 

هواپیمایی ایران صادر شـود.

وی افـزود: بـرای مشـخص شـدن روزهـا و تعـداد پروازهـا از ایـران به 
سـوریه منتظـر نامـه طـرف سـوری هسـتیم.به گـزارش مهر، رسـانه های 
سـوری گـزارش دادنـد کـه فعالیـت فـرودگاه بین الملـلی دمشـق از امروز 

)سه شـنبه، ۱۸ دی( از سـر گرفته شـده است.
گفتـنی اسـت کـه فعالیـت ایـن فـرودگاه بعد از سـرنگونی »نظام بشـار 
اسـد« در هشـت دسـامبر سـال گذشـته میلادی متوقـف شـده بـود، 
مسـئولان فـرودگاه بین الملـلی دمشـق اعلام کردنـد کـه اقدامـات لازم 

برای راه اندازی مجدد آن اتخاذ شـده اسـت.

وزیر راه و شهرسازی:

مشکلات کامیون داران در مرز ترکیه تا چند روز آینده حل و نتیجه اعلام می شود

اعلام آمادگی سازمان هواپیمایی برای برقراری پروازها به سوریه

مدیرعامل اتحادیه تعاونی های فرش دستباف بر لزوم فراهم کردن زیرساخت های 
لازم جهت فراوری مواد اولیه فرش تاکید کرد و گفت: قالیبافان از طریق بیمه صندوق 
روستاییان و عشایر می توانند در آینده از مستمری بازنشستگی و از کارافتادگی 

بهره مند شوند.
عبدالله بهرامی در گفت وگو با ایسنا، بیمه قالیبافان و تامین مواد اولیه بافت فرش 
با نرخ ارز آزاد را از جمله مشکلات قالیبافان عنوان کرد و گفت: متاسفانه به دلیل 
اختلاف نرخ ارز در داخل و خارج، بیشتر بافندگان فرش دچار مشکل هستند؛ به 
نحوی که قیمت مواد اولیه تولید فرش افزایش یافته و این موضوع روی قیمت تمام 
شده فرش تاثیر می گذارد، در نتیجه قدرت رقابت پذیری تولید فرش به تدریج کاهش 

پیدا می کند.
وی تصریح کرد: علیرغم آنکه کشور ما جزو بزرگترین صادکنندگان ابریشم و 
پشم در جهان است اما در سالهای اخیر بیشتر به واردات روی  آورده ایم و سالانه چند 
تن ابریشم وارد کشور می شود از این رو لازم است زیرساخت های لازم برای فرآوری 

مواد اولیه فرش فراهم شود.
مدیرعامل اتحادیه تعاونی های فرش دستباف به بیمه قالیبافان نیز اشاره  کرد و 
گفت: در حال حاضر تنها راه برای بهره مندی قالیبافان از مزایای بیمه، صندوق 
روستاییان و عشایر است. متاسفانه بخشی از بافندگان قادر به پرداخت حق  بیمه 

خویش فرمایی نیستند و از طرفی به دلیل نبود منابع کافی، امکان بیمه قالیبافان در 
تامین اجتماعی وجود ندارد، به همین دلیل بیمه اجتماعی صندوق روستاییان و عشایر 
برای قالیبافان بهتر و مناسب تر است و این صندوق،ظرفیت جذب افراد بیشتر را 

دارد.
به گفته بهرامی در صندوق روستاییان و عشایر ۷۰ درصد حق بیمه توسط دولت 
مستمری  از  می توانند  قالیبافان  و  می شود  پرداخت  بافنده  توسط  درصد   ۳۰ و 

بازنشستگی و از کارافتادگی بهره مند شوند.
وی در عین حال درباره مزیت های شناسنامه دار کردن فرش توضیح داد: یکی 
از مزیت هایی که شناسنامه دار کردن فرش دارد این است که فرش ایرانی تنها به 

نام ایران صادر می شود و جلوی صادرات آن به نام دیگر کشورها گرفته می شود.
به گفته مدیرعامل اتحادیه تعاونی های فرش دستباف، با این کار فرش کشورهایی 
مثل هند و افغانستان به نام فرش ایران در جهان عرضه نمی شود بلکه برند فرش 
ایرانی هویت و اصالت پیدا می کند و چنانچه دستخوش آسیب و حوادثی از قبیل 

آتش سوزی یا سرقت شد، می توان پیگیری کرد.

راهکارهــای تأمیــن مــالی طــرح نهضــت مــلی مســکن 
ــه  ــکی ب ــزایی در تســریع اعطــای تســهیلات بان و هــم اف
طــرح هــای در حــال اجــرا و در تعهــد دولــت در جلســه ای 
ــررسی  ــورد بحــث و ب ــات مســئول م ــن مقام مشــترک بی

قرار گرفت.
بــه گــزارش خبرگــزاری مهــر بــه نقــل از بانــک 
ــنبه ۱۸ دی، در جلســه مشــترک  ــه ش ــروز س ــزی، ام مرک
مقامــات بانــک مرکــزی و مدیــران عامــل شــبکه بانــکی، 
و  اقتصــادی  امــور  راه وشهرســازی،  وزارت خانه هــای 
ــون عمــران  ــس و اعضــای کمیسی ــن رئی دارایی و همچنی
مجلــس شــورای اسلامی، راهکارهــای تأمیــن مــالی طــرح 
ــای  ــریع اعط ــزایی در تس ــکن و هم اف ــلی مس ــت م نهض
تســهیلات بانــکی بــه طرح هــای در حــال اجــرا و در تعهــد 

دولــت مــورد بحث و بررسی قرار گرفت.
در ایــن جلســه آخریــن اقدامــات انجــام شــده و بــررسی 
ــه  ــکن ارائ ــش مس ــده در بخ ــدات باقی مان ــت تعه وضعی
ــکی از  ــبکه بان ــرد ش ــزارشی از عملک ــن گ ــد. همچنی ش
ــرارداد و  ــاد ق ــوص انعق ــروز در خص ــا ام ــرح ت ــدای ط ابت
ــلی  ــت م ــرح نهض ــه ط ــکی ب ــهیلات بان ــت تس پرداخ
ــالی  ــورای ع ــر ش ــه اخی ــد.طبق مصوب ــه ش ــکن ارائ مس
ــکن،  ــن مس ــزی و تأمی ــروه برنامه ری ــج کارگ ــکن، پن مس
کارگــروه هماهنــگی ســاخت و تأمیــن زیرســاخت، کارگــروه 
ســاخت و تأمیــن زیرســاخت ها، کارگــروه تأمیــن مســکن 
محرومــان، کارگــروه نوســازی واحدهــای فرســوده و 
کارگــروه رفــع موانــع و تســهیل تولیــد و عرضــه مســکن 

تشــکیل شده است.

راه بهره مندی قالیبافان از مستمری بازنشستگی و از کارافتادگی

راهکارهای تامین مالی و اعطای تسهیلات نهضت ملی مسکن
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همزمان با رشد قیت گوشت و اقداماتی که قرار است در 
این رابطه انجام شود قیمت مرغ نیز پس از رشد قیمت 
همچنان در بازه 90 تا 105 هزار تومانی ثابت مانده است . 
در واقع وزیر جهاد کشاورزی اخیرا اعلام کرده بود که اجازه 
افزایش قیمت مرغ را نخواهیم داد و در این راستا با عرضه 
مرغ گرم در میادین توانسته بود قیمت مرغ را در بازه 70 
هزار تومان ثابت نگه دارد . اگرچه که بازار خرده فروشی 
همچنان به روند پیشین خود ادامه می دهد . البته این موضوع 
زمانی حائز اهمیت می شود که در شرایطی که اکثر مردم 
در خرید مرغ با چالش مواجه اند فروش انواع اقسام پرندگان 
همچون کبک و اردک برای عده ای به عادت روزمره درآمده 
است . حال باید منتظر شد و دید ایا اقدامات وزیر جهاد 
کشاورزی در خصوص قیمت مرغ به نتیجه خواهد رسید؟

قیمت گوشت مرغ در حالی با رشد قیمت همراه شده که 
دولت برای تثبیت و یا کاهش قیمت گوشت مرغ در بازار 
دستور العمل ها و برنامه هایی تجویز و اجرایی می کند که 

متاسفانه نتوانسته آنگونه که باید منشا اثر باشد.
به تازگی وزیر جهاد کشاورزی با بیان اینکه بازار مرغ به 
سمت کاهش قیمت حرکت می کند، اظهار کرده که به هیچ 

وجه اجازه افزایش قیمت های نامتعارف داده نمی شود.
البته این نوع نگاه وزیر به بازار شاید خوش بینانه و 

امیدوارانه باشد. قیمت عرضه عمده مرغ گرم در مرکز اصلی 
)میدان بهمن( 70 هزار تومان است و این هفته نسبت به 
هفته های گذشته حدود 10 تا 1۲ هزار تومان کاهش داشته 
اما دلیل این کاهش قیمت، افزایش عرضه مرغ گرم به بازار 

بوده است.
با گشتی در بازار سطح شهر متوجه عدم تغییر قیمت 
مرغ خواهید شد. مرغ در فروشگاه های عرضه با قیمت های 
مختلف بین ۸7 تا 105 هزار تومان فروخته می شود؛ که 
دقیقا متفاوت تر از انتظارات وزیر جهاد کشاورزی بوده و 
همچنین فاصله زیادی بین قیمت عمده فروشان تا خرده 

فروشان سطح شهر را نشان می دهد.
مردم برای خرید مرغ به مراکز خرده فروشی سطح شهر 
می روند و در این مراکز بر خلاف اظهارات متولیان، خبری 
از کاهش قیمت مرغ نیست؛ بلکه اعمال سلیقه ای قیمت 
گذاری بر محصولاًت، دلیلی بر عدم ناهماهنگی قیمت ها در 

بازار گوشت مرغ است.
واحد های خرده فروشی در بازار گوشت مرغ بنا به منطقه 
و نوع بسته بندی، تعیین کننده قیمت شده اند و هیچ نظارتی 

هم بر این وضعیت نیست.
علی ابراهیمی، مدیرعامل اتحادیه مرغداران گوشتی ایران 

گفت: امسال نهاده های مورد نیاز تولیدکنندگان با قیمت 
سال گذشته به مرغداران تحویل داده می شود و قطعا بر 
قیمت نهایی تولید نباید تاثیری داشته باشد، اما در کنار این 
وضعیت باید به افزایش هزینه های کارگری، بیمه، حمل بار، 
آب و برق اشاره کرد که نسبت به سال گذشته افزایش داشته 
است.به گفته این مسئول صنفی؛ براساس اصول تولید، در 
زنجیره تولید مرغ زنده تا تحویل در محل کشتار، هزینه های 
خاصی در مسیر تولید وجود دارد که با توجه به وضعیت 
تولیدکنندگان این صنعت، تا حد زیادی مشکلات قابل حل 
است. پس از این مرحله وارد فاز نگهداری در کشتارگاه ها و 
که  می شود  عرضه  بازار  به  ورود  تا  محصول  این  حفظ 
هزینه هایی را در بر می گیرد که این میزان هزینه هم قابل 

تامل و بررسی است.
بررسی ها از بازار نشان می دهد که هر کیلو گوشت مرغ 
گرم در واحد های صنفی سطح شهر تهران بین ۸0 تا 105 
هزار تومان به فروش می رسد؛ که با توجه به نیاز بازار و تقاضا 
جهت خرید گوشت مرغ قطعه شده قیمت ها به مراتب تغییر 
می کند.فیله مرغ از کیلویی 1۴5 هزار تا 1۸5 هزار تومان، 
ران مرغ از کیلویی 95 هزار تا 1۳0 هزار تومان، سینه مرغ 
از کیلویی ۲10 هزار تا ۲۸5 هزار تومان، انواع مرغ سبز از 

کیلویی 110 هزار تا ۲۳0 هزار تومان به فروش می رسد.
گوشت کبک در بازار به صورت کامل، گرم، قطعه ای و 
منجمد به فروش می رسد، اما قیمت این محصول پروتئینی 
هر روز رو به افزایش است. هر کیلو گوشت کبک گرم در 
بازار از کیلویی 550 هزار تومان تا 1 میلیون و ۳00 هزار 
تومان به فروش می رسد که هر قطعه ران و یا سینه کبک 
به کیلویی 700 هزار تا 1 میلیون و ۲00 هزار تومان به فروش 

می رسد.

بررسی ها نشان می دهد؛

پرندگان اعیان نشین

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی

قطعه سه بدره
1ـ برابر رای شماره 1۴0۳۶0۳1550۴00501۳ مورخ 1۴0۳/10/15هیات اول / هیات دوم  موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلامعارض 
در  الماس   فرزند   ۴۴900۳70۶۶ ملی  کد  شماره۴۴900۳70۶۶  شناسنامه  به  کشاورز  احسان  آقای  متقاضی 
ششدانگ یک قطعه باغ   به مساحت ۳۶5۲ مترمربع پلاک شماره 9۸7 فرعی از ۴0/۴5 اصلی واقع در حوزه ثبت 
ملک منطقه دو ایلام _  بخش سیوان ـ دهستان میشخاص ـ روستای دارون خریداری شده از آقای الماس کشاورز 

و منتسب به مالکیت محمد علی کشاورز محرز گردید.
۲ـ برابر رای شماره 1۴0۳۶0۳1550۴00۴۸۸۴ مورخ 1۴0۳/10/15هیات اول / هیات دوم موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلامعارض 
در  الماس  فرزند    ۴۴900۳70۶۶ ملی  شماره۴۴900۳70۶۶کد  شناسنامه  به  کشاورز  احسان  آقای  متقاضی 
ششدانگ یک قطعه باغ   به مساحت 1۴55/9۴مترمربع پلاک شماره 9۸۸ فرعی از ۴0/۴۸ اصلی واقع در حوزه 
ثبت ملک منطقه دو ایلام _  بخش سیوان ـ دهستان میشخاص ـ روستای دارون خریداری شده از آقای الماس 

کشاورز و منتسب به مالکیت محمد علی کشاورز  محرز گردید.
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ی 15 روز آگهی می شود در صورتیکه اشخاص نسبت به 
صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند ظرف مدت دو ماه و در مورد آگهی های اصلاحی 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ انتشار اولین آگهی اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند، بدیهی است در صورت انقضای 

مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1۴0۳/10/19
تاریخ انتشار نوبت دوم :1۴0۳/11/0۴

جلیل تیموریان _ رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو ایلام

قوه قضائیه 
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک تایباد

شماره : 1۳0۳۶0۳0۶01500۶0۳۶
تاریخ : 1۴0۳/10/1۶

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
اراضی و  قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و  نامه  آئین  قانون و ماده 1۳  آگهی موضوع ماده ۳ 
موضوع  اول  هیات  شماره 1۴0۳۶0۳0۶015005۳۴۲  رأی  برابر  رسمی  سند  فاقد  ساختمانهای 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
شناسنامه  به  کار  درست  جواد  آقای  متقاضی  بلامعارض  مالکانه  تصرفات  تایباد  ملک  ثبت  حوزه 
شماره 07۴00۲۲۳۲۶ کدملی 07۴00۲۲۳۲۶ صادره تایباد فرزند عبدالکریم در ششدانگ یکباب 
منزل مسکونی به مساحت 7۴/۸0 متر مربع پلاک شماره ۲ فرعی از ۲5۶ اصلی واقع در خراسان 
رضوی بخش 1۴ مشهد حوزه ثبت ملک تایباد و از محل تمامی مالکیت مشاعی خانم مینا پاسبان 

و قسمتی از پلاک محرز گردیده است لذا به منظور اطلاع عموم
مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند 
ماه  دو  مدت  به  آگهی  اولین  انتشار  تاریخ  از  می توانند  باشند  داشته  اعتراضی  متقاضی  مالکیت 
اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و 

عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1۴0۳/10/19
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1۴0۳/11/0۴

رسول طاهری زاده
رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان تایباد

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک تایباد

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
اراضی و  قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و  نامه  آئین  قانون و ماده 1۳  آگهی موضوع ماده ۳ 
موضوع  اول  هیات   1۴0۳۶0۳0۶015005۳۴۲ شماره  رای  برابر  رسمی  سند  فاقد  ساختمانهای 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
شناسنامه  به  کار  درست  جواد  آقای  متقاضی  بلامعارض  مالکانه  تصرفات  تایباد  ملک  ثبت  حوزه 
شماره 07۴00۳۲۳۲۶ کدملی 07۴00۲۲۳۲۶ صادره تاییاد فرزند عبدالکریم در ششدانگ یکباب 
منزل مسکونی به مساحت ۸0. 7۴ متر مربع پلاک شماره ۲ فرعی از ۲5۶ اصلی واقع در خراسان 
رضوی بخش 1۴ مشهد حوزه ثبت ملک تاییاد و از محل تمامی مالکیت مشاعی خانم مینا پاسبان 
و قسمتی از پلاک محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 
روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و 
پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی 
تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : 19 / 10 / 1۴0۳ 
تاریخ انتشار نوبت دوم : 0۴ / 11 / 1۴0۳

رسول طاهری زاده 
رئیس ثبت اسناد و املاک تایباد 

9۴۲ م الف
جهان اقتصاد

آگهی موضوع ماده  ۳  قانون و ماده 1۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

اول/دوم  هیات   1۴0۳/10/15 مورخ   1۴0۳۶0۳۲901۲00۶790 شماره  رأی  برابر 
رسمی  سند  فاقد  ساختمانهای  و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع 
متقاضی  بلامعارض  مالکانه  تصرفات  گرمسار  ملک  ثبت  حوزه  ثبتی  واحد  در  مستقر 
افشار فرزند پرویز بشماره شناسنامه ۲۴۶۴ کد ملی 0۴51۴۴۸۶۸5  آقای/خانم یلدا 
مساحت  به  احداثی  بنای  با  محصور  زمین  قطعه  یک  ششدانگ  در  تهران  از  صادره 
۳10/۴5 متر مربع پلاک ۴5 فرعی از 1 اصلی واقع در حسین اباد حاج تقی گرمسار 
خریداری از مالک رسمی آقای/خانم مینا ، میترا و علی هراتی محرز گردیده است. لذا 
به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود. در صورتی 
که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از 
تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از 
اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1۴0۳/10/19

تاریخ انتشار نوبت دوم:  1۴0۳/11/0۶
شناسه : 1۸۶0551

حسین چلوئی ـ  رئیس ثبت اسناد و املاک

در اجرای ماده ۲15 قانون اصلاحیه تجارت از کلیه بستانکاران شرکت تحلیلگران پیشگام ویژن در 
حال تسویه ) با مسئولیت محدود(  به شماره ثبت ۴۲۸۴95 و شناسه ملی 10۳۲0۸1000۸ که 
آگهی انحلال آن در صفحه ۸۳ روزنامه رسمی کشور به شماره ۲۳1۳0 مورخ 1۴0۳/0۶/01 درج 
گردیده است دعوت به عمل می آید تا ظرف مدت یکسال از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول با ارائه 
مدارک مثبته ادعای خود را به مدیر تصفیه آقای لقمان هاشمی به شماره همراه 09۳90۲۳1۴۲۲ 
پستی  کد  چهارم  طبقه   1۸ پلاک  محمودی  خیابان  دامپزشکی  خیابان  تهران  آدرس  در  مستقر 

1۳۴975۶۶71 مراجعه فرمایند. 
بدیهی است شرکت و مدیر تصفیه در مورد هرگونه ادعای احتمالی که از خارج از مدت فوق به 

شرکت منعکس گردد مسئولیت نخواهد داشت.
مدیر تصفیه

مفقودی 

برگه کمپانی و برگ سبز سواری پراید 1۳۲ مدل 1۳۸۸ رنگ زیتونی 

 s1۴۲۲۲۸۸07۳۸15 متالیک شماره موتور۲91۳07۴شماره شاسی

بنام سید حمید بزرگی مقام نام پدر سید کریم  شماره پلاک ۲1 

۸۴5ل ۲۶ فاقد اعتبار میباشد

))آگهی اصلاحی((
و   1۴0۳/07/09 مورخه  امروز  و  اقتصاد  جهان  روزنامه  در  منتشره  پیروآگهی  احتراما  سلام  با 
1۴0۳/07/۲۴ردیف ۶0 کهپلاک آن ۶9۳ فرعی از اصلی آن ۳5 اصلی بخش ۸ قریه کوره دره علیا 

چاپ و منتشر گردیده مبنی بر اشتباه بوده و بدین شرح اصلاح میگردد
ردیف ۶0- ششدانگ عرصه یک قطعه زمین مزروعی پلاک ۳۳۴ فرعی از ۳5 اصلی بخش ۸ قریه 

کوره دره علیا بنام حسن مراد ویسی بمساحت ۳۸0۳،۶۸ متر مربع
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک کامیاران- علی محمد براتی

مجوز حمل سلاح ساچمه زنی تک لول مدل چخماقی کالیبر1۲و 

شمارهبدنه 91۶9۲0۳۶ ساخت کشور ترکیه

بنام اقای نوید زمانی فرزند خداکرم

شماره ملی ۳0۲0171۸۳0 مفقود گردیده و فاقد اعتبار است.

  آمنه قدیم پرست
بازار سرمایه

خبر

طلای آب شده، تله ای برای 
خریداران ناآگاه

در بازار پرنوسان طلا، سودجویان با ترفندهای گوناگون، اعتماد خریداران 
را نشانه گرفته اند. یکی از شیوه های رایج، فروش طلای تقلبی به جای 

طلای اصل است.
به گزارش خبرنگار مهر، در بازار پرنوسان طلا، جایی که اعتماد خریداران 
سرمایه اصلی است، سودجویان با ترفندهای گوناگون به دنبال کسب 
سودهای کلان هستند. آنها از آلیاژهای دیگری به جای طلا استفاده می کنند 
و درصد ناخالصی را افزایش می دهند که موجب تغییر وزن طلای خالص 

می شود.
در همین رابطه نادر بذرافشان، رئیس اتحادیه صنف طلا و جواهر تهران 
در گفتگو با خبرنگار مهر به بررسی ابهامات و چالش های موجود در بازار 
طلا و سکه، به ویژه در زمینه خریدوفروش در فضای مجازی و همچنین 

نظارت بر این معاملات در بازار پرداخته است..
بذرافشان با اشاره به شایعات مبنی بر ممنوعیت فروش سکه در فضای 
مجازی، اظهار داشت: ممنوعیتی که مطرح شده، بیشتر شایعه بوده و اتحادیه 
کسب وکارهای مجازی مجوزهایی را برای فعالیت در این فضا صادر کرده 
است. این اتحادیه که زیرمجموعه وزارت صمت است، نظارت و کنترل های 

لازم را انجام می دهد.
وی افزود: البته صحبت هایی در مورد کنترل و وضع قوانین جدید مطرح 

شده، اما ممنوعیت قطعی در این زمینه وجود ندارد.
رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران با اشاره به سابقه طولانی خریدوفروش 
سکه در بازار، به این نکته اشاره کرد که نظارت و کنترل بر واحدهای صنفی 
توسط اتحادیه متبوعش انجام می شود. وی گفت: »این واحدها پس از 
گذراندن فیلترهای امنیتی و کنترلی، مجوز فعالیت دریافت می کنند و 

بازرسی های دوره ای از آن ها صورت می گیرد.
وی همچنین تأکید کرد که کنترل عیار و نظارت بر واحدهای صنفی، 

هم در سطح بازار و هم در سطح شهر، به طور مستمر انجام می شود.
بذرافشان در ادامه به مواردی از تخلفات اشاره کرد و گفت: گاهی اوقات 
مراجعاتی مبنی بر مشکلات عیار یا فروش سکه های غیربانکی، به ویژه در 
فضاهای مجازی و توسط افرادی که سابقه عضویت در اتحادیه ها را ندارند، 
گزارش می شود.بااین حال، وی تأکید کرد که در مقایسه با ۱۰ تا ۱۵ سال 
گذشته، کنترل و کیفیت ها به طور قابل توجهی افزایش یافته است. به گفته 
وی، استاندارد سالی چند بار از واحدهای صنفی کنترل عیار را انجام می دهد 
و بازرسین اتحادیه نیز به صورت دوره ای و هفتگی از واحدهای تولیدی، 
بنکداری و خرده فروشی بازرسی می کنند.در بخش دیگری از این مصاحبه، 
به موضوع صدور فاکتور برای سکه پرداخته شد. بذرافشان در این خصوص 
توضیح داد: »طبق قانون نظام صنفی، واحدهای صنفی موظف به ارائه 
فاکتور برای خریدهای بالای ۱۰ هزار تومان هستند، به شرطی که مشتری 
درخواست کند.وی افزود: مردم باید توجه داشته باشند که طلا و سکه به 
دلیل ارزش بالایی که دارند، نیازمند دقت و توجه بیشتری در خرید هستند

وی توصیه کرد که سکه فقط از واحدهای دارای مجوز فروش سکه 
خریداری شود و مشتریان باید قبل از خرید، جواز کسب واحد صنفی را 

بررسی کنند.

مدیـرکل دفتـر بازسـازی ذخایر آبزیان سـازمان شیلات 
ایـران از تولیـد ۷ هـزار و ۵۶۸ کیلوگـرم خاویـار و ۳ هـزار و 
۳۱۷ تـن گوشـت ماهیـان خاویـاری از ابتـدای سـال جاری 

خبر داد.
بـه گـزارش خبرگـزاری مهـر، ناصر کـرمی راد، مدیرکل 
دفتـر بازسـازی ذخایـر آبزیـان سـازمان شیلات ایـران در 
خصـوص عملکـرد تولیـد ماهیـان خاویاری در سـال ۱۴۰۳ 
از تولیـد ۷ هـزار و ۵۶۸ کیلوگـرم خاویـار و ۳ هـزار و ۳۱۷ 
تـن گوشـت ماهیـان خاویـاری از ابتـدای سـال جـاری خبر 

داد.
وی ادامـه داد: ایـن میـزان از خاویـار و گوشـت طی ۶ 

ماهه نخسـت امسـال در ۳۰۴ مزرعه فعال پرورش ماهیان 
خاویاری در کشور تولید شده اند.

مدیـرکل دفتـر بازسـازی ذخایر آبزیان سـازمان شیلات 
ایـران تاکیـد کـرد: در حـال حاضـر مـزارع پـرورش ماهیان 
خاویـاری در ۲۲ اسـتان کشـور فعـال هسـتند کـه اسـتان 
گیلان بـا دارا بـودن ۱۵۰ مزرعـه فعـال و اسـتان مازنـدران 
بـا ۵۵ مزرعـه فعـال در صـدر بیشـترین پـرورش دهنـدگان 

خاویار کشور قرار دارند.
وی بـا اشـاره بـه ایـن کـه بخـش اعظم گوشـت ماهیان 
خاویـاری و خاویـار بـه کشـورهای هـدف صـادر می شـود و 
مقـداری نیـز بـه مصـرف بازار داخلی می رسـد، تصریح کرد: 

براسـاس آخرین آمار به دسـت آمده، طی ۶ ماهه نخسـت 
امسال ۲ هزار و ۸۱۵ تن خاویار صادر شده است.

کـرمی راد بـا اشـاره بـه ایـن کـه صـادرات خاویـار به ۲۵ 
کشـور دنیـا انجـام شـده اسـت، گفـت: امـارات با صـادرات 
۱۰۹۳ تـن خاویـار در صـدر بیشـترین میـزان صـادرات قرار 
دارد و کشـورهای قطـر، ژاپـن، ترکیـه، آلمـان و بلژیـک در 

رتبه های بعدی قرار گرفته اند.
وی ارزش صـادرات انجـام شـده را حـدود یـک میلیـون 
و ۶۰۲ هـزار دلار عنـوان کـرد و گفـت: صـادرات خاویـار 
بـدون وقفـه در حـال انجـام اسـت و ایـن رقـم تا پایان سـال 

افزایش بیشتری خواهد داشت.

بیش از 7 هزار کیلوگرم خاویار پرورشی در کشور تولید شد

آگهی موضوع ماده ۳ قانون وماده 1۳آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی
)قطعه نه چوار(

1. برابر رای شماره 1۴0۳۶0۳1550۴00۳119مورخ   1۴0۳/07/17  هیات اول/هیات دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و  ساختمان های فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای علی محمد رحیمی به شماره شناسنامه ۲0۸۴ کد ملی ۶1۶95109۴۳  فرزند جاسم، 
در مقدار چهاردانگ مشاع از ششدانگ یک باب خانه، به مساحت 1۲۴/۲۸ متر مربع ،  پلاک شماره ۲1۶۴  فرعی از 1/1۲0 اصلی، واقع در حوزه ثبت ملک منطقه 

دو ایلام –  چالسرا ـ کوچه شهید عزت اله میرزائی ، خریداری شده از محمد صلاح کامیاب و منتسب به مالکیت یاسم آتش کار  محرز گردید.
۲. برابر رای شماره 1۴0۳۶0۳1550۴00۳5۸۴ مورخ 1۴0۳/0۸/09 هیات اول/هیات دوم موضوع قانون تعیین  تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی مستقر در  واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی  آقای علی محمد یاری به شماره شناسنامه ۲55 کدملی ۶۳۴9۶57۶0۸  فرزند اسد بگ  ،در 
ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی  ، به مساحت 9۴50/۳0   متر مربع  ، پلاک شماره ۲17۴ فرعی  از 1 اصلی، واقع در حوزه ثبت ملک منطقه دو  ایلام –   بلوار 

شهید سلیمانی روبروی کوثر، خریداری شده از زهره شادمان و محمد رضا هواسی و منتسب به مالکیت مشاعی خود متقاضی   محرز گردید.
۳. برابر رای شــماره1۴0۳۶0۳1550۴00۳۸5۲ مورخ 1۴0۳/0۸/۲۲ هیات اول/هیات دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای حمید عزیزی به شماره شناسنامه  9۴۶ کدملی ۴500۲79۳50 ، فرزند بابا، در ششدانگ 
یک قطعه زمین مزروعی ، به مســاحت ۳۲۴1/1۸ متر  مربع، پلاک شــماره ۲177  فرعی  از 1 اصلی   ،  واقع در حوزه ثبت ملک منطقه دو  ایلام –  پایین تر از 

پلیس راه میدان قرآن نرسیده به مهدی آباد ، خریداری شده از بابا عزیزی و منتسب به مالکیت محمد حسین اسماعیل بیگی محرز گردید.
۴. برابر رای شــماره 1۴0۳۶0۳1550۴00۳۸۳۸مورخ 1۴0۳/0۸/۲1 هیات اول/هیات دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمان های فاقد 
ســند رســمی مستقر درواحد ثبتی تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای منصور سارونه  به   شماره شناسنامه۳۶۴7 کدملی ۴500۴۲5۸9۶  ، فرزند فتحعلی ، 
نسبت به مقدار چهار دانگ مشاع از ششدانگ یک باب خانه ، به مساحت 15۸/۳۸ متر مربع ، پلاک شماره ۲175  فرعی  از 1/1۲0  اصلی، واقع در حوزه ثبت ملک 

منطقه دو ایلام –  چالسرا ، کوچه شهید میرزائی ، خریداری شده از شیر محمد کوهزادی و منتسب به مالکیت یاسم آتش کار محرز گردید.
-5برابر رای شماره 1۴0۳۶0۳1550۴00۴۲۲1مورخ 1۴0۳/09/11 هیات اول / هیات دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای علی حاتمی  به شماره شناسنامه 15۳۸ کدملی 5۸19۸۳7۲۸۲ ، فرزند ستار ،  نسبت 
به مقدار ۴۸ سهم مشاع از 9۶ سهم ) ششدانگ ( یک باب باغ     ، به مساحت 59۲/70   متر مربع ، پلاک شماره ۲1۸۲ فرعی از 1/1۲9  اصلی ، واقع در حوزه ثبت  
ملک  منطقه دو ایلام –  بلوار خلیج فارس ابتدای شهرک قدس ، خریداری شده از محمد نبی خدا رحمی و منتسب به مالکیت محمد نبی خدا رحمی محرز گردید

-۶برابر رای شماره 1۴0۳۶0۳1550۴00۳۸51 مورخ 1۴0۳/0۸/۲۲هیات اول / هیات دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی  اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم حمیرا مظفری  به شماره  شناسنامه  ۶۶7 کدملی ۴500۴۴۸1۳۶   ، فرزند یداله  ، در 
ششدانگ یک باب خانه ، به مساحت ۲۲۲/50متر مربع ،پلاک شماره 1۶51 فرعی از 5/۲۶ اصلی ، واقع در حوزه ثبت ملک منطقه دو  ایلام – چوار جنب مسجد 

امام رضا کوچه مهارت ، خریداری شده از آقای یداله موسوی مقدم و منتسب به مالکیت حاجی مظفری محرز گردید.
-7برابر رای شماره 1۴0۳۶0۳1550۴00۳۸95 مورخ 1۴0۳/0۸/۲۳ هیات اول / هیات دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 
ســند رســمی مستقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای مراد غلامحسینی به شماره شناسنامه  1019 کدملی ۴500۴79۶19 ، فرزند باباعلی  
، در ششــدانگ یک باب قطعه باغ، به مســاحت 199۳/۸۸ متر مربع ، پلاک شماره 11 فرعی از 7 اصلی ، واقع در حوزه ثبت ملک منطقه دو  ایلام_ چوار روستای 

لاً شکن ، خریداری شده از ربابه رشیدی و منتسب به مالکیت بابا غلامحسینی  محرز گردید.
-۸برابر رای شماره 1۴0۳۶0۳1550۴00۳5۳0مورخ 1۴0۳/0۸/07هیات اول / هیات دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 
ســند رســمی مستقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم معصومه الفتی به شماره شناسنامه  ۴1۳ کدملی ۴50110۲0۸1  ، فرزند احمد،  در 
ششــدانگ یک باب ســاختمان ، به مســاحت ۲19/01 متر مربع ، پلاک شــماره ۴7 فرعی از 17 اصلی ، واقع در حوزه ثبت ملک منطقه دو ایلام – چوار روستای 

چقاکبود ، خریداری شده از سرور رضائی و منتسب به مالکیت احمد الفتی محرز گردید.
-9برابر رای شــماره 1۴0۳۶0۳1550۴00۳۸09 مورخ 1۴0۳/0۸/۲0   هیات اول / هیات دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمان های 
فاقد ســند رسمی مســتقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی  خانم فریده رستمی به شماره شناســنامه  1۲۶۸کدملی  ۴500۴9۴5۴5   ، فرزند 
صفرخان ،در ششــدانگ یک باب خانه ، به مســاحت ۲0۲/۸۸ متر مربع ، پلاک شــماره ۴۸ فرعی از 17 اصلی ، واقع در  حوزه ثبت ملک منطقه دو ایلام –  چوار ، 

روستای چقاکبود ، خریداری شده از یار محمد محمدزاده و منتسب به مالکیت یار محمد محمد زاده محرز گردید.
-10برابر رای شــماره 1۴0۳۶0۳1550۴00۲۳90 مورخ 1۴0۳/05/۳1 هیات اول / هیات دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمان های 
فاقد ســند رسمی مســتقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی  آقای عبدالسلام سلیمی به شماره شناسنامه 117۸ کدملی  ۴500۶1۳۴1۲ ، فرزند 
باپیره ، در ششــدانگ یک باب خانه ، به مســاحت 115/۴0  متر مربع ، پلاک شــماره 19۲ فرعی از ۳5  اصلی ، واقع در  حوزه ثبت ملک منطقه دو ایلام –  چوار 

روستای چمن پایین ، خریداری شده از باپیره سلیمی و منتسب به مالکیت باپیره سلیمی  محرز گردید.
-11برابر رای شماره 1۴0۳۶0۳1550۴00۳۴۶9 مورخ 1۴0۳/0۸/05هیات اول / هیات دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی  خانم کبری نوروزی  به شماره شناسنامه ۶۸۶7 کدملی  ۴501۲۳05۴1  ، فرزند عبدالعلی 
،در ششدانگ یک باب خانه ، به مساحت 1۲9/۸5  متر مربع ، پلاک شماره ۳1 فرعی از ۴1 اصلی ، واقع در  حوزه ثبت ملک منطقه دو  ایلام – بولی روستای گره 

چقا ، خریداری شده از عبدالعلی نوروزی و منتسب به مالکیت حاجعلی نوروزی   محرز گردید.
1۲ـ برابر رای شــماره 1۴0۳۶0۳1550۴00۴1۸۳ مورخ 1۴0۳/09/10هیات اول / هیات دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمان های 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای سجاد درویشی  به شماره شناسنامه ۸۲کدملی ۴500۸۶۸151فرزند  محمد علی  
در ششــدانگ  یک قطعه زمین مزروعی   به مســاحت 959/۲1  مترمربع پلاک شــماره 10۸ فرعی از ۴5 اصلی واقع در حوزه ثبت ملک منطقه دو ایلام _  چوار 

روستای بگ بگ بان خشک ، خریداری شده از  نبی اله درویشی و منتسب به مالکیت نبی اله درویشی محرز گردید.
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ی 15 روز آگهی می شود در صورتیکه اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
می توانند ظرف مدت دو ماه و در مورد آگهی های اصلاحی ظرف مدت یک ماه از تاریخ انتشار اولین آگهی اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند، بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1۴0۳/10/0۴
تاریخ انتشار نوبت دوم :1۴0۳/10/19

جلیل تیموریان
 رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو ایلام

نوبت سوم
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  گلناز پرتوی مهر 
گروه انرژی

نفت خام، به عنوان یکی از مهم ترین کالاهای استراتژیک جهان، 
همواره نقش تعیین کننده ای در اقتصاد کشورها و بازارهای مالی دارد. 
تغییرات قیمت نفت می تواند پیامدهای گسترده ای در حوزه های 
مختلف اقتصادی، سیاسی و اجتماعی داشته باشد. در ماه های اخیر، 
روند کاهشی قیمت نفت خام، توجه تحلیلگران و فعالان بازار را به 

خود جلب کرده است. 
به گزارش خبرنگار »جهان اقتصاد«، یکی از مهم ترین عوامل 
کاهش قیمت نفت، افت تقاضای جهانی به دلیل تحولات اقتصادی 
و تغییرات ساختاری در مصرف انرژی است. عواملی همچون کاهش 
رشد اقتصادی در چین و اروپا، به عنوان دو مصرف کننده بزرگ نفت، 
به این روند دامن زده اند. علاوه بر این، افزایش گرایش کشورها به 
استفاده از انرژی های تجدیدپذیر و توسعه حمل ونقل الکتریکی، 

تقاضای نفت را در بلندمدت تحت تأثیر قرار داده است.
به عنوان مثال، چین که بزرگ ترین واردکننده نفت خام جهان 
است، به دلیل کاهش رشد اقتصادی ناشی از چالش های مالی و 
بحران های داخلی، واردات نفت خود را کاهش داده است. این موضوع 

باعث کاهش فشار تقاضا در بازارهای جهانی شده است.
در همیم زمینه، مرتضی صالحی، کارشناس حوزه انرژی، در 
گفت وگو با خبرنگار »جهان اقتصاد«، اظهار کرد: عرضه بالای نفت 
خام به کاهش قیمت ها کمک کرده است. کشورهای تولیدکننده 
نفت، به ویژه اعضای اوپک و متحدانشان )اوپک پلاس(، در تلاش 
برای حفظ سهم بازار خود، تولید نفت را در سطوح بالایی نگه داشته اند. 
حتی با وجود تلاش هایی برای کاهش تولید و مدیریت بازار، برخی 
از کشورهای تولیدکننده نفت به دلیل نیازهای مالی و بودجه ای، 

همچنان با عرضه بیشتر نفت، تعادل بازار را به هم زده اند.
وی عنوان کرد: از سوی دیگر، تولید نفت شیل در ایالات متحده 
نیز در حال افزایش است. فناوری های جدید استخراج نفت شیل 
باعث شده است که آمریکا به یکی از بزرگ ترین تولیدکنندگان نفت 

جهان تبدیل شود و نفت بیشتری وارد بازار کند.
وی بیان کرد: قیمت نفت خام معمولًا با دلار آمریکا معامله 
می شود. در نتیجه، تغییرات در ارزش دلار می تواند بر قیمت نفت 
تأثیر بگذارد. در ماه های اخیر، دلار آمریکا در برابر سایر ارزهای جهانی 
تقویت شده است. این موضوع باعث شده است که خرید نفت برای 
کشورهایی که از ارزهای ضعیف تر استفاده می کنند، گران تر شود. 
این افزایش هزینه ها منجر به کاهش تقاضا در بازار شده و به روند 

نزولی قیمت نفت دامن زده است.
وی اظهار داشت: اگرچه معمولًا تنش های ژئوپلیتیکی باعث 
افزایش قیمت نفت می شود، اما در شرایط کنونی برخی از تحولات 
سیاسی و منطقه ای اثر معکوسی داشته اند. کاهش تنش ها میان 
کشورهای خاورمیانه و رویکرد دیپلماتیک در حل اختلافات، به 

کاهش نگرانی ها درباره عرضه نفت منجر شده است.
صالحی گفت: به عنوان نمونه، بهبود روابط دیپلماتیک میان ایران 
و عربستان سعودی و احتمال بازگشت کامل ایران به بازار نفت در 

صورت رفع تحریم ها، یکی از عوامل کلیدی در کاهش قیمت ها 
محسوب می شود.

وی تصریح کرد: آمارهای مربوط به ذخایر نفتی کشورهای 
صنعتی، به ویژه ایالات متحده، نشان دهنده افزایش سطح ذخایر در 
ماه های اخیر بوده است. این موضوع نشان دهنده آن است که بازار با 
مازاد عرضه روبه رو است. افزایش ذخایر نفت معمولًا به عنوان یکی 
از شاخص های اصلی کاهش تقاضا تلقی می شود و تأثیر منفی بر 

قیمت ها می گذارد.
وی با اشاره به اینکه یکی دیگر از دلایل کاهش قیمت نفت، 
نگرانی از وقوع رکود اقتصادی در مقیاس جهانی است، عنوان کرد:  
بانک های مرکزی بزرگ دنیا، از جمله فدرال رزرو آمریکا و بانک 
مرکزی اروپا، با افزایش نرخ بهره در تلاش برای مهار تورم هستند. 
این سیاست های پولی انقباضی منجر به کاهش رشد اقتصادی و 

کاهش مصرف انرژی شده است.
وی در ادامه گفت: در برخی موارد، رقابت میان تولیدکنندگان 

بزرگ نفت به جنگ قیمتی منجر شده است. کشورهای تولیدکننده 
نفت تلاش می کنند با کاهش قیمت، سهم بیشتری از بازار را به دست 
آورند. این موضوع به ویژه در شرایطی که تقاضا کاهش یافته، فشار 

بیشتری بر قیمت ها وارد می کند.
وی با بیان اینکه برای کشورهای وابسته به درآمدهای نفتی، 
کاهش قیمت نفت یک چالش جدی محسوب می شود، گفت: این 
کشورها با کاهش درآمدهای ارزی خود، با کسری بودجه و مشکلات 
اقتصادی روبه رو خواهند شد. به عنوان نمونه، کشورهای خاورمیانه 
که اقتصاد آن ها به شدت به صادرات نفت وابسته است، با کاهش 
در  بازنگری  و  عمومی  هزینه های  کاهش  به  ناگزیر  قیمت ها 

سیاست های اقتصادی خود خواهند شد.
وی تصریح کرد: در مقابل، کاهش قیمت نفت برای کشورهای 
واردکننده و مصرف کننده، فرصتی برای کاهش هزینه های انرژی 
و رشد اقتصادی فراهم می کند. با این حال، اگر کاهش قیمت نفت 
ناشی از رکود اقتصادی باشد، این فرصت ممکن است تحت الشعاع 

مشکلات اقتصادی قرار گیرد.
وی خاطرنشان کرد: پیش بینی آینده قیمت نفت به دلیل پیچیدگی 
عوامل مؤثر بر آن کار دشواری است. با این حال، تحلیلگران معتقدند 
که ادامه سیاست های انقباضی بانک های مرکزی، افزایش تولید نفت 
و کاهش تقاضا به دلیل تغییرات ساختاری در مصرف انرژی، می تواند 

قیمت نفت را در سطوح پایین نگه دارد.
صالحی گفت: اگر تنش های ژئوپلیتیکی جدیدی رخ دهد یا 
توافقاتی برای کاهش تولید در میان اعضای اوپک پلاس صورت 

گیرد، ممکن است قیمت نفت بار دیگر افزایش یابد.
وی بیان کرد: کاهش قیمت نفت در ماه های اخیر نتیجه ترکیبی 
از عوامل اقتصادی، سیاسی و ساختاری است. از کاهش تقاضا به 
دلیل رکود اقتصادی گرفته تا افزایش عرضه و تغییرات در مصرف 
انرژی، همه این عوامل دست به دست هم داده اند تا قیمت نفت روند 

کاهشی پیدا کند.
کشورهای  برای  فرصتی  وضعیت  این  داشت:  اظهار  وی 
مصرف کننده و چالشی جدی برای تولیدکنندگان ایجاد کرده است. 
در عین حال، کاهش قیمت نفت، ضرورت تغییر رویکرد کشورهای 
تولیدکننده به سمت تنوع بخشی به منابع درآمدی و کاهش وابستگی 

به نفت را بیش از پیش نمایان می کند.

»جهان اقتصاد« گزارش می دهد 

اما و اگرهای كاهش قیمت نفت

یک کارشناس انرژی گفت: این احتمال وجود دارد به 
دلیل پایین بودن نرخ انرژی در نیروگاه ها به صورت توافقی 
مقداری از سوخت مایع در بازار آزاد به فروش می رسد که 

نیروگاه داران متضرر نشوند.
هاشم اورعی کارشناس انرژی در گفتگو با خبرنگار مهر 

با اشاره به اینکه یازدهمین مصرف کننده برق جهان هستیم، 
گفت: ما مشکلی در تولید نداریم و آنچه وجود دارد مشکل 
در مصرفت است و اولین اقدامی که باید انجام شود تا بهینه 

سازی معنا پیدا کند اصلاح قیمت گذاری است.
وی ادامه داد: با اصلاح قیمت گذاری اجازه می دهیم بازار 

کار خود را بکند و تا زمانی که قیمت گذاری ها دستوری باشد 
تغییری در روند تولید و مصرف وجود نخواهد داشت.

به گفته این کارشناس انرژی تا زمانی که از برق به عنوان 
ابزار سیاسی استفاده می کنیم نتیجه ای جز استخراج رمز ارز 
ندارد.اورعی با اشاره به اینکه کالای برق یک کالای تجاری 

است و به ابزار سیاسی تبدیل شده است، خاطر نشان کرد: 
شدت مصرف انرژی تقریباً چهار برابر مصرف جهانی است 
تا زمانی که قیمت گذاری دستوری وجود دارد راندمان افزایش 
پیدا نمی کند، زیرا قیمت گذاری بر اساس عرضه و تقاضا 

نیست.

احتمال فروش سوخت نیروگاه ها به صورت توافقی وجود دارد

اخبار

ارائه راهکارهای جلوگیری از قاچاق 
سوخت در آینده نزدیک

وزیر نفت گفت: راهکارهایی را برای جلوگیری از قاچاق سوخت و حل این 
معضل در حوزه های مختلف مصرف در آینده نزدیک اعلام می کنیم.

به گزارش ایسنا، محسن پاک نژاد اظهار کرد: بحث جلوگیری از قاچاق 
سوخت و حل این معضل به یک مطالبه عمومی اعم از مسئولان بلندپایه کشور 
همچون رئیس جمهوری، رئیس و نمایندگان مجلس شورای اسلامی و همه 
مردم تبدیل شده است.وی با بیان اینکه راهکارهایی برای جلوگیری از قاچاق 
سوخت و حل این معضل در برنامه داریم و مقدمات این کار فراهم شده است، 
اما تحقق آن به هوشمندسازی سازوکار تحویل سوخت بازمی گردد، افزود: این 
راهکارها برای رفع این معضل در حوزه های مختلف مصرف شاید در یک 
زمان بندی کمتر از دو ماه اعلام شود که تأثیر بسزایی در این حوزه خواهد داشت.

وزیر نفت پیشتر در این زمینه به شانا گفته بود: روشن شدن وضع قاچاق سوخت 
در کشور یک مطالبه عمومی است و ما وظیفه داریم در کنار سایر دستگاه هایی 

که مسئولیت پیگیری قاچاق را دارند، کمک کنیم.

افزایش ۶۴ درصدی عرضه اعتباری 
محصولات پتروشیمی

حدود ۱۲ هزار میلیارد تومان محصول پتروشیمی در آذر ۱۴۰۳ به صورت 
اعتباری در بورس های کالایی به صنایع پایین دستی عرضه شد که این رقم 

در مدت مشابه پارسال ۷.۵ همت بوده است.
به گزارش ایرنا از وزارت نفت، مدیریت توسعه صنایع پایین دستی شرکت 
ملی صنایع پتروشیمی اعلام کرد: ۱۱.۷ هزار میلیارد تومان محصول پتروشیمی 
در آذر ۱۴۰۳ در بورس های کالایی عرضه شد، در حالی  که نسبت به آذر پارسال 
با ۷.۵ هزار میلیارد تومان عرضه، ۶۴ درصد افزایش داشته است.مقدار کل 
عرضه محصولات پتروشیمی در آذر ۶۵۸.۵۰۵ تن بود که ۳۹ درصد آن یعنی 
۲۵۷.۵۱۱ تن به صورت اعتباری عرضه و ۱۱۰.۰۰۲ تن به صورت اعتباری 

معامله شده است.
براساس عارضه یابی موانع تولید صنایع تکمیلی از سوی شرکت ملی صنایع 
پتروشیمی، تأمین نقدینگی و سرمایه در گردش از مهم ترین چالش های فعالان 
صنایع تکمیلی پتروشیمی کشور برای خرید مواد اولیه شناسایی شد، بنابراین 
افزایش فروش اعتباری محصولات پتروشیمی در بورس کالا و انرژی با استفاده 
از همه ظرفیت های موجود شرکت های پتروشیمی به منظور رونق واحدهای 
تولیدی و تسهیل تأمین خوراک مورد نیاز صنایع تکمیلی در مسیر تکمیل 
زنجیره ارزش به عنوان راهبردی برای آن هدف گذاری شد.تقویت و توسعه 
صنایع تکمیلی همسو با تکمیل زنجیره ارزش صنعت پتروشیمی و متناسب با 
توسعه صنایع بالادستی پتروشیمی در کشور افزون  بر تأمین نیاز داخل، جلوگیری 
از خام فروشی و واردات محصولات پتروشیمی و اشتغال زایی، تأثیری بسزا در 

ارزآوری، رشد اقتصادی و ارتقای جایگاه ایران در منطقه و جهان دارد.
شرکت ملی صنایع پتروشیمی با ترغیب شرکت های پتروشیمی به عرضه 
اعتباری محصولات، به جد افزایش این روند را در دستور کار دارد تا کمک 

شایانی به توسعه متوازن صنعت پتروشیمی و تکمیل زنجیره ارزش شود.

1-نام و نشانی مناقصه گزار : شرکت برق منطقه ای تهران به شماره ثبت 9764، شناسه ملی 10100402664 و کد پستی 1981969961، به نشانی 
تهران، سعادت آباد ، بالاتراز کوی فراز ، بلوار برق تهران ، شرکت برق منطقه ای تهران ، ساختمان حوزه ستادی ، طبقه سوم ، بال شرقی، امور 

تدارکات و قراردادها
2-موضوع مناقصات: مناقصه عمومی یک مرحله ای بشرح ذیل :

شماره مناقصه
)مرجع(

 شماره فراخوان در سامانه
موضوع تجدید مناقصهتدارکات الكترونیكی دولت

مبلغ برآوردی )ریال(
 میزان تضمین )

سپرده (
 شرکت در فرآیند
ارجاع کار )ریال(

 زمان گشایش
پیشنهادات

 تجدید خرید پیچ، مهره و 1۴0۲/1101۳۲00۳00100۸000۲15
 روز یکشنبه مورخ5۲.071.۳55.۳۴۸۲.۶00.000.000   واشرفنری گالوانیزه گرم

1۴0۳/11/07 ساعت 9

3- زمان ، مهلت ، مبلغ ومحل دریافت اسناد : متقاضیان می توانند از تاریخ1403/10/19. لغایت 1403/10/22 ، به سامانه الكترونیكی تدارکات 
دولت به آدرس setadiran.ir www. مراجعه و با پرداخت مبلغ 000‘500 ریال از طریق درگاه پرداخت اینترنتی به شماره حساب 
4001050904005655 )شماره شبا IR 890100004001050904005655( به نام شرکت برق منطقه ای تهران نزد اداره کل خزانه بانک مرکزی به 

شماره شناسه واریزی 0000000001003-82-221500-74-0509-64-3 جهت خرید اسناد مناقصه فوق اقدام نمایند.
4-مدت اعتبار پیشنهادات : اعتبار پیشنهادات از زمان افتتاح پاکات شش ماه می باشد.

5-نوع و مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار : مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار بصورت ضمانتنامه بانكی معتبر یا واریز نقدی 
بحساب 4001050906372822 )شماره شبا IR 740100004001050906372822( تمرکز سپرده های برق تهران نزد خزانه می باشد .

6-نام ونشانی دستگاه نظارت : شرکت برق منطقه ای تهران به نشانی مندرج در بند یک
7-زمان و محل تحویل پیشنهادات : پیشنهاد دهندگان می باید ضمن بارگذاری تصویر کلیه مدارک پاکات )الف ، ب ، ج( در سامانه تدارکات 
الكترونیكی دولت تا ساعت 17 روز شنبه مورخ1403/11/06 ، نسبت به ارسال اصل مدارک مطابق شرایط درج شده در اسناد مناقصه، در پاکت 
لاک ومهر شده تا ساعت13/30 روز شنبه مورخ 1403/11/06 به دبیرخانه حراست به نشانی مندرج در بند یک )طبقه دوم( تحویل و رسید دریافت 

دارند. تمامی فرآیند برگزاری مناقصه از طریق سامانه تدارکات الكترونیكی دولت صورت می پذیرد.
8-گشایش پیشنهادات : پیشنهادات ارائه شده در سامانه درروز یكشنبه مورخ1403/11/07 ساعت مطابق جدول بالا صبح درسالن پژوهش 3 

واقع در طبقه سوم ساختمان ستادی شرکت برق منطقه ای تهران گشایش خواهد یافت .
9- سایر شرایط 

•ارائه پروانه تولید از وزارت صنعت ، معدن و تجارت )با توجه به تولید داخل محصولات موضوع مناقصه( و یانماینده انحصاری تولید کنندگان 
داخلی باشد.

•مناقصه گرانی که در پنج سال گذشته با شرکت برق منطقه ای تهران قرارداد مرتبط با موضوع مناقصه را داشته باشند و قرارداد آنها پایان یافته 
باشد، ارائه یک فقره رضایت نامه انجام کار از آخرین قرارداد مرتبط الزامی می باشد، در صورت عدم ارائه رضایت نامه مذکور پیشنهاد آن مناقصه 

گر مردود اعلام می گردد.
علاقمندان به شرکت در مناقصه می بایست جهت ثبت نام و دریافت گواهی امضای الكترونیكی )توکن( با شماره های دفتر ثبت نام 88969737 

و 85193768 و مرکز تماس 27313131 تماس حاصل نمایند.
www.setadiran.ir سامانه تدارکات الكترونیكی دولت 

http://iets.mporg.ir پایگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات
http://tender.tavanir.org.ir پایگاه اطلاع رسانی مناقصات شرکت توانیر

www.trec.co.ir پایگاه اطلاع رسانی مناقصات شرکت برق منطقه ای تهران

آگهی  تجدید مناقصه عمومی یك آگهی  تجدید مناقصه عمومی یك 
مرحله ای مرحله ای 1101311013//14021402

روابط عمومی شركت برق منطقه ای تهران

نوبت دوم

شرکت سهامی برق 
منطقه ای تهران

شرکت سهامی برق 
منطقه ای تهران

  شرکت سهامی برق منطقه ای تهران درنظر دارد، جهت واگذاری عملیات "احداث پست 400/63 کیلوولت شهرک صنعتی الغدیر 
قم )EPC("، از طریق فراخوان ارزیابی کیفی)به شماره 2003001008000214  در سامانه تدارکات الكترونیكی دولت(، نسبت به 

شناسایی پیمانكاران واجد صلاحیت با داشتن شرط زیر اقدام نماید. 
•دارای گواهی نامه صلاحیت EPC یا دارای گواهی نامه صلاحیت پیمانكاری پایه1 در رشته  نیرو با معرفی مشاور همكار پایه1 در 

رشته نیرو از سازمان  برنامه و بودجه  کشور
بدین وسیله از کلیه شرکت  /مشارکت ها ی واجد شرایط که مایل به حضور در این ارزیابی کیفی هستند، دعوت می گردد، جهت دریافت 
پرسش نامه از تاریخ 1403/10/20  الی 1403/10/24  به سامانه تدارکات  الكترونیكی دولت به آدرسwww.setadiran.ir مراجعه 

نمایند.
اسنادتكمیل شده بایستی تا پایان مورخ 1403/11/10 از طریق سامانه)www.setadiran.ir( ثبت گردد. 

علاقمندان به شرکت در فراخوان می بایست، جهت ثبت نام و دریافت گواهی امضای الكترونیكی )توکن( با شماره های دفتر ثبت 
نام88969737 و 85193768 و مرکز تماس 27313131 ارتباط برقرار نمایند. شرکت برق منطقه ای تهران پس از بررسی اسناد و 
مدارک واصله و اطلاعات مندرج در پرسش نامه در چارچوب ضوابط و مقررات  نسبت  به ارزیابی  کیفی شرکت /مشارکت  ها  اقدام و از 

شرکت /مشارکت ها ی واجد شرایط جهت دریافت اسناد مناقصه دعوت به عمل خواهد آورد. 
 بدیهی است ارائه مدارک و پرسش نامه های تكمیل شده هیچگونه حقی را برای متقاضیان جهت شرکت در مناقصه ایجاد نخواهد 

کرد. 
مناقصات ملی  وپایگاه  تهران(  برق  www.tavanir.org.ir)مناقصات  رسانی  اطلاع  شبكه  در  فوق  اطلاعات  ضمناً    

iets.mporg.ir//:http موجود می باشد.

آگهی فراخوان ارزیابی كیفی آگهی فراخوان ارزیابی كیفی 

روابط عمومی شركت برق منطقه ای تهران

نوبت دوم

آگهی مناقصه شماره : آگهی مناقصه شماره : 0101--0404--14031403

آگهی مناقصه شماره: آگهی مناقصه شماره: 0101--0505--14031403

شرکت پلاسكو کار سایپا ) سهامی عام ( در نظر دارد ایاب و ذهاب کارکنان خود را از طریق مناقصه به پیمانكار واجد شرایط واگذار نماید.  لذا متقاضیان محترم میتوانند 
جهت آگاهی از شرایط و دریافت اسناد مناقصه از تاریخ درج آگهی به پایگاه اینترنتی : www.plascokar.com بخش آگهی ها مراجعه نموده و پس از دریافت 
و تكمیل اسناد جهت تحویل تا پایان وقت اداری روز یكشنبه مورخ : 1403/10/30 به نشانی: تهران،  شهر قدس ، خیابان کمربندی شهریار، خیابان سایپا دیزل ، شرکت 

پلاسكو کار سایپا واحد دبیرخانه مراجعه نمایند.
تلفن جهت هماهنگی: 02192009551 -  داخلی 135

شرکت پلاسكو کار سایپا ) سهامی عام ( در نظر دارد پخت و توزیع غذای کارکنان خود را از طریق مناقصه به پیمانكار واجد شرایط واگذار نماید.  لذا متقاضیان محترم 
میتوانند جهت آگاهی از شرایط و دریافت اسناد مناقصه از تاریخ درج آگهی به پایگاه اینترنتی : www.plascokar.com بخش آگهی ها مراجعه نموده و پس از 
دریافت و تكمیل اسناد جهت تحویل تا پایان وقت اداری روز یكشنبه مورخ1403/10/30 به نشانی: تهران،  شهر قدس ، خیابان کمربندی شهریار، خیابان سایپا دیزل 

، شرکت پلاسكو کار سایپا واحد دبیرخانه مراجعه نمایند.
تلفن جهت هماهنگی: 02192009551 -  داخلی 135

روابط عمومی

روابط عمومی

آگهی مناقصه شماره : آگهی مناقصه شماره : 0707--14031403
شرکت پلاسكو کار سایپا ) سهامی عام ( در نظر دارد  عملیات حمل و نقل محصولات خود را از طریق مناقصه به پیمانكار واجد شرایط واگذار نماید.  لذا متقاضیان 
محترم میتوانند جهت آگاهی از شرایط و دریافت اسناد مناقصه از تاریخ درج آگهی به پایگاه اینترنتی : www.plascokar.com بخش آگهی ها مراجعه نموده 
و پس از دریافت و تكمیل اسناد جهت تحویل تا پایان وقت اداری روز یكشنبه مورخ: 1403/10/30 به نشانی: تهران،  شهر قدس ، خیابان کمربندی شهریار، خیابان 

سایپا دیزل ، شرکت پلاسكو کار سایپا واحد دبیرخانه مراجعه نمایند.
تلفن جهت هماهنگی: 02192009551 -  داخلی

روابط عمومی
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به گزارش روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق استان 
سیستان و بلوچستان، مدیر عامل شرکت توزیع نیروی برق 
استان سیستان و بلوچستان گفت: نقش دانشگاه ها و مراکز 
عملی پژوهی در اجرای برنامه های مختلف صنعت برق به 

ویژه مدیریت مصرف انرژی بسیار مهم است.
مهندس محمد رئیسی در نشستی که با حضور رییس 
دانشگاه سیستان و بلوچستان، معاونین و اساتید این دانشگاه، 
رییس پارک علم و فناوری استان و مدیران صنعت گاز برگزار 
شد، اظهار داشت: امروزه یکی از عوامل دستیابی به توسعه و 
پیشرفت، همکاری دانشگاه ها و صنایع مختلف با یکدیگر 

می باشد به گونه ای که بدون پیوند صحیح میان این نهادها، 
توسعه و پیشرفت یک جامعه به دور از تصور خواهد بود.

 وی ادامه داد: انرژی یکی از موضوعات مهم در جامعه 
کنونی است که دانشگاه ها و مراکز دانش بنیان با پژوهش و 
ارائه راهکارهای عملی می توانند نقش مهمی در این بخش 

داشته باشند.
 مدیر عامل شرکت توزیع نیروی برق استان سیستان و 
بلوچستان به ناترازی انرژی در کشور و لزوم مدیریت مصرف 
اشاره کرد و ادامه داد: حرکت به سوی برنامه های دانش  بنیان 
و تلاش برای قدم گذاشتن در مرزهای دانش تنها با همکاری 

مطلوب دانشگاه و مراکز عملی پژوهی امکان پذیر خواهد بود
وی خاطر نشان کرد: استفاده از فکر، ایده و روش های 
نوین در بخش هایی مانند تلفات شبکه برق، کابل های غیر 
مجاز، وصول مطالبات، انرژی های تجدیدپذیر و نو از جمله  
محورهای مهمی است که مراکز دانشگاهی و دانش بنیان 
می توانند کمک کننده باشند.به گزارش روابط عمومی شرکت 
توزیع نیروی برق استان سیستان و بلوچستان، برنامه ریزی 
جهت برگزاری همایش های علمی، پژوهی و دعوت از مقالات  
دیگر  از  مصرف  مدیریت  و  برق  صنعت  بخش  در  معتبر 

موضوعات عنوان شده در این نشست بود.

 مدیر کل راه وشهرسازی فارس اعلام کرد که طرح جامع ۵۷ هکتاری بافت 
تاریخی -فرهنگی شیراز بعد از ۱۵ سال مصوب شد.

ناصر رضایی ،  در نشست اداره کل راه و شهرسازی فارس با اشاره به اهمیت 
طرح جامع ۵۷ هکتاری بافت تاریخی-فرهنگی شیراز گفت: این طرح یکی از 
کلیدی  ترین پروژه های شهری است که پس از پانزده سال تلاش بی  وقفه و 
پیگیری های مستمر، مقام عالی وزارت روز دوشنبه در شورای عالی معماری و 
شهرسازی به تصویب رسید.رضایی افزود: این طرح با هدف حفظ هویت تاریخی 

و فرهنگی شهر شیراز، به عنوان سومین حرم اهل  بیت )ع(، تدوین شده و اجرای 
آن می تواند به رفع مشکلات ساکنان این بافت و بهسازی زیرساخت های شهری 
منطقه کمک کند. این دستاورد بزرگ نتیجه زحمات و دلسوزی مقام عالی وزارت 

راه و شهرسازی و تیم های فنی و کارشناسی در طول سال های گذشته است.
وی با تأکید بر اهمیت شیراز به عنوان سومین حرم اهل بیت )ع( و یکی از 
شهرهای دارای جایگاه معنوی و تاریخی منحصربه  فرد در کشور، بیان کرد: برخلاف 
شهرهای مشهد و قم که بخش زیادی از بافت های تاریخی اطراف حرم در جریان 

توسعه حرم ها از بین رفتند، در شیراز تلاش شده است تا بافت تاریخی و فرهنگی 
اطراف حرم شاهچراغ )ع( و دیگر اماکن مذهبی حفظ شود. این طرح نه  تنها حفاظت 
از میراث تاریخی شیراز را تضمین می کند، بلکه شرایط زندگی در این منطقه را 

برای ساکنان بهبود می بخشد.
رضایی در پایان اظهار امیدواری کرد که اجرای این طرح بتواند الگویی برای 
دیگر شهرهای تاریخی کشور باشد و با حفظ توازن میان توسعه و حفاظت، نقش 

مؤثری در رشد پایدار و حفظ ارزش های تاریخی ایفا کند.

مدیر فرودگاه منطقه آزاد ماکو گفت: چهار هزار و ۱۰۱ مسافر 
از طریق فرودگاه منطقه آزاد ماکو طی ۹ ماه ۱۴۰۳ جابجا شده اند 
که از این تعداد ۲هزار و ۲۱۰ مسافر خروجی و یک هزار و ۸۹۱ 

مسافر ورودی ثبت شده است.
قربان محرم نژاد در گفت و گو با خبرنگار تابناک در ارومیه، 
اظهارداشت: در این مدت تعداد ۷۸ پرواز رفت و برگشت در مسیر 

تهران- ماکو برقرار شده است.
وی با اشاره به اینکه ۳۷هزار و ۷۷۱ کیلوگرم بار نیز در این 
مدت از طریق فرودگاه منطقه آزاد ماکو جابجا شد که از این میزان 
۱۶۱۱۶ کیلوگرم بارورودی و ۲۱۶۵۵ کیلوگرم بار خروجی بوده 

است.
مدیر فرودگاه منطقه آزاد ماکو خاطرنشان کرد: هم اکنون در 
طول هفته ۲ پرواز در مسیر تهران - ماکو و برعکس در روز های 

شنبه و سه شنبه توسط شرکت هواپیمایی ماهان برقرار است.
محرم نژاد گفت: این فرودگاه در مساحتی بالغ بر ۳۲۵ هکتار 
در داخل محدوده منطقه آزاد ماکو احداث شده و طراحی آن برای 

هواپیمای ایرباس ۳۲۰ است.
وی افزود:احداث فرودگاه منطقه آزاد ماکو در خرداد سال 
۱۳۹۳ آغاز و اولین پرواز آزمایشی آن در دهه فجر سال ۱۳۹۴ 

انجام شد.
محرم نژاد تصریح کرد: ترمینال اصلی فرودگاه در زمینی به 
مساحت هشت هزار متر مربع احداث شده که در کنار سالن 
ترمینال vip قادر به پذیرش مسافران پرواز های داخلی و بین 
المللی می باشد و مجوز مرزهوایی این فرودگاه در مرداد ماه ۱۳۹۸ 
صادرشده و پرواز های بین المللی نیز متناسب با فراهم شدن 

شرایط تقاضا برقرار می شود.

دانشگاه ها نقش مهمی در پروژه های علمی پژوهشی صنعت برق دارند 

طرح جامع ۵7 هکتاری بافت تاریخی فرهنگی شیراز مصوب شد

جابه جایی بیش از ۴ هزار مسافر از فرودگاه آزاد ماکو در ۹ ماه سال جاری

استاندار گیلان با تأکید بر لزوم توجه به احیای واحد های عظیم 
تولیدی راکد استان در حوزه های مختلف، تصریح کرد: از ورود سرمایه 
گذاران ذیصلاح جهت احیا و رونق  این واحد های تولیدی و اجرای 

پروژه های زیربنایی در استان استقبال می کنیم. 
به گزارش روابط عمومی اســتانداری گیلان، هادی حق شناس 
اســتاندار گیلان امشب)دوشــنبه( با محمد امید مدیرعامل مجتمع 
اقتصادی کمیته امداد امام خمینی)ره( دیدار و  پیرامون مشارکت این 
مجتمع  در اجرای پروژه های زیربنایی و حمایت از مددجویان استان 

گیلان گفتگو کرد.
 استاندار گیلان در این دیدار با بیان اینکه مجتمع اقتصادی کمیته 
امداد امام خمینی)ره( در خصوص تکمیل برخی از پروژه های عمرانی 
با محوریت حمایت از مددجویان گیلانی می تواند نقش بسزایی داشته 
باشــد، اظهار کرد: اســتان گیلان به لحاظ دارا بودن ظرفیت های 
اقتصادی دارای موقعیت منحصر به فردی است که در صورت فعال 
شدن این ظرفیت ها، منافع آن به همه مردم استان از جمله افراد تحت 
پوشش نهادهای حمایتی مانند کمیته امداد امام خمینی )ره( خواهد 

رسید.وی با تشــریح ظرفیت های گیلان در حوزه های اقتصادی و 
سرمایه گذاری زیربنایی گفت:  با توجه به شرایط فرهنگی، اجتماعی، 
اقتصادی و بالا بودن آمار مددجویان استان در مقایسه با سایر استان ها، 
مشــارکت مجتمع اقتصادی کمیته  امداد در توسعه زیرساخت  های 
زیربنایی، علاوه بر کمک به توســعه اســتان می تواند زمینه ارتقای 
شــرایط معیشتی خانوارهای تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی 

)ره( در گیلان را فراهم نماید.
استاندار گیلان همچنین  با تأکید بر لزوم توجه به احیای واحد های 
عظیم تولیدی در این استان در حوزه های مختلف تصریح کرد: از ورود 
ســرمایه گذاران ذیصلاح جهت احیا و رونق  این واحد های تولیدی 

استقبال می کنیم. 
محمــد امید مدیرعامــل مجتمع اقتصادی کمیتــه امداد امام 
خمینی)ره( نیز در این جلســه با اســتقبال از سرمایه گذاری در  پروژه 
های زیربنایی استان، اظهار کرد: این مجتمع اقتصادی تضمین می  کند، 
تمام عواید پروژ ه های مجموعه، در داخل استان  و در راستای حمایت 

از مددجویان گیلانی هزینه شود.

خبرفرش قرمز استاندار گیلان پیش پای سرمایه گذاران

مجتمع ۶۰ روستایی تفتان از تنش آبی 
خارج شد

 مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب سیستان و بلوچستان از رفع تنش آبی مجتمع 
۶۰ روستایی تفتان با راه اندازی چاه جدید خبر داد.

 به گزارش روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب سیستان و بلوچستان ، "علیرضا 
قاسمی" با اعلام این خبر افزود: با اتمام عملیات حفر، تجهیز و وارد مدار شدن چاه 
جدید مجتمع ۶۰ روستایی گوهرکوه در شهرستان تفتان، تامین آب اهالی از مدار 

جیره بندی خارج شد.
 وی اعتبار صرف شده برای انجام این عملیات را ۳۰ میلیارد ریال اعلام کرد و 
گفت: طول خطوط انتقال و شبکه توزیع این مجتمع ۱۵۲ کیلومتر است و بیش از 

۸۰۰۰ نفر تحت پوشش این مجتمع آبرسانی قرار دارند.
 "عمر هاشمزهی"، مدیر امور آب و فاضلاب شهرستان تفتان نیز در این باره 
بیان کرد: فرسودگی لوله جدار چاه مجتمع گوهرکوه منجر به تخریب یکی از چاه ها 
شد که به منظور رفع مشکل و خارج شدن این مجتمع از مدار جیره بندی آب، عملیات 

حفاری و آزمایش پمپاژ چاه جدید انجام شد.
 وی یادآور شد: در مدت زمان اجرای این پروژه، توزیع آب برای اهالی به صورت 

جیره بندی و در برخی نقاط از طریق آبرسانی سیار انجام شده است.

پژوهش و فناوری پالایشگاه گاز ایلام 
بعنوان واحد برتر در بین شرکت های 

پالایشی کشور شناخته شد
رئیس پژوهش و فناوری شرکت پالایش گاز ایلام گفت: از سوی مدیریت 
هماهنگی و نظارت بر تولید شرکت ملی گاز؛ واحد پژوهش و فناوری پالایشگاه 

گاز ایلام بعنوان واحد برتر شناخته شد.
به گزارش روابط عمومی؛ محسن خزلی در همایش سالیانه واحد های پژوهشی 
شرکت های پالایش گاز که بمنظور ارائه گزارشی از عملکرد و دستاوردهای شرکت ها 
در حوزه های نیازهای فناورانه و پروژه های ساخت بار اول و همچنین هم  اندیشی 
در خصوص چالش های پیشرو و پیشنهادات بهبود به میزبانی شرکت پالایش 
سرخون و قشم برگزار شد،افزود:پالایشگاه گاز ایلام به دلیل عملکرد برجسته خود 
در جذب بودجه های پژوهشی، تعریف پروژه های فناورانه و برقراری ارتباط مؤثر با 

شرکت های دانش بنیان، موفق به کسب این عنوان شده است.
رئیس پژوهش و فناوری پالایشگاه گاز ایلام تصریح کرد: تأثیرگذاری این 
شرکت در زیست بوم نوآوری و فناوری کشور، از دیگر عوامل مهم در انتخاب آن 

به عنوان پژوهش برتر بوده است.
خزلی تأکید کرد: این موفقیت نشان دهنده تعهد و تلاش مستمر کارکنان این 

شرکت در راستای پیشبرد اهداف پژوهشی و فناوری بوده است.
گفتنی است در پایان این مراسم، که به مناسبت هفته پژوهش و در راستای 
تقدیر از دستاوردهای علمی و تحقیقاتی برگزار شد، لوح یادبودی از سوی مدیر 

هماهنگی و نظارت بر تولید به نمایندگان شرکت های پالایش گاز  اهدا گردید.

دومین دوربین نظارتی جاده ای در 
شهرستان خنداب راه اندازی شد

رئیس اداره راهداری و حمل و نقل جاده ای شهرستان خنداب از راه اندازی دوربین 
نظارتی جاده ای در محور اراک - خنداب محدوده روستای ایجان خبر داد.

به گزارش روابط عمومی اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان مرکزی، 
حمزه شاه حسینی رئیس اداره راهداری و حمل و نقل جاده ای شهرستان خنداب از 
نصب، راه اندازی و بهره برداری از دومین دوربین نظارتی جاده ای در آن شهرستان 

خبر داد.
وی افزود: با توجه به توسعه سامانه های هوشمند جاده ای در سطح محورهای 
مواصلاتی استان مرکزی و به تبع آن در شهرستان خنداب، طی یک سال اخیر دو 
دستگاه دوربین نظارتی در شبکه راه های خنداب نصب شده است که اولین دوربین 
طی سال گذشته در محور اراک - خنداب محدوده دهسد و دومین دوربین نیز در 

همین محور و در محدوده روستای ایجان نصب و راه اندازی شده است.
شاه حسینی اعتبار هزینه شده برای نصب دوربین نظارتی جاده ای در محدوده 
روستای ایجان را حدود ۷۰۰ میلیون تومان برشمرد و گفت: با راه اندازی این دوربین، 
نظارت و پایشِ آنلاین وضعیت جوی و ترافیکی این محور انجام می شود که این 
امر در اقدام سریع برای خدمات رسانی در مواقع اضطراری و بحرانی نقش مهم و 

بسزایی را ایفا می کند.
رئیس اداره راهداری و حمل و نقل جاده ای شهرستان خنداب یادآور شد: عموم 
.۱۴۱.www مردم و کاربران جاده ای می توانند از طریق اپلیکیشن ۱۴۱ یا سایت
ir به این دوربین ها متصل شده و براحتی و در هر ساعت از شبانه روز آخرین وضعیت 
جوی و ترافیکی راه ها را مشاهده کرده و سفرهای برون شهری خود را مدیریت 

کنند.

پس از تعمیرات غیرمترقبه در شرایطی سخت: 
واحد یک بخار نیروگاه شهید سلیمی نکا 

به مدار تولید بازگشت
واحد یک بخار نیروگاه شهیدسلیمی نکا با ظرفیت ۴۴۰ مگاوات پس از انجام 

تعمیرات بی وقفه غیرمترقبه به شبکه سراسری برق کشور پیوست.
      معاون نگهداری و تعمیرات شرکت مدیریت تولیدبرق نکا با اعلام این خبر 
گفت: این واحد به منظور پیشگیری از نشتی آب و بخار و افزایش توان تولید نزدیک 
بامداد ۱۳ دی ماه برای تعمیرات غیرمترقبه از مدار تولید خارج شد و پس از ۴ روز 
تلاش مستمر و بی  وقفه همکاران تعمیرات و بهره برداری در شرایطی سخت و 

دشوار مجدداً به مدار تولید بازگشت.
     ابراهیم قلعه  سری با اشاره به فشردگی و حجم بالای کار در این واحد افزود: 
پس از خروج واحد با توجه به نیاز شبکه، فعالیت های فشرده تعمیراتی در اسرع وقت 
در سه بخش بویلر، مبدل)هیتر( و کندانسور آغاز شد و پس از تعویض یک لوله  
سقف بویلر، ترمیم یک لوله  دیواره شمالی اواپراتور در ارتفاع ۲۴ متری، رفع نشتی 
از ۲ ترموکوپل دیواره جنوبی اواپراتور، تعویض۲ لوله رهیت، تعویض یک لوله 
سوپرهیت )که برای دسترسی به لوله سوپرهیت به ناچار ۱۴ شاخه لوله رهیت و ۲ 
شاخه لوله سوپرهیت سه برشکاری و نهایتا جوشکاری گردید(، تعویض کامل یک 
عدد لوله u شکل در ناحیه پنجره  ای، رفع نشتی از ۳ لوله هیتر A۰ ، پلاک نمودن 
۲ لوله کندانسور اصلی، رفع نشتی از کولرهای آب سرویس، بازدید از موشل فیلترها، 
تعویض درین فشار قوی ، تعویض پکینگ بوستر پمپ فیدپمپ الکتریکی شماره 
۲ ، رفع نشتی از مسیر مکانیکال سیل سمت دیس شارژ فیدپمپ الکتریکی ۲ و مسیر 
روغن برگشتی فیدپمپ توربینی، تعویض جت پمپ فرعی شماره دو، قلیاشویی 
ایرهیترها، رفع عیب از تسمه  های ردیف اول ایرهیترها، این واحد با بیش از ۴ روز 
تلاش مستمر و بی وقفه همکاران تعمیرات و بهره  برداری مجدداً به مدار تولید 

بازگشت.
نیروگاه شهیدسلیمی نکا با ظرفیت تولید ۲۲۱۴ مگاوات دومین نیروگاه بزرگ 
کشور است که با رفع محدودیت های تولید می تواند حدود ۴ درصد برق کشور را 

تامین  کند.

رئیس روابط عمومی شرکت نفت و گاز اروندان گفت: پانزدهمین نمایشگاه 
تخصصی ساخت تجهیزات صنعت نفت خوزستان از ۲۲ تا ۲۵ دی ماه در اهواز، قلب 
صنعت نفت ایران، برگزار می شود. این رویداد مهم صنعتی و دانش بنیان، فرصتی 
بی نظیر برای تقویت زنجیره ارزش صنعت نفت با مشارکت شرکت های دانش بنیان 

و سازندگان داخلی فراهم می آورد.
به گزارش روابط عمومی شرکت نفت و گاز اروندان، امید نصیری رئیس روابط 
عمومی این شرکت در گفتگویی با خبرنگار این اداره گفت؛ این نمایشگاه پس از 
نمایشگاه بین المللی نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی تهران، در جایگاه دوم اهمیت 
قرار دارد و امسال با شعار خوداتکایی در ساخت و پایداری در تولید، گامی مهم در 
راستای تحقق اهداف صنعت نفت کشور و دولت چهاردهم برمی دارد. حضور مقامات 
و مسئولین ارشد و استقبال گسترده شرکت کنندگان، نشان از اهمیت و جایگاه ویژه 
این نمایشگاه دارد و نوید برگزاری باشکوه تر آن نسبت به دوره های گذشته را 

می دهد.
وی افزود: این نمایشگاه با همکاری شرکت های ملی مناطق نفت خیز جنوب، 
نفت و گاز اروندان، ملی حفاری ایران و با حمایت ویژه مدیرکل روابط عمومی وزارت 
نفت و رییس روابط عمومی شرکت ملی نفت ایران و اجرای شرکت نمایشگاه های 
بین المللی خوزستان برگزار می شود و از ۲۲ لغایت ۲۵ دی ماه و از ساعت ۹ تا ۱۷ 

پذیرای بازدیدکنندگان و متخصصین این صنعت خواهد بود.
نصیری با اشاره به اهمیت مشارکت شرکت های دانش بنیان در این نمایشگاه، 
اعلام کرد که شرکت نفت و گاز اروندان حضور پر رنگی خواهد داشت و بیش از ۸ 
امضای قرارداد و توافق نامه با این شرکت ها و سازندگان داخلی برنامه ریزی نموده 
استان کشور و همچنین شرکت های   ۱۴ از  از ۲۸۰ شرکت  بیش  است. حضور 
زیرمجموعه چهار شرکت اصلی تابع وزارت نفت )شرکت ملی نفت ایران، شرکت 
ملی گاز ایران، شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران و شرکت ملی 

صنایع پتروشیمی ایران( در این نمایشگاه، نشان از گستردگی و اهمیت آن دارد.
رئیس روابط عمومی شرکت نفت و گاز اروندان گفت: این نمایشگاه علاوه بر 
ارائه آخرین دستاوردها و تجهیزات صنعت نفت، برنامه های متنوع دیگری را نیز 
شامل می شود؛ رونمایی از کتاب و تجهیزات ساخت بار اول اروندان، امضای ده ها 
تفاهم نامه و قرارداد شرکت ها، برپایی موزه و توسعه همکاری ها بین شرکت های 
نفتی و شرکت های خصوصی و دانش بنیان، نشست های مدیران عامل با اصحاب 
رسانه، نشست های تخصصی روسای پژوهش و توسعه و روسای تدارکات و امور 

کالا با متخصصین از رویدادهای مهم  و جذاب این نمایشگاه است.
نصیری در پایان از تمامی کارکنان سختکوش شرکت نفت و گاز اروندان و 
این  در  برای حضور  نفت جنوب  همچنین اصحاب رسانه و متخصصان صنعت 
نمایشگاه دعوت کرد و نقش رسانه ها، به ویژه صدا و سیمای مرکز خوزستان، را در 

پوشش این رویداد مهم بسیار حیاتی دانست.

رئیس اتاق بازرگانی اصفهان در دیدار هیئت رئیسه اتاق ایران، تعدادی از رؤسای 
اتاق ها و تشکل های اتاق ایران با رئیس جمهور و اعضا اقتصادی کابینه دولت گفت: 
نیاز است دولت ماشین خلق پول را خاموش کند تا بتواند تورم را کنترل کند، این گونه 

مجبور نیست هر دو سال یک بار یک شوک ارزی به کشور وارد کند.
به گزارش روابط عمومی اتاق بازرگانی اصفهان، امیر کشانی، رئیس اتاق بازرگانی 
اصفهان در دیدار هیئت رئیسه اتاق ایران، تعدادی از رؤسای اتاق ها و تشکل های اتاق 
ایران با رئیس جمهور و اعضا اقتصادی کابینه دولت با بیان اینکه توجه به نقش تأثیرگذار 

بخش خصوصی به منظور توسعه اقتصاد کشور ضروری است، اظهار کرد: زیان ۲ 
دلاری صنعت در هر کیلووات قطعی برق طبق محاسبات مرکز پژوهش های اتاق 
اصفهان مشخص شده است، لذا نیاز است تدابیری اساسی به منظور رفع ناترازی 
اندیشیده شود، امروز ۱۰ ابر بحران در کشور وجود دارد که شامل بحران آب، بحران 
انرژی، بحران آموزش، بحران مهاجرت، بحران ورشکستگی صندوق های بازنشستگی، 
 ، FATF بحران قیمت گذاری دستوری، بحران ارتباط با نظام بانکی بین المللی یا
بحران تحریم و بحران افزایش فقر در جامعه و بحران قوانین متناقض کشور است. 
نیاز است برای هر بحران، یک مسئول و تیم متخصص وجود داشته باشد که به صورت 
تخصصی در راستای رفع این بحران ها برنامه ریزی و اقدام کنند و گزارش پیشرفت 

فعالیت ها را به صورت مستمر ارائه دهند.
 وی گفت: با توجه به اهمیت کاهش هزینه ها و کوچک کردن بدنه دولت ضروری 
است برنامه ریزی دولت در این بخش انجام شود، از طرفی نیاز است دولت ماشین خلق 
پول را خاموش کند تا بتواند تورم را کنترل کند، این گونه مجبور نیست هر دو سال 

یک بار یک شوک ارزی به کشور وارد کند.
 رئیس اتاق بازرگانی اصفهان افزود: امیدواریم شاهد تغییراتی در راستای بهبود 

وضعیت فعلی و رفع برخی مشکلات و تلاش دولت برای خروج از اقتصاد باشیم.
تغییر  انرژی،  تولید  و  قیمت گذاری  از  دولت  موضوع خروج  است،  شایان ذکر   
سیاست های انرژی به خصوص در حوزه برق، امکان سرمایه گذاری ارزی در انرژی 
خورشیدی، ایجاد نهاد رگلاتوری برای نظارت بر روابط بخش خصوصی و حاکمیت 
در صنعت برق، حل مشکل سرمایه گذاران استفاده کننده از صندوق توسعه ملی در 
صنعت برق، حضور فعالان اقتصادی در تیم همراه رئیس جمهور در سفرهای خارجی، 
 LC ،تأمین مالی بنگاه های کوچک و متوسط از طریق بسته ویژه ۲۵۰ هزارمیلیاردی
داخلی، برات الکترونیک و اوراق گام، پیگیری FATF از طریق مجمع تشخیص 
مصلحت نظام، واگذاری شرکت های دولتی به بخش خصوصی یا حداقل واگذاری 
مدیریت آنها و کوچک سازی دولت از مهم ترین موارد مطرح شده در این جلسه بودند

 در این نشست، بسته حمایتی پیشنهادی اتاق ایران از صنایع کوچک و متوسط به 
دلیل بحران انرژی مطرح شد، این بسته با پیشنهاد اتاق های سراسر کشور و هماهنگی 
اتاق ایران تهیه شد تا در این شرایط از آسیب بیشتر به بخش خصوصی جلوگیری شود، 
در خصوص استمهال وام ها، پرداخت هزینه های انرژی، هزینه های مالیاتی و... مواردی 

به منظور همراهی با صنایع در این برهه لحاظ شده است.

رئیس روابط عمومی شرکت نفت و گاز اروندان؛

نمایشگاه نفت خوزستان، بستری برای خودكفایی و توسعه دانش بنیان

رئیس اتاق بازرگانی اصفهان در نشست فعالان اقتصادی با رئیس جمهور اظهار کرد

دولت ماشین خلق پول را خاموش کند
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كارتون روز

دومین نشست خبری جشنواره ملی چند رسانه ای »جاده سبز« با حضور 
هیئت داوران برگزار شد.

به گزارش خبرگزار مهر به نقل از ستاد خبری جشنواره، دومین نشست 
خبری نخستین جشنواره ملی چند رسانه ای »جاده سبز« با حضور هیئت 
داوران برگزار شد. در ابتدای این مراسم یونس شکرخواه یکی از داوران بخش 
چند رسانه ای جشنواره ملی »جاده سبز« با بیان اینکه سطح جشنواره از اکنون 
قابل قضاوت نیست، اظهار کرد: حضور استادان سرشناس و داوران برجسته 
در بخش های چند رسانه ای، رسانه های مکتوب و گرافیک و عکس حاوی 
آدم های  داوران،  که  بدهم  را  اطمینان  این  می خواهم  است.  مهمی  پیام 
سخت گیری هستند. صادقانه بگویم به چشم انداز این جشنواره بسیار خوشبین 

هستم.
فریدون صدیقی از داوران بخش رسانه های مکتوب این جشنواره گفت: 
هوشمندی رسانه در این است که زغال را به الماس تبدیل کند و موضوع 
تصادفات را به صورت جزئی بررسی کند. هنوز آثار واصل شده به دبیرخانه 

جشنواره، به دست داوران نرسیده است که بتوانیم درباره سطح جشنواره قضاوت 
داشته باشیم اما نحوه داوری ها مشخص است و آثار برتر با ملاحظه رعایت 
اصول و قواعد حرفه ای و با رویکردی منصفانه انتخاب و معرفی خواهند شد

حمیدرضا بیدقی یکی از داوران بخش گرافیک و عکس این جشنواره و 
طراح پوسترهای این جشنواره گفت: »جاده سبز« جزو معدود جشنواره هایی 
است که ۲ پوستر دارد؛ یکی از این پوسترها با شعار جشنواره یعنی »چشم به 
راهیم...« کار شده که در آن نقشه ایران با کمربند ایمنی سبز و نقاطی که می 
تواند هم انسان ها و هم مناطق مختلف کشور تعبیر شود، دیده می شود.آناهیتا 
درگاهی داور بخش گرافیک جشنواره، نیز در این نشست با بیان اینکه هنر می 
تواند تاثیر بسزایی در بررسی موضوعات داشته باشد، عنوان کرد: بنده به عنوان 
هنرمند همواره در جاده ها در سفر هستم، ساعت های طولانی را پشت ترافیک 
منتظر می مانیم که این امر واقعا تحمل ناپذیر است، باید بیاندیشیم که چه 
راهکار موثری می توانیم برای رفع مشکل حوزه حمل و نقل ارائه دهیم.این 
بازیگر سینما با بیان اینکه رسانه، گرافیگ و سینما می تواند برای نشان دادن 

یک معضل به مخاطب موثر واقع شود، گفت: شاید ساخت و تماشای فیلم در 
این زمینه بیشتر از هر چیزی بتواند تاثیر اساسی روی مخاطب داشته باشد.

فرید حیدری دبیر جشنواره جاده سبز با بیان اینکه جشنواره ظرفیت بین 
المللی شدن را دارد، گفت: موضوع حمل و نقل و ارتقای سطح فرهنگ رانندگی 
در تمامی کشورهای جهان در اولویت است و ما امیدواریم با توجه به اهمیت 
جهانی این موضوع و تجربه برگزاری دور نخست این جشنواره در سطح ملی، 
در دورهای بعد هم شاهد بین المللی شدن آن باشیم. موفقیت و اصالت و 

ماهیت هر جشنواره ای در استمرار برگزاری آن است.
جشنواره ملی چندرسانه ای »جاده سبز« در ۱۰ محور کلی، ۱۷ موضوع 
تخصصی و سه بخش رسانه ای شامل آثار مکتوب، آثار تصویری و چندرسانه 
ای و گرافیک توسط موسسه فرهنگی هنری فصل هنر  با حمایت و پشتیبانی 
اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای آذربایجان شرقی و تشکل های 
صنفی حمل و نقل جاده ای در بهمن سال جاری به دبیری فرید حیدری در 

تبریز برگزار می شود.

سعید مقیسه ـ رئیس ساترا ـ از تفاوت نظارت بر برنامه های شبکه نمایش 
خانگی و تلویزیون گفت و خاطرنشان کرد: در شبکه نمایش خانگی، آزادی هایی 
در زمینه پوشش، دکور، محتوا و دیالوگ نویسی وجود دارد که در مقایسه با صداوسیما 
متفاوت است. علت این مساله تفاوت در آیین نامه ها و مقررات مربوط به هر رسانه 

است.
به گزارش ایسنا، برنامه »زمانه« شامگاه دوشنبه ـ ۱۷ دی ماه ـ با حضور سعید 
مقیسه، رئیس سازمان تنظیم مقررات رسانه های صوت و تصویر فراگیر در فضای 
مجازی )ساترا( به روی آنتن رفت و  موضوع »ساترا، تنظیم گری نه سانسور« را 

مورد بررسی قرار داد.
رییس ساترا در این گفت وگو به تشریح وظایف این سازمان و نحوه عملکرد 
آن در فضای مجازی اقدام کرد و در پاسخ به پرسشی درباره تفاوت های نظارتی 

میان شبکه های نمایش خانگی و صداوسیما، گفت: در شبکه نمایش خانگی، 
آزادی هایی در زمینه پوشش، دکور، محتوا و دیالوگ نویسی وجود دارد که در 
مقایسه با صداوسیما متفاوت است. این تفاوت ها به دلیل تفاوت در آیین نامه ها و 
مقررات مربوط به هر رسانه است؛ برای مثال، در شبکه های مختلف صداوسیما، 
بسته به نوع مخاطب، ممکن است محتوای علمی یا دینی با زبان متفاوتی ارائه 

شود تا با فرهنگ و سن مخاطب متناسب باشد.
مقیسه همچنین اظهار کرد: نظارت بر محتوا در فضای مجازی پیچیدگی هایی 
دارد. پلتفرم ها در اختیار بخش خصوصی هستند و پس از بارگذاری محتوا، ساترا 
نمی تواند به طور مستقیم از انتشار آن جلوگیری کند اما برای نظارت، تیم های 
مانیتورینگ ۲۴ ساعته در حال بررسی محتوا هستند و در صورت شناسایی تخلف، 

به سرعت اقدام می شود.
مقیسه همچنین اشاره کرد که در مواردی، ممکن است محتوای منتشرشده 

از سوی سکوها تغییر یابد و این موضوع می تواند منجر به تخلفاتی شود.
رییس ساترا تاکید کرد: ساترا خود را متعهد به رعایت قوانین کشور و حمایت 
از حقوق خانواده ها می داند و در تلاش است تا به هر نحوی از انتشار محتوای 
نامناسب جلوگیری کند. اگرچه تفاوت هایی در مقررات میان شبکه های مختلف 
وجود دارد، اما چهارچوب کلی نظارت بر محتوا یکسان است و ساترا و سایر 
نهادهای تنظیم کننده در تمامی سکوها و پلتفرم ها، این قوانین را پیگیری می کنند

او گفت: تخلف تنها به معنای نقض اخلاقی نیست، بلکه ممکن است تطابق 
نداشتن محتوا با مخاطب به عنوان تخلف در نظر گرفته شود.

وی به تفاوت های نظارتی میان صداوسیما و فضای مجازی اشاره کرد و توضیح 

داد که در صدا و سیما، نظارت دقیق تری بر محتواها وجود دارد. هر محتوایی که 
پخش می شود، ابتدا توسط کارشناسان و ممیزان آموزش دیده و متعهد بررسی و 
تایید می شود، بنابراین مخاطبان می توانند با اطمینان بیشتری از این محتواها 

استفاده کنند.
بهاعتقاد مقیسه نظارت در فضای مجازی دشوارتر است. او گفت: در دنیای 
مجازی، تغییرات لحظه ای و بارگذاری های مختلف باعث می شود که امکان 
نظارت دقیق و لحظه ای بر تمامی محتواها وجود نداشته باشد. در این شرایط، 
خانواده ها و آموزش های رسانه ای باید نقش مهمی در حفاظت از مخاطبان، به 

ویژه کودکان، ایفا کنند.
مقیسه با یادآوری اینکه در حال حاضر بیش از ۵۰۰ پلتفرم دارای مجوز فعالیت 
در کشور وجود دارد که هر کدام با بخش های مختلف در حال کار هستند، به 
مشکلات و چالش های نظارت بر این سکوها اشاره کرد و گفت که گاهی محتوای 
خارجی پس از دوبله یا تغییر، به طوری که مخاطب از حقوق مالکیت آگاه نباشد، 

منتشر می شود.
وی در ادامه به اهمیت ممیزی و نظارت بر محتوای فضای مجازی اشاره کرد 
و افزود: در دنیای امروز، نیاز به نظارت بیشتری بر محتواهایی که به کودکان و 
نوجوانان ارائه می شود احساس می شود، چرا که بسیاری از این محتواها مناسب 
سنین پایین نیستند. این مسئله باید در همه کشورها جدی گرفته شود و بر اساس 

رده سنی، محتواها تهیه و عرضه شوند.
مقیسه تأکید کرد که این چالش ها در راستای افزایش مصرف محتوا در فضای 
مجازی و نمایش خانگی و نیاز به اطمینان از تناسب محتوا با مخاطب روز به روز 

پیچیده تر می شود.مقیسه به نقش مهم نظارت دقیق و آموزش عوامل تولید اشاره 
کرد و گفت: ما نه تنها تخلفات آشکار، بلکه تخلفات پنهان را نیز مورد بررسی قرار 
می دهیم. برای مثال، اخیراً در یک پروژه که بر مبنای ضد قهرمان ساخته شده 
بود، تذکراتی به کارگردان داده شد تا اثرات منفی شخصیت ها بر مخاطب را در 

نظر بگیرد و اصلاحات لازم انجام شود.
وی یادآور شده که جلسات متعددی برای بررسی جزئیات هر پروژه برگزار 
می شود تا همه اعضای تیم تولید به طور کامل از مصوبات آگاه شوند و آن ها را 

اجرا کنند.
رئیس ساترا در عین حال گفت: گاهی اوقات ممکن است یک قسمت از سریال 
مجوز بگیرد، اما قسمت های بعدی به دلیل تغییراتی که در محتوا ایجاد شده، 
صحنه های  شدن  اضافه  شامل  می تواند  تغییرات  این  باشد.  نداشته  مجوز 

خشونت آمیز یا محتوای غیرمجاز باشد.
مقیسه همچنین درخصوص تخلفات و نحوه برخورد با آن ها توضیح داد: »اگر 
محتوایی بدون مجوز منتشر شود، به عنوان تخلف شناسایی می شود و به مراجع 
قضایی ارجاع می گردد. در این موارد، کارشناسان ساترا بررسی می کنند که آیا 
محتوا با استانداردهای تعیین شده مغایرت دارد یا خیر. در نهایت، اگر تخلفی اثبات 

شود، مراجع قضایی میزان مجازات آن را تعیین می کنند.«
مقیسه در بخشی از صحبت هایش تاکید کرد که در مواردی ممکن است 
مشکلاتی در فرآیند نظارت و تطابق محتوا با ضوابط پیش آید، اما ساترا تمام 
تلاش خود را برای حفظ انضباط در تولیدات رسانه ای و رعایت حقوق مخاطبان 

به کار می برد.

آناهیتا درگاهی: با فیلم می توان در حوزه حمل و نقل فرهنگسازی کرد

رییس ساترا پاسخ داد

نظارت بر نمایش خانگی چه تفاوتی با صداوسیما دارد؟

قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء )ص( -موسسه شهید رجایی در نظر دارد “ تامین انواع ماشین آلات )جرثقیل با تناژ های مختلف، تریلی کفی، 
لودر، بیل مكانیكی و ...” در پروژه احداث بوستان شهر زنجان را از طریق برگزاری مناقصه عمومی برونسپاری نماید.

لذا از پیمانكاران واجد شرایط  دعوت به عمل می آید جهت دریافت اسناد مناقصه  به آدرس زنجان- میدان ولیعصر-خیابان فیاض بخش 
جنوبی-انتهای کوچه شهید جوادی – واحد امور قراردادها مراجعه فرمایند یا با شماره تلفن 09910447155)آقای نوری( در ساعات اداری 

تماس حاصل نمایند.
مهلت دریافت و بازگشت اسناد مناقصه تا تاریخ 30/10/1403 می باشد.

تضمین شرکت در مناقصه مبلغ 2.930.000.000 ریال مطابق با آیین نامه تضامین دولتی می باشد.
پیمانكاران می بایست جهت دریافت اسناد معرفی نامه ارائه نمایند.

نحوه پرداخت به صورت 100 % غیرنقدی می باشد.
هزینه چاپ آگهی مناقصه در روزنامه به عهده برنده مناقصه می باشد.

 آگهی مناقصه عمومی یك مرحله ای  آگهی مناقصه عمومی یك مرحله ای 
نوبت اول

قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء )ص( -موسسه شهید رجایی

مدیر شبکه نمایش و تماشا سرعت تحول را در شبکه های سیما، بالا توصیف 
کرد و این تحول را که بیشتر در حوزه محتوا رخ داده است، سرآغازی خوب دانست

به گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی صداوسیما، محمدعلی غلامرضایی ـ 
مدیر شبکه نمایش و تماشا و مدیرکل تأمین و رسانه بین الملل سیما ـ درباره انعکاس 
دستاوردهای ششمین نشست سراسری افق تحول صداوسیما در این دو شبکه و 
اداره کل تأمین برنامه خارجی گفت: تحول یکی از موضوعات جدی در معاونت 
سیماست و به عنوان عضوی از این معاونت بدون شک دنبال تحول و ارتقای تولیدات 
سیما هستیم.غلامرضایی درباره دستاوردهای ششمین نشست سراسری افق تحول 
نیز اظهار کرد: می دانیم که محتوا اهمیت بسیار جدی دارد و مخاطبان رسانه هایی 
که در حالت برودکست کار می کنند، رو به افول اند. از این رو، باید تغییرات فناوری 
را تجربه کنیم و ارتباط خود را با مخاطب از بسترهای رسانه تلویزیون به گوشی های 

تلفن همراه بیاوریم که دائم در دست مخاطبان قرار دارد.
وی تأکید کرد: هم افزایی جدی بین معاونت فضای مجازی و معاون سیمای 

استان ها،  امور  معاونت  و  رادیویی  در شبکه های  نیاز ماست.  مورد  ملی  رسانه 
بخش هایی وجود دارد که کار فضای مجازی را انجام می دهند، اما جای خالی آن 
در فضای مجازی محسوس است. در معاونت سیما هم چنین بستری مثلًا تحت 
عنوان اداره کل فضای مجازی نداریم. داخل شبکه های سیما هم فضایی برای 
فضای مجازی وجود ندارد. ایجاد چنین بسترهایی امروز از اهمیت بسیار بالایی 

دارد.
مدیرکل تأمین و رسانه بین الملل با اشاره به مخاطبان نوجوان و جوان که فضای 
مجازی را بیشتر رصد می کنند افزود: سازمان صداوسیما باید برای جذب این دسته 
از مخاطبان اقدامات تحولی جدی داشته باشد تا از این گروه سنی از جمع مهمی 

از مخاطبان غافل نماند و حداکثر استفاده را ببرد.
غلامرضایی درباره سرعت تحول در شبکه های سیما نیز گفت: من معتقدم 
سرعت تحول بالاست و نمود آن در شبکه ها وجود دارد. تحولات بیشتر در حوزه 

محتوا اتفاق افتاده که سرآغازی بسیار خوب است.

باید ارتباطمان با مخاطب را از تلویزیون به گوشی  تلفن همراه بیاوریم

شرکت توزیع نیروی برق استان 
کردستان ) سهامی خاص (

Rتاریخ دریافتموضوعشماره مناقصه 
اسناد

 آخرین مهلت
 ارسال پاکات

الف

 آخرین مهلت
 بارگذاری
 پاکات در
سامانه

 تاریخ ارجاع
 به کمیته فنی
 بازرگانی جهت
ارزیابی کیفی

 بازگشایی
پاکات

 الف و ب

 بازگشایی
پاکات

ج

 میزان سپرده
 شرکت در مناقصه

)ریال(

70-1403)ت69(1
 حفاظت و نگهداری از
 محوطه انبار مرکزی
 ، انبار شهرستانها ،

سنندج ، نیروگاه و غیره

1403/10/18

 لغایت
1403/10/23

ساعت 11

1403/11/07

ساعت 11

1۴0۳/11/0۸

ساعت 11

1403/11/07

ساعت 11

1۴0۳/11/0۸

ساعت 11:01

1403/11/07

 ساعت 11:01
1۴0۳/11/0۸ 

ساعت 8:30

1403/11/08
6,619,000,000

1403  -77
)ت23,63,56.،30،43(

 واگذاری عملیات
 حفاری و چاله کنی به
 صورت تجمیعی برای

 شهرستانهای دیواندره-
سروآباد و مریوان

ساعت 08:30

1403/11/14
4,160,000,000

مناقصه گزار: شرکت توزیع نیروی برق استان کردستان
نوع تضمین : صرفاً به صورت ضمانتنامه بانكی یا واریز وجه نقد به حساب شماره 0107500667006 یا شبای IR22 0170 0000 0010 7500667006  نزد بانک  ملی  شعبه  مرکزی  سنندج بنام 

شرکت توزیع برق استان کردستان  
محل دریافت اسناد : شرایط مناقصه عمومی و مدارک مرتبط در آدرس www.setadiran.ir  قابل دانلود میباشد.

محل تحویل پاکات الف : دفتر حراست و امور محرمانه شرکت توزیع نیروی برق استان کردستان واقع در سنندج، بلوار جانبازان، سایت اداری
هزینه درج دو نوبت آگهی بعهده برندگان مناقصه میباشد.

سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه، در اسناد مناقصه مندرج است.
برای کسب اطلاعات بیشتر به سایت توانیر ) )www.tavanir.org.ir شرکت توزیع برق )www.kurdelectric.ir( یا سایت پایگاه ملی مناقصات )iets.mporg.ir(مراجعه و یا 

با شماره تلفن های 9-33283601– 087 داخلی  2006 تماس حاصل فرمایید.
تاریخ چاپ نوبت اول 1403/10/18  )سراسری(
تاریخ چاپ نوبت دوم 1403/10/19 )سراسری(

1- شرکت مدیریت تولید برق نكا در نظر دارد حدود 55 تن پسماندهای جامد کف کوره و حدود 35 تن پسماندهای آبگیری شده حاصل از قلیاشویی بویلر نیروگاه 
شهید سلیمی نكا به صورت یكجا را از طریق مزایده عمومی به فروش برساند. متقاضیان می توانند اسناد مزایده را از روز چهارشنبه مورخه 1403/10/19 لغایت روز 
پنجشنبه مورخ 1403/10/27 جهت دریافت اسناد مزایده با مراجعه به سامانه تدارکات الكترونیكی دولت )ستاد( به آدرس WWW.SETADIRAN.IR  با شماره 
1003093791000002 اقدام نموده و پس از بازدید و تكمیل اسناد پاکت پیشنهادی را حداکثر تا ساعت 16 روز پنجشنبه مورخه 1403/11/11 ضمن بارگذاری هر سه 
پاکت در سامانه تدارکات الكترونیكی دولت )ستاد( فقط پاکت الف را به صورت فیزیكی به اداره تدارکات این شرکت ارسال نمایند. پیشنهادات واصله رأس ساعت 
8 صبح روز شنبه مورخه 1403/11/13 با توجه به شرایط مزایده باز و قرائت خواهد شد. بدیهی است به پیشنهادهای فاقد بارگذاری در سامانه تدارکات الكترونیكی 
دولت ستاد فاقد امضاء، مشروط، مخدوش و به پیشنهادهایی که بعد از موعد مقرر واصل شود مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد شد. سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه 

در اسناد مزایده مندرج می باشد.
2- سپرده شرکت در مزایده: مبلغ سپرده شرکت در مزایده 1,505,000,000 ریال است که بایستی به یكی از صورت های مشروحه ذیل همراه با اسناد مزایده در پاکت 

الف به دستگاه مزایده گذار تسلیم گردد:
2-1- رسید بانكی واریز وجه مزبور به حساب سیبا 0105692716008 این شرکت نزد بانک ملی ایران شعبه نیروگاه شهید سلیمی نكا

2-2- ضمانتنامه بانكی به نفع شرکت مدیریت تولید برق نكا با شناسه ملی 10101336787 برابر با فرم پیوست که می بایست دارای 3 ماه اعتبار باشد.
3- توانایی ارائه ضمانتنامه بانكی حُسن انجام تعهدات به میزان 10% مبلغ قرارداد پس از عقد قرارداد.

4-به پیشنهادهای فاقد امضاء، مشروط، مخدوش و پیشنهاداتی که بعد از انقضاء مدت مقرر در فراخوان واصل می شود، مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد شد.
5- سایر اطلاعات و جزئیات مربوط، در اسناد مزایده مندرج است.

جهت مشاهده آگهی و خلاصه اسناد به سایت های www.SETADIRAN.IR و www.npgm.ir ، www.namaniroo.tpph.ir و پایگاه ملی مناقصات 
کشور مراجعه و برای کسب موارد بازرگانی با شماره تلفن 09111526204 آقای اسدپور و جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره 09113230415 آقای مهندس  احسانی 

تماس حاصل فرمایید.
نوبت اول: مورخ 1403/10/19
نوبت دوم: مورخ 1403/10/20

آگهی مناقصات عمومی یك مرحله ایی همزمان با آگهی مناقصات عمومی یك مرحله ایی همزمان با 

ارزیابی )فشرده( به شماره  ارزیابی )فشرده( به شماره  7070--14031403 و  و 7777--14031403  

»آگهی تجدید مزایده عمومی»آگهی تجدید مزایده عمومی
 شماره  شماره 11--2222//14031403««

شركت توزیع نیروی برق استان كردستان

اداره روابط عمومی شركت مدیریت تولید برق نکا

نوبت دوم

نوبت اول
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رئیس پژوهشگاه بیوتکنولوژی کشاورزی گفت:در حاشیه 
سومین رویداد و نمایشگاه فناوری های نوین کشاورزی ۱۷ 
قرارداد در حوزه های کودهای زیستی، مهارگرهای زیستی، 

نانوکود، پلاسمای سرد و... به امضا می رسد.
رئیس  مردی،  محسن  مهر،  خبرگزاری  گزارش  به 
پژوهشگاه بیوتکنولوژی کشاورزی امروز سه شنبه ۱۸ دی 
نوین  فناوری های  نمایشگاه  و  رویداد  سومین  در   ۱۴۰۳
کشاورزی که در محل دائمی نمایشگاه بین المللی تهران 
برگزار شد، درباره جایگاه بخش کشاورزی گفت: بر اساس 
گزارش ها و تحلیل های ملی و بین المللی، به دلیل پدیده 
گرمایش زمین و تغییر اقلیم، امنیت غذایی ایران در افق 
۲۰۵۰ میلادی با چالش های جدی روبه رو خواهد شد که فقط 
استفاده از راه حل های نوآورانه و اقدامات جسورانه و اجرای 
هماهنگ و به هنگام آنها می تواند در کاهش اثرات آن مؤثر 

واقع شود.
وی افزود: بخش کشاورزی با تولید سالانه بیش از ۱۳۰ 
میلیون تن محصول و اشتغال بیش از ۱۵ میلیون نفر، مهمترین 
وظیفه ملی که همان تأمین امنیت غذایی کشور است را بر 
عهده دارد و البته در طی هزاران سال گذشته این وظیفه مهم 

بر دوش کشاورزان بوده است.
رئیس پژوهشگاه بیوتکنولوژی کشاورزی اظهار کرد: یکی 
در  ویژه  به  کشاورزی  بخش  شاخصه های  مهمترین  از 
سال های اخیر، ثبات در تولید بوده که با وجود چالش ها و 
تهدیدات مختلف در کشور همواره امنیت غذایی از یک 

ضریب قابل قبول برخوردار است.

وی تصریح کرد: البته چالش های ماندگار و برنامه های 
کم اثر از مهمترین اشکالات بخش کشاورزی است که عمده 
دلیل آن به ریشه های کهن تاریخی و فرهنگی، عدم تحلیل، 
نوآوری و استفاده از ظرفیت های انسانی و زیرساختی منطبق 

بر مزیت ها باز می گردد.
مردی درباره مهمترین دیدگاه ها و راهبردهای پژوهشگاه 
بیوتکنولوژی کشاورزی تصریح کرد: پژوهشگاه بیوتکنولوژی 
کشاورزی با دارا بودن تجربیات ارزشمند، نیروهای انسانی 
متخصص و زیرساخت های پیشرفته، متعهد به ارائه گسترده 
مراکز  و  مؤسسات  سایر  به  نوین  فناوری های  خدمات 
و  تخصصی  پروژه های  کلان  اجرای  و  کشور  تحقیقاتی 
فناوری های  از  استفاده  با  مختلف  حوزه های  در  هدفمند 

مختلف است.
وی مهمترین راهبرد پژوهشگاه بیوتکنولوژی را ترکیب 
علم، نوآوری و تجارت دانست و عنوان کرد: رفع چالش های 
بخش کشاورزی فقط از طریق انتقال دانش و فناوری میسر 
نیست و ضروری است اصلاحات لازم همزمان در بخش های 
سیاستگذاری مقررات و اصلاح روندهای موجود انجام شود

گفت:  کشاورزی  بیوتکنولوژی  پژوهشگاه  رئیس 
پژوهشگاه با ایجاد مرکز نوآوری و حتی با در اختیار قرار دادن 
میزهای آزمایشگاهی، اکنون با همه توان به عنوان واحد 
تحقیق و توسعه در کنار واحدهای تولیدی کشور قرار گرفته 
و دارای بیش از ۸۵ درصد پروژه های مشترک با شرکت های 

خصوصی و یا سایر مرکز علمی و تحقیقاتی کشور است.
رئیس پژوهشگاه بیوتکنولوژی کشاورزی گفت: اثربخشی 

محصولات فناورانه پژوهشگاه در سطح بیش از ۲۰۰ هزار 
هکتار با ارزش سالانه افزون بر ۱۷۵ میلیون دلار در کشور 

مورد استفاده قرار می گیرد.
وی تحلیل، نوآوری و بن بست شکنی را کلید توسعه پایدار 
کشاورزی عنوان کرد و گفت: سومین رویداد فناوری های 
نوین کشاورزی به عنوان یک پلتفرم مهم برای ترکیب علم، 
نوآوری و تجارت در حوزه کشاورزی نوین دارای تأثیرات 

قابل توجهی بر جامعه و اکوسیستم کشاورزی است.
از  هدف  کشاورزی،  بیوتکنولوژی  پژوهشگاه  رئیس 
برگزاری این رویداد را ایجاد بستری برای شبکه سازی میان 
فعالان تولید غذا و فناوری دانست و ادامه داد: این شبکه سازی 
تأثیر عمیقی بر اکوسیستم کشاورزی دارد و منجر به بهبود 

عملکرد و پایداری سیستم های کشاورزی خواهد شد.
وی یادآور شد: در راستای تحقق این امر ابتدا شبکه 
گسترده ای از فعالان تولید غذا شامل شرکت ها، کشت و 
و  ذی نفعان  سایر  و  علمی  مراکز  و  محققان  صنعت ها، 
ذی مدخلان را در حوزه های تولید، بازار، حاکمیت و فناوری 
ایجاد کردیم، سپس جلسات همرسانی و هماهنگی دو به دو 
یا جمعی برگزار که منجر به تبیین، یک یا چند مساله مشخص 
با راهکارهای تعریف شده که نقش بازیگران کاملًا مشخص 
رویداد  سومین  در  نهایت  در  گفت:  شد.مردی  داشت، 
فناوری های نوین کشاورزی ۴۰ شرکت از سراسر کشور در 
حوزه های مختلف و مشخص فناوری های نوین کشاورزی 
انتخاب شدند که هر کدام با ایده ها و نوآوری های خلاقانه 

خود می توانند در ارتقای امنیت غذایی کشور مؤثر باشند.

تخصصی  پنل  دو  در  رویداد،  سومین  در  افزود:  وی 
نهاده های زیستی و زیست مهارگرها و همچنین دورهمی با 
کشت و صنعت ها که با حضور بازیگران اصلی این حوزه ها 
در بخش های علمی و فناوری، شرکت های دانش بنیان، 
فعالان بازار و تجارت، مدیران ارشد وزارت جهاد کشاورزی 
و سایر ذی نفعان و ذی مدخلان برگزار می شود برای رفع 
نیازهای کشت و صنعت ها و برطرف کردن چالش های پیش 

رو موضوعات تعیین شده بحث و تبادل نظر خواهد شد.
وی تصریح کرد: بازدید از شرکت های فناور در بخش 
و  تولیدکنندگان  بین  نزدیک  همکاری  و  نمایشگاهی 
شرکت های فناور، پایه گذار توسعه پایدار و آینده ای روشن 

در کشاورزی خواهد بود.
مردی ادامه داد: با افزایش دانش تولیدکنندگان، تمایل 
آنها به استفاده از فناوری های نوین افزایش می یابد و در 
نتیجه شاهد رشد و پیشرفت در میزان کمی و کیفی محصولات 
کشاورزی خواهیم بود. این تعامل موجب ارتقای توانمندی 
شرکت ها و بهبود محصولات و خدمات آن ها خواهد شد، 
بنابراین، هر دو طرف از این همکاری بهره مند خواهند شده 

و البته بهره اصلی را جامعه خواهد داشت.
وی تاکید کرد: نقش صادرکنندگان در کشاورزی به ویژه 
در توسعه بازارهای جدید، افزایش درآمد کشاورزان، انتقال 
فناوری و ایجاد استانداردهای کیفی بسیار حیاتی است و 
همچنین، سرمایه گذاران با تأمین منابع مالی و حمایت از 
توسعه  روند  تسریع  به  می توانند  نوآورانه  پروژه های 

فناوری های نوین در کشاورزی کمک کنند.

امضای ۱7 قرارداد کشاورزی در علوم نوین

دبیــر ســتاد هماهنــگی امنیت غذایی با بیــان اینکه هیچ 
زیرساختی در تولید روغن خوراکی از کشور خارج نشده و همه 
ظرفیت ها در داخل به قوت خود باقی است، گفت: هیچ مشکلی 

در تأمین روغن داخل وجود ندارد.
به گزارش خبرنگار مهر، اخباری مبنی بر خروج سرمایه گذار 
عربستان سعودی از بازار صنایع غذایی ایران نگرانی هایی را در 
بــدو امــر در تأمین بازار روغن نباتی و مایع به وجود آورد؛ اما بنا 
بر تاکید مدیران این بازار، دغدغه ای در این راســتا وجود ندارد 

و تولید بدون وقفه ادامه دارد.
ایــران در تأمیــن بازار روغن خوراکی )مایــع و نیمه جامد( 
وابستگی بیش از ۹۰ درصدی به واردات دانه های روغنی مانند 
ســویا، آفتابگردان و... دارد؛ البته روغن خام نیز بخشی از این 

واردات را به خود اختصاص می دهد.
روغن از دانه های روغنی به دســت می آید که سالانه حدود 
۳ میلیون تن دانه وارد کشــور می شــود. از این آمار حدود ۵۴۰ 
هزار تن روغن استحصال و روغن خام به دست می آید. روغن 
خام در کارخانه ها، تصفیه و بســته بندی شــده و به عنوان انواع 

روغن خوراکی وارد بازار می شود.
گفتنی اســت، نیاز کشــور ســالانه به روغن بین ۱.۵ تا ۱.۶ 

میلیون تن است.
چند ســالی اســت که در بازار روغن، برخی برندها با سرمایه 
گذاری خارجی حضور داشتند؛ اما تغییر استراتژیک این شرکت 
ســرمایه گذار عربســتان سعودی در سبد تجاری خود منجر به 

خروج آن از بازار صنایع غذایی شد.
شرکت صافولا، یکی از بزرگ ترین شرکت های صنعتی در 
عربستان سعودی، در سال ۱۹۷۹ میلادی با سرمایه ای معادل 
۴۰ میلیون ریال سعودی تأسیس شد. این شرکت در زمینه های 
مختلفی از جمله صنایع غذایی، خرده فروشی و سرمایه گذاری های 

متنوع فعالیت می کند.
این شرکت با هدف تولید روغن های خوراکی و چربی های 
گیاهی آغاز به کار کرد. با گذشــت زمان، این شــرکت دامنه 
فعالیت هــای خــود را گســترش داد و به یــکی از بزرگ ترین 

تولیدکنندگان مواد غذایی در منطقه تبدیل شد.

تولید محصولاتی مانند روغن های خوراکی، شکر، ماکارونی، 
مواد غذایی منجمد، محصولات دریایی، نان های صنعتی، آجیل، 
ادویه جات، حبوبات، خرما، میوه های خشــک و شیرینی جات از 
دامنه فعالیت این شرکت بین المللی در کشورهای مختلف بود

در سال های اخیر، صافولا تغییرات مهمی در ساختار سرمایه 
خود ایجاد کرده به طوری که در سال ۲۰۲۴ این شرکت افزایش 
ســرمایه ای به میزان ۱۱۲.۴ درصد از طریق عرضه حق تقدم 
به ارزش ۶ میلیارد ریال انجام داد که دومین افزایش ســرمایه 

بزرگ در تاریخ بازار سهام عربستان محسوب می شد.
همچنین، این شــرکت اقدام به بازخرید و لغو صکوک های 
خود به ارزش های مختلف کرد تا ساختار سرمایه خود را بهبود 

ببخشد و هزینه های مالی را کاهش دهد.
برخی علت خروج صافولا را مربوط به تغییر استراتژیک این 
هلدینگ دانسته که برای حضور در بورس آمریکا ناچار به خروج 

از نه تنها ایران بلکه سایر کشورها شده است.
به گفته برخی کارشناسان بازار سرمایه، البته نمی توان نرخ 
تورم در ایران و کاهش ارزش سهام این شرکت را نادیده گرفت؛ 
علاوه بر اینکه در بازار جهانی حاشیه سود صنایع غذایی نسبت 

به صنایع معدنی پایین است.
هلدینگ صافولای عربســتان سعودی که سهمش از بازار 
روغن خوراکی در ایران ۱۹.۸ درصد تخمین زده می شود، برای 
نخســتین بار در ســال ۱۳۸۳ خورشیدی به عنوان بخشی از 
استراتژی و برنامه توسعه خود در آن زمان وارد بازار ایران شد. 
در ایــن راســتا ۴۹ درصــد از گروه صنعتی بهشــهر در زمینه 
روغن هــای خوراکی را با هزینــه ای بالغ بر ۲۹۰ میلیون ریال 

خریداری کرد. نام شرکت به صافولا بهشهر تغییر کرد.
بازار نفت در آن سال شاهد جنگ قیمتی بود که شرکت های 
اصــلی صنعــتی در ایران با هدف کاهــش هزینه های تولید و 
افزایش ســودآوری تجمیع شدند، صافولا بهشهر پس از اتخاذ 
مجموعه ای از اقدامات برای کاهش تولید و هزینه های اداری، 

توانست سودآوری خود را افزایش دهد.
جنگ قیمتی در سال ۱۳۸۹ دوباره دردسرساز شده و منجر 
به کاهش حاشیه سود شرکت های صنعتی شد، اما این شرکت 

توانســت تا پایان همان ســال ۲۰۰ میلیون ریال سود خالص را 
ثبت کند.

ســهم این گروه در صافولا بهشــهر که دارای سه کارخانه 
روغن خوراکی در ایران است در سال ۱۳۸۸ از طریق شرکت های 
تابعه، شــرکت صنعتی بهشــهر، شــرکت تولیدی مارگارین و 
شــرکت بهشــهر اروند بــه ۸۰ درصد رسیــد. طبق گزارش 
هیئت مدیره وقت، این شــرکت در ســال ۲۰۲۴، ۷۹.۹ درصد از 
ســهام خود را در شــرکت تولید مارگارین با هدف بهبود کارایی 

و کاهش مشکلات عملیاتی فروخت.
صافولا یک هلدینگ بین المللی تولید مواد غذایی عربستان 
سعودی با زیر مجموعه هایی در کشورهای خاورمیانه و شمال 
آفریقا بود که سهام آن توسط یک سرمایه گذار ایرانی خریداری 

شد.
بر اســاس اطلاعات کدال، شرکت صافولا فود اینترنشنال 
در کشــور امارات متحده عربی ثبت شــد که در ادامه اطلاعات 

کامل تر قابل مشاهده است.
گفتنی است، این سرمایه گذار ایرانی و فعال در بازار روغن 
کــه ۲۰ درصــد بــازار را تأمیــن می کند و دارای ۱۲ شــرکت 
زیرمجموعه اســت، شرکت صافولا بهشهر )مالک برند لادن( 

را به ارزش ۲۰۰ میلیون دلار خریداری کرده است.
البتــه اطلاعات واگذاری ســهام در حــال گذراندن مراحل 

حقوقی است و هنوز در روزنامه رسمی به ثبت نرسیده است.
در ادامه پیگیری چگونگی واگذاری سهام و جزئیات بیشتر 
از سوی خبرنگار مهر با مدیرعامل گروه صنعتی بهشهر )سهامی 

عام( تماس گرفته شد اما پاسخی دریافت نشد.
همان طور که آمد، صافولا عربســتان نه تنها از بازار ایران 
که از سایر کشورها نیز خارج شد و مبادرت به فروش سهام خود 
کرده اســت.بر اساس بیانیه ای که گروه صافولا چهارشنبه ۱۲ 
دی ماه منتشر کرد، توقف فعالیت صافولا در ایران »در راستای 
استراتژی گروه برای خروج به موقع از بازارهای غیر اصلی انجام 
بــوده« و ایــن گــروه پیــش از ایــن نیــز در ســال ۲۰۲۳ از 
سرمایه گذاری های خود در کشورهای مراکش و عراق انصراف 

و سهام خود را واگذار کرده بود.
در حالی که برخی، این اقدام هلدینگ عربستانی را به آمدن 
ترامپ و افزایش فشارهای منطقه ای ارتباط داده اند، اما واقعیت 
ایــن اســت که با توجه به ضررهای مــالی و نیاز به نقدینگی، 
صافولا شــروع به فروش تمام دارایی های خارج از کشــور خود 

کرده و قرار است سبد تجاری خود را تغییر دهد.
در پاســخ به نگرانی های موجود در بازار روغن کشــور، اکبر 
فتحی، معاون وزارت جهاد کشــاورزی و دبیر ســتاد هماهنگی 
امنیت غذایی با بیان اینکه هیچ زیرساختی از کشور خارج نشده 
و همه ظرفیت ها در داخل به قوت خود باقی اســت، تاکید کرد 
که هیچ مشکلی در تأمین روغن داخل وجود ندارد و همه مسائل 
بازار، تأمین و تولید قابل رصد بوده و برنامه ریزی کامل در این 

خصوص انجام شده است.
معــاون برنامه ریزی و امــور اقتصادی در خصوص افزایش 
قیمت روغن همزمان با مســاله فروش سهام صافولا و نگرانی 
ایجاد شده در بازار داخل هم توضیح داد که افزایش اخیر قیمت 
روغــن مربــوط به بالا رفتن قیمت جهانی این محصول بوده و 

ارتباطی به واگذاری سهام این شرکت ندارد.
بنــا بــر تاکیــد معاون وزیر جهاد کشــاورزی، بــا توجه به 
ســرمایه گذاری های بسیار خوبی کــه در روغن و روغن کشی 
کشور شده است و همچنین وارداتی که از قبل به میزان کافی 
انجام شده مشکلی در بازار نداریم؛ ضمن اینکه ثبت سفارش ها 

بدون موانع و محدودیت ادامه دارد.
فتحی با اشــاره به ذخایر اســتراتژیک عنوان کرد که ذخایر 

داخلی به حد کافی است.
این مســئول دولتی در خصوص احتمال ســودجویی برخی 
یادآور شد، پس از افزایش قیمت روغن به دلیل بالا رفتن قیمت 
جهانی برخی تولیدکنندگان یا واردکنندگان محصول خود را به 
بــازار عرضــه نکردند و بــرخی اتحادیه ها از کمبود و بالا رفتن 
قیمت هــا می گفتنــد در حالی که مشــکلی از نظر تأمین وجود 
نداشت و این مساله بعد از اعلام رسمی نرخ توسط ستاد تنظیم 
بازار رفع شد.تیمور محمدی، عضو هیئت مدیره انجمن صنفی 
صنایــع روغن نباتی ایران در این خصوص هم به خبرنگار مهر 
گفت، هنوز اطلاعات قطعی مبنی بر خروج این شرکت عربستان 
سعودی در بورس کالا ننشسته است؛ اما کارها برای ثبت انتقال 

سهام در حال پیگیری است.
ایــن عضو هیئت مدیــره انجمن صنفی صنایع روغن نباتی 
درباره بازار روغن در شــرایط فعلی تصریح کرد که پیش بینی 
می شود وضعیت بهتر شده و مشکلی در تأمین بازار و قیمت ها 
نخواهیم داشــت؛ زیرا توانمندی شرکت های تولیدی داخلی در 

حوزه روغن کشی و تولید روغن خوراکی بالا است.
محمدی درباره علت خروج این سرمایه گذار خارجی عنوان 
کرد، ســخنان حاکی از تغییر ســبد تجاری این شرکت بوده چرا 
که صنایع غذایی دارای حاشیه ســود صنایعی چون سیمان و 
فولاد نیست؛ از این رو این شرکت به دنبال سرمایه گذاری در 
صنایع جدید با حاشیه ســود بالاتر اســت. این ســرمایه گذار 
عربستان سعودی قرار است با رویکرد جدید در صنایعی سرمایه 
گذاری کند که حاشیه سود بیشتری برای خود به ثبت رساند.

انجمن صنــفی صنایع روغن نباتی ایران طی اطلاعیه ای، 
اعلام کرد که شــرکت صافولا بهشــهر، مالک حدود ۸۰ درصد 
سهام شرکت صنعتی بهشهر است و هیچ تغییری در سهامداران 

عمده و مستقیم شرکت مذکور صورت نگرفته است.
بر اســاس این اطلاعیه، ســهم بازار شرکت صنعتی بهشهر 
حدود ۱۹ درصد است و سهامداران عمده شرکت مذکور، همان 
ســهامداران سابق هستند و تولید و توزیع این شرکت همچون 
قبل ادامه دارد و آنچه رخ داده، انتقال سهام یکی از سهامداران 
شرکت بوده که جزئیات آن طی نامه شماره ۳۳/۱۲۷-۲۰ مورخ 
۱۴۰۳/۱۰/۱۶  شرکت صنعتی بهشهر به سازمان بورس و اوراق 

بهادار تهران، اطلاع رسانی شده است.
همچنین در این اطلاعیه آمده اســت: در سال جاری، تولید 
روغن نباتی در مقایسه با سال گذشته، افزایش قابل ملاحظه ای 
دارد و پیش بینی می شــود، تولید ســال جاری از ۲.۲ میلیون تن 
فراتر رود.در این اطلاعیه تصریح شده است، قیمت های فعلی 
روغن نباتی حتی از قیمت های دو ســال قبل نیز ارزان تر اســت 
و قیمت های کنونی حداقل تا پایان ســال افزایش پیدا نخواهد 

کرد.

خبرتامین روغن داخلی با قیمت 2 سال قبل؛ سهامدار خارجی چگونه آمد و چرا رفت؟

موز در داخل ارزان تر تولید می شود
جهاد  وزارت  نیمه گرمسیری  و  گرمسیری  میوه های  امور  دفتر  مدیرکل 
کشاورزی گفت: تولید موز در ایران با هزینه های مناسب تری نسبت به واردات 

قابل انجام است.
به گزارش خبرگزاری مهر، زهرا جلیلی مقدم، مدیرکل دفتر امور میوه های 
گرمسیری و نیمه گرمسیری وزارت جهاد کشاورزی گفت: سال گذشته حدود 

۶۶۴ هزار تن موز به ارزش ۴۳۹ میلیون دلار وارد کشور شد.
وی متوسط قیمت وارداتی هر کیلو موز را هم حدود ۷۰ تا ۸۰ سنت اعلام 
کرد و درباره هدف گذاری وزارتخانه برای افزایش تولید در راستای تقاضای 
ارقام غیراقتصادی و  افزود: اصلاح باغات و حذف باغات قدیمی و  موجود 
جایگزینی با ارقام تجاری سازگار و پیاده کردن روش های جدید کشت یکی 

از مهمترین برنامه های معاونت باغبانی در جهت افزایش تولید موز است.
جلیلی مقدم همچنین به کیفیت موز ایرانی اشاره کرد و ادامه داد: مدیریت 
تولید در فضای باز یا محیط های کنترل شده، موجب افزایش تولید و همچنین 

تولید محصول باکیفیت نزدیک به استانداردهای بین المللی شده است.
وی درباره وضعیت سرمایه گذاری و میزان مصرف آب در استان های قابل 
کشت هم گفت: برآورد دقیق میزان سرمایه گذاری نیاز به بررسی کارشناسی 
اطلاعات احصا شده دارد، اما مصرف آب در روش های جدید کشت و پرورش 

موز حدود ۱۰ تا ۱۲ هزار مترمکعب در هکتار برآورد شده است.
جهاد  وزارت  نیمه گرمسیری  و  گرمسیری  میوه های  امور  دفتر  مدیرکل 
کشاورزی افزود: با بررسی های انجام شده مشخص شد تنها با بخش کوچکی 
از سرمایه ای که سالانه برای واردات موز از کشور خارج می شود، می توان نسبت 

به توسعه باغات این محصول در کشور اقدام کرد.
وی با اشاره به تولید ۲۵۰ هزار تن موز در کشور گفت: برنامه ریزی برای 
تولید در داخل کشور البته با بکارگیری روش های روز فنی و علمی دنیا موجب 

ایجاد اشتغال، درآمدزایی و پیشگیری از خروج ارز از کشور خواهد شد.
جلیلی مقدم تصریح کرد: یکی از برنامه های در دست پیگیری وزارت جهاد 
میوه های  واردات  گمرکی  حقوق  عوارض  از  درصدی  تخصیص  کشاورزی 
گرمسیری برای اجرای طرح های توسعه و اصلاح باغات و ایجاد باغ های مدرن 

با ارقام جدید است.

 گزارش کامل کمیسیون
 کشاورزی مجلس درباره مدیریت 

پسماندها در کشور
گزارش کمیسیون کشاورزی، آب، منابع طبیعی و محیط زیست درباره 
مدیریت وضعیت پسماندها در کشور در صحن علنی مجلس با حضور رئیس 

سازمان محیط زیست کشور قرائت شد.
به گزارش خبرنگار مهر، در جلسه علنی امروز )سه شنبه ۱۸ دی ماه( مجلس 
شورای اسلامی، گزارش کمیسیون کشاورزی، آب، منابع طبیعی و محیط زیست 
درباره مدیریت وضعیت پسماندها در کشور با رویکرد رسیدن به شرایط مناسب 

به خصوص در استان های ساحلی و کلان شهرها قرائت شد.
بخشی از این گزارش به شرح زیر است:

بر اساس گزارش شاخص عملکرد محیط زیستی در سال ۲۰۲۴، به دلیل 
دفن قریب به ۷۵ درصد از پسماندهای عادی تولیدی در کشور که ۹۵ درصد 
از این میزان به صورت غیر اصولی بوده، باعث شده تا ایران در چارک سوم 

رتبه بندی در این زمینه قرار بگیرد.
با صرف نظر کردن از هزینه های درمان ناشی از بروز انواع بیماری ها به 
واسطه اشغال زمین برای دفع، آلودگی آب های زیرزمینی ناشی از نفوذ شیرآبه 
به خصوص در استان های شمالی با توجه به بالا بودن سطح آب های زیرزمینی، 
تولید گازهای گلخانه ای و عدم استفاده از منابع قابل بازیافت، سالیانه خسارتی 

بالغ بر ۱۰۷ هزار همت به محیط زیست وارد می گردد.
بدیهی است که این واقعیت که نظام مدیریت پسماندها در شرایط به دور 
از مطلوب قرار گرفته، بر کسی پوشیده نیست که مسئله مذکور زمانی پیچیدگی 
بیشتری پیدا می کند که اثرات منفی و زیانبار آن در طبیعت مرتبط با سایر 
نظام های محیط زیستی مورد بررسی قرار می گیرد که نمونه واضح آن در 

جنگلی سراوان، آمل، رشت و سایر نقاط است.
در همین راستا مطابق با نتایج بررسی های صورت گرفته یکی از مهمترین 
عارضه های موجود در ساماندهی حوزه پسماند کشور، عدم اطمینان از صحت 
توسط  قانون  این  اجرای  برای  شده  داده  اختصاص  اعتبارات  کرد  هزینه 
دستگاه های اجرایی و عدم بررسی اثربخشی آن هاست که ریشه در نبود ضمانت 

اجرایی کافی برای انجام تکالیف قانونی توسط دستگاه های اجرایی دارد.
در همین راستا کمیسیون به استناد وظایف ذاتی خود بر آن شده تا از طریق 
برگزاری چندین جلسه نظارتی، ابعاد موضوع را مورد بررسی و ارزیابی قرار 

دهد.

کاهش ۵۰ درصدی کانون تب برفکی 
نسبت به پارسال

 معاون وزیر جهاد کشاورزی و رئیس سازمان دامپزشکی کشور درباره 
شایعاتی مبنی بر شیوع بیماری تب برفکی در کشور گفت: اکنون بیماری تب 
برفکی در کشور به صورت کانون های انفرادی بوده و اپیدمی اتفاق نیفتاده 

است.
به گزارش خبرنگار اقتصادی ایرنا، »علیرضا رفیعی پور « امروز )سه شنبه( 
در حاشیه سومین رویداد و نمایشگاه فناوری های نوین کشاورزی که در محل 
دائمی نمایشگاه بین المللی تهران برگزار شد در جمع خبرنگاران افزود: سازمان 
دامپزشکی کشور مرجع صلاحیت دار در حوزه بیماری های دام، طیور و آبزیان 

از جمله بیماری تب برفکی است.
وی بیان داشت: به دلیل خطرناک بودن این بیماری برای دام های زنده، 

لازم است محققان ما در حوزه های تحقیقاتی و پژوهشی به ما کمک کنند.
رفیعی پور تصریح کرد: برای کنترل بیماری تب برفکی لازم است امنیت 
علم  نیازمند  که  شود  رعایت  صنعتی  و  سنتی  های  دامداری  در  زیستی 

بیوتکنولوژی است.
وی با تاکید براینکه اکنون بیماری تب برفکی در کشور به صورت کانون 
های انفرادی است و اپیدمی اتفاق نیفتاده است، اظهار داشت: طبق آخرین آمار 
مقایسه ای، دی ماه ۱۴۰۲ تا اواسط دی ماه ۱۴۰۳، ۵۰ درصد کاهش کانون 
بیماری داشته ایم.معاون وزیر جهاد کشاورزی افزود: بیماری تب برفکی از 
ابتدای دی ماه تاکنون حدود ۶۶ کانون انفرادی در کشور داشته که با اقدامات 

سازمان دامپزشکی کشور این تعداد اکنون به ۳۰ کانون رسیده است.
وی در ادامه اظهار داشت: برای دستیابی به بهره وری مناسب در تولیدات 
سنتی و صنعتی با ارزش افزوده مناسب به طور قطع باید دستگاه های حاکمیتی 

و اجرا و علم و دانش با یکدیگر هماهنگ شوند.
در طول سال های گذشته  بیان داشت:  دامپزشکی کشور  رئیس سازمان 
دستیابی به بیش از ۱۳۰ میلیون تن محصول کشاورزی و فراورده های غذایی 
در حوزه تولیدات کشاورزی مرهون کمک مراکز تحقیقاتی و پژوهشی بوده 
است.وی تصریح کرد: بیوتکنولوژی حوزه ای است که بزرگترین خدمت را به 
دامپزشکی و طیف وسیعی از تولیدکنندگان این بخش دارد که ما برای افزایش 
بهره وری به طور قطع به اقدامات بیوتکنولوژی و نانوتکنولوژی نیاز داریم تا 

از نقاط بحرانی عبور کنیم.

نامه ای  در  طیور  و  دام  نهاده های  واردکنندگان  اتحادیه 
سرگشاده به وزیر جهاد بر لزوم حفظ ثبات و آرامش بازار از مسیر 
تامین مکفی کالاهای اساسی برای ماه های پایانی سال و ۳ 

ماهه نخست ۱۴۰۴ تاکید کرد.
به گزارش خبرگزاری مهر، محمدرضا کلامی، دبیر اتحادیه 
جهاد  وزیر  به  خطاب  طیور،  و  دام  نهاده های  واردکنندگان 
کشاورزی از احتمال افزایش قیمت و کمبود تأمین نهاده در 
ماه های پایانی و اوایل سال آینده در صورت بی توجهی به 

درخواست تجار مبنی تأمین ارز مکفی خبر داد.
وی افزود: متأسفانه با وجود تجربه بروز مشکل و افزایش 
قیمت و کمبود در تأمین و عرضه نهاده در ماه های پایانی و 
اوایل سال جدید که معمولًا ناشی از کم توجهی سازمان برنامه 
و بودجه و بانک مرکزی در تأمین مکفی ارز کالاهای اساسی 
و ضروری است، طبق شنیده ها و اخبار منتشر شده نگرانی هایی 
از بابت تأمین و تخصیص باقی سهمیه ارزی کالاهای اساسی 

و ضروری )نهاده های دام و طیور( وجود دارد.
وی ادامه داد: در حالی که در دی ماه هستیم، محموله های 
شهریور ماه تاکنون که اظهار و در سامانه بازارگاه با نرخ ارز 

۲۸.۵۰۰ تومان عرضه گردیده اند، نیز تأیید دستگاه نگرفته و 
تأمین ارز نشده اند.

دبیر اتحادیه واردکنندگان نهاده های دام و طیور تصریح کرد: 
اخبار فوق از کم توجهی برخی دستگاه ها به سفره و معیشت 
مردم قطعاً در صورت عدم تأمین ارز، باعث توقف تأمین و خروج 
بخش خصوصی به واسطه ریسک ناشی از عرضه کالا با نرخ 
مصوب ارز ۲۸.۵۰۰ تومان و عدم تأمین ارز به محموله ها خواهد 

شد.
کلامی عنوان کرد: بخش خصوصی در تجربه های تلخ قبلی 
)تغییر ارز ۴.۲۰۰ به ۲۸.۵۰۰ تومان( که کالا را در سامانه بازارگاه 
با نرخ ارز ۴.۲۰۰ تومان عرضه و حتی ارز را دریافت کرده، 
همچنان درگیر عدم رفع تعهد ارزی از سوی بانک های عامل 
شده در حالی که وزارت جهاد کشاورزی فهرست محموله ها را 

تأیید و در اختیار بانک ها گذاشته است.
این مسئول صنفی ضمن درخواست پیگیری های مؤثر این 
موضوع از وزیر جهاد کشاورزی خواست تا مراتب به تشکل های 
بخش خصوصی اطلاع رسانی شود تا تأمین و عرضه نهاده 

بدون بروز مشکل استمرار یابد.

لازمه حفظ ثبات و آرامش کنونی بازار نهاده، تامین ارز مکفی است
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معاون علمی با اشاره به راه اندازی مزرعه GPU در اوایل 
سال آینده گفت: این مزرعه، زیرساخت سخت افزاری لازم 
برای انجام محاسبات سنگین و اجرای الگوریتم های پیچیده 

هوش مصنوعی را فراهم می کند.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، حسین افشین به همراه 
سیدرضا رئیس کرمی، رئیس دانشگاه علوم پزشکی تهران و 
باقر اردشیر لاریجانی، مؤسس و رئیس پژوهشگاه علوم غدد 
و متابولیسم این دانشگاه، صبح روز سه شنبه )۱۸ دی ماه( به 
منظور آشنایی با ظرفیت ها، زیرساخت ها و توانمندی های 

علمی، از پژوهشگاه غدد دانشگاه تهران بازدید کردند.
افشین، طی سخنانی ضمن ابراز خرسندی از حضور در این 
مرکز علمی، بر اهمیت سرمایه گذاری در حوزه سلامت تاکید 
کرد و گفت: پژوهشگاه غدد، متشکل از سه پژوهشکده و ۱۴ 
مرکز تحقیقاتی، به عنوان یکی از قطب های علمی دانشگاه، 
۲۰ درصد از مقالات پر استناد دانشگاه را به خود اختصاص 

داده است.
وی با اشاره به رویکرد معاونت علمی در حمایت از پیشتازان 
حوزه علم و فناوری، گفت: ما در معاونت علمی به دنبال حمایت 
از کسانی هستیم که در مسیر پیشرفت، پیشرو هستند و تلاش 

بیشتری می کنند.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، 
با تأکید بر نقش محوری مراکز پژوهشی در توسعه کشور، 
افزود: صرف هزینه برای مراکز پژوهشی، سرمایه گذاری ای 

برای آینده کشور است. من معتقدم اگر این سرمایه گذاری در 
حوزه سلامت باشد، دوچندان ارزش خواهد داشت.

افشین همچنین با تأکید بر روند رو به رشد هوش مصنوعی 
در سراسر جهان، بیان کرد: در حالی که هوش مصنوعی در 
زمینه های مختلفی درحال توسعه است، »حوزه سلامت« به 
عنوان حوزه ای کانونی، توجه ویژه فعالان هوش مصنوعی 

تمام کشورها را به خود جلب کرده است.
رئیس بنیاد ملی نخبگان، با تاکید بر اهمیت »داده« در 
توسعه هوش مصنوعی، آن را »جریان خون هوش مصنوعی« 

خواند و به ضرورت ایجاد الگوریتم های یادگیری بومی و تدوین 
سیستم عامل ملی هوش مصنوعی اشاره کرد.

حوزه  فعالان  وابستگی  به  اشاره  ضمن  افشین، 
هوش مصنوعی به پلتفرم های خارجی مانند OpenAI، بر 
از  پرهیز  برای  بومی  یادگیری  الگوریتم های  ایجاد  لزوم 

خطاهای احتمالی و ارائه پیشنهادهای دقیق تر تاکید کرد.
وی ادامه داد: در همین راستا، قراردادی با دانشگاه صنعتی 
شریف برای تدوین سیستم عامل هوش مصنوعی ملی امضا 
کردیم؛ این سیستم عامل در حال تدوین است و به زودی ارائه 

خواهد شد.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، 
در ادامه با اشاره به اهمیت زیرساخت های لازم برای توسعه 
هوش مصنوعی، اعلام کرد: مزرعه GPU در اوایل سال 
آینده آماده بهره برداری خواهد شد. این مزرعه، زیرساخت 
سخت افزاری لازم برای انجام محاسبات سنگین و اجرای 

الگوریتم های پیچیده هوش مصنوعی را فراهم خواهد کرد.
وی همچنین بر اهمیت نقش پیشروها در توسعه هوش 
مصنوعی، به ویژه در حوزه سلامت، تاکید کرد: در ادامه مسیر 
نکته حائز اهمیت این است که عده ای باید در آن مسیر پیشرو 
باشند که یکی از این پیشروها در حوزه سلامت می تواند باشد

افشین، در ادامه سخنان خود، بر اهمیت سرمایه گذاری در 
حوزه های مختلف هوش مصنوعی تاکید کرد و از تمرکز بر 
“پژوهشگاه های غدد” به عنوان یکی از اولویت های اصلی نام 
برد.معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، 
با اشاره به ظرفیت بالای نیروی انسانی متخصص در ایران، 
اظهار داشت: نیروی انسانی خوب سرمایه ایران است؛ ما 

می توانیم با یک سال کار، پنج سال جلو برویم.
زمینه  در  طرحی  موفقیت  به  اشاره  با  پایان  در  وی 
هوش مصنوعی، گفت: ما با اعلام فراخوانی از اساتید تمامی 
حوزه  خصوص  در  که  کردیم  دعوت  کشور  دانشگاه های 
هوش مصنوعی سرفصل درس ارائه دهند و مباحث ضبط و 
حوزه  انتشارات  توانستیم  راستای  این  در  شود.  منتشر 
هوش مصنوعی را در عرض چهار ماه ۱۰ برابر افزایش دهیم

معاون علمی: مزرعه GPU تا اوایل سال آینده بهره برداری می شود

پــس از اظهــاراتی که به نقــل از وزیر علوم مبنی بر رایزنی 
برای رفع مسدودی یوتیوب برای اساتید و دانشجویان آموزش 
عالی، منتشر شد، مدیر روابط عمومی وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات ارتباطات اعلام کرد که این موضوع یک توافق بین 
وزارت علوم و دادستانی مبتنی بر یک آیین نامه کارگروه تعیین 
مصادیق است و ارتباطی با وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 

ندارد.
به گزارش ایسنا، چند سالی است که پس از اعمال محدودیت 
بــرای بــرخی از پلتفرم های خارجی، بحــثی با عنوان اینترنت 
طبقاتی و فراهم شدن امکان استفاده از آن برای برخی کاربران، 
مطرح شــد. گفته شــد که در این طرح کاربران به بخش های 

مختلف دسته بندی شده که به هر بخش طبق مقررات، اینترنت 
با میزان محدودیت تعیین شــده ارائه می شــود. به طور مثال 
فریلنســرها یا آزادکاران از جمله کسانی هستند که می توانند از 

اینترنت بدون فیلتر یا طبقاتی استفاده کنند.
درواقع در آیین نامه حمایت از آزادکاران فعال در حوزه اقتصاد 
دیجیتــال که آذرماه ســال ۱۴۰۱ در حوزه اقتصاد دیجیتال به 
تصویــب رسیــد، وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات طبق آن 
موظف شــد زیرساخت های دســترسی به اینترنت پرسرعت و 
پایدار با ســطح دســترسی مناســب افراد اعتبار سنجی شده در 

پایگاه را فراهم کند.  
در شرایطی که کاربران بسیاری در دسترسی به پلتفرم های 

محدود شده با چالش هایی روبه رو بودند، نارضایتی هایی برای 
استفاده از این نوع اینترنت از سوی اقشار مختلف مانند مسئولان 
و فعالان  این حوزه شــنیده شــد زیرا این اعتقاد وجود داشت که 
اینترنت طبقاتی ایده و اقدام نادرســتی اســت و اینکه گروهی از 
کاربران جدا شوند، به این معنا که به اینترنت متفاوتی نیاز دارند، 

امر درستی نیست.
بر این اســاس بارها اعلام شــد که چیزی به اســم اینترنت 
طبقــاتی وجــود ندارد و با روی کار آمدن دولت چهاردهم و ارائه 
وعده هایی مبنی بر دســترسی آزاد مردم به پلتفرم های محدود 
شده، به نظر می رسید استفاده از اینترنت طبقاتی برای اقشاری 

خاص از جامعه منتفی شده است.   
بــا ایــن حال اخیــرا حسین سیمایی صــراف - وزیر علوم، 
تحقیقات و فناوری- در گفت وگو با یک رسانه از رایزنی برای 
رفع مسدودی یوتیوب برای اساتید و دانشجویان آموزش عالی 
خبر داد.  وی گفته است کاربری یوتیوب عمدتاً آموزشی است 
ما یک گزارش مستدل و مفصلی را از سهم یوتیوب در تحقیق، 
پژوهش و آموزش تهیه کرده و به کمیته تعیین مصادیق مجرمانه 
ارسال کرده ایم، خیلی امیدواریم با توجه به مذاکراتی که انجام 
داده ایم حداقل برای اســاتید و دانشــجویان آموزش عالی از 

یوتیوب رفع مسدودی شود.
وی تاکید کرده که پیگیر این موضوع هســتیم و امیدواریم 
بــه نتیجــه برســد، وزارت ارتباطات و فنــاوری اطلاعات نیز 
خوشبختانه در این موضوع پیش قدم و پشتیبان ما است و خیلی 

باور داریم که این اتفاق خواهد افتاد.
وزیر علوم، تحقیقات و فناوری همچنین با اشاره به رایزنی 
با وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات گفته بود استفاده یکسری 
از دانشــجویان ما از اینترنت با توجه به رشــته خاصی که دارند 

بسیار بالاست و به حجم بالایی از اینترنت نیاز دارند.
رایــزنی برای اینترنــت حدوداً رایگان ویژه دانشــجویان 

تحصیلات تکمیلی
صراف اعلام کرده که با وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 
صحبت کرده ایم و خوشبختانه استقبال شد که اینترنت تا حدی 
رایگان و با حجم خیلی بالا در اختیار دانشــجویان تحصیلات 
تکمیلی قرار گیرد.بر اســاس اظهارات وزیر علوم، پیش نویس 
این تفاهم نامه برای وزیر ارتباطات ارسال و مجدداً با وی صحبت 
شــده و ایشــان نیز بر ســر وعده خود هستند و به زودی آن نیز 

اجرایی خواهد شد. 
پاسخ وزارت ارتباطات درباره اینترنت طبقاتی

این اظهارات در حالی منتشــر شــده اســت کــه علیرضا 
عبداللهی نژاد -مدیر روابط عمومی وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات ارتباطات- درباره این سخنان وزیر علوم، تاکید کرد 
که این موضوع یک توافق بین وزارت علوم و دادستانی مبتنی 
بر یک آیین نامه کارگروه تعیین مصادیق اســت و ارتباطی با 

وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات ندارد.
وی گفت: تا آنجایی که اطلاع دارم این دسترسی مخصوص 
محیطهای دانشــگاهی و مراکز پژوهشی است. احتمالا منظور 
جنــاب آقای دکتــر سیمایی صراف، وزیر محترم علوم از بردن 
نــام وزارت ارتباطــات، بحــث رایــگان کــردن اینترنت در 

دانشگاه هاست.
او تأکید کرد: نظر وزارت ارتباطات را قبلا آقای دکتر هاشمی، 

وزیر ارتباطات صریحا اعلام کرده است.
گفتنی اســت سید ستارهاشــمی- وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات- اعلام کرده بود به هیچ عنوان این وزارتخانه اعتقادی 

به اینترنت طبقاتی ندارد.

اینترنت طبقاتی است؟ ارتباطات مخالف  وزارت  هر سه شنبه

سرمایه گذاری  صندوق های  پربازده ترین 
معامله قابل 

در هفته گذشته

فـــر| حـــامـــدی  رضـــا 
بازار| کارشناس 

سرمایه گذاری  صندوق های  پربازده ترین  مورد  در  سه شنبه ها 
قابل معامله صحبت می کنیم. صندوق های قابل معامله انواع مختلفی 
این  یونیت  ثابت.  درآمد  با  و  سهامی  مختلط،  معامله  قابل  دارند، 
صندوق ها در بازار سرمایه معامله می شود و این به معنای سرمایه 

گذاری غیر مستقیم در پرتفوی این صندوق ها است.
ثبت  با  هفته گذشته  در  "صدف سهام"  صندوق سرمایه گذاری 
بازده »1۶.۳0« درصد بیشترین بازده را در بین این صندوق ها ثبت 
کرد. صندوق سرمایه گذاری "ترمه ایساتیس پویا" با کسب »1۶.10« 
درصد بازدهی در رتبه دوم پر بازده ترین صندوق های قابل معامله 
قرار گرفت. رتبه سوم بازدهی صندوق قابل معامله هفته گذشته را 
نیز صندوق " توسعه اطلس مفید" با »15.1۳« درصد بازدهی کسب 

کرده است. 
برگرفته از سامانه رسام؛ صفر تا صد صندوق های سرمایه گذاری
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ورود و خروج وجه نقد به صندوق های 
سرمایه گذاری

فـــر| حـــامـــدی  رضـــا 
بازار| کارشناس 

1۶ دی 1۴0۳ مجموعا به طور خالص ۶.717 میلیارد  در روز 
ریال از صندوق های سرمایه گذاری خارج شد. ورود سرمایه به کل 
و  ریال  میلیارد   90.۲9۴ روز  این  در  سرمایه گذاری  صندوق های 
خروج سرمایه 97.011 میلیارد ریال بوده و به طور خالص ۶.717 
از  بیش  میان  این  در  است.  شده  خارج  آن ها  از  ریال  میلیارد 
صندوق های سرمایه گذاری سهامی و قابل معامله، این صندوق های 
ریال  میلیارد   ۸7.770 با  که  بودند  درآمدثابت  با  سرمایه گذاری 
ورودی و 9۶.۲۶7 میلیارد ریال خروجی، بیشترین جریان وجوه نقد 
را در این روز ثبت کردند و خالص خروج سرمایه از این صندوق ها 
۸.۴9۸ میلیارد ریال بوده است. صندوق های سهامی با خالص ورود 
1.777 میلیارد ریال و قابل معامله نیز با خالص ورود ۳ میلیارد ریال 
رو به رو بوده اند. با مقایسه جریان نقد کل صندوق ها در این تاریخ 
مجموع   در  که  دریافت  می توان  گذشته،  سال  در  روز  همین  با 
صندوق های سرمایه گذاری به نسبت همین تاریخ در سال گذشته 
111 درصد به ورودی افزوده شده و همچنین 11۳ درصد از خروجی 

سرمایه شان کم شده است. 
برگرفته از سامانه رسام؛ صفر تا صد صندوق های سرمایه گذاری
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اطلاعات معاملات بازار بدهی

در معاملات 1۸ دی  ماه 1۴0۳ ارزش معاملات اوراق بدهی در 
بازار امروز،۲7،۳5۸ میلیارد ریال بوده است. بیشترین افزایش قیمت 
نسبت به روز معاملاتی گذشته صکوک مرابحه غدیر )صغدیر50۴( 
همچنین،  داشت.  درصد   +5 میزان  به  ریال   9۸۶،099 قیمت  با 
بیشترین کاهش قیمت نسبت به روز معاملاتی گذشته را مرابحه عام 
5- درصد  با قیمت ۸9۳،000 ریال و به میزان  )اراد171(  دولت 

داشت. 

رئیس شرکت ارتباطات زیرساخت گفت: در کیفیت سرویس دریافتی افت زیادی 
اتفاق افتاده و درنتیجه محدودیت ها بخش قابل توجهی از کاربران ناگزیر شدند از 

VPN استفاده کنند و دسترسی ها دچار اختلال شده است.
به گزارش ایسنا، در پنجمین نشست از سلسله نشست های کمیسیون فناوری 
اطلاعات و ارتباطات اتاق ایران با عنوان »اینترنت، فیلترینگ، ما و شما؛ پسافیلترینگ«، 
مدعوین درباره آسیب ها و چالش های فیلترینگ از ابعاد مختلف حقوقی، اجتماعی، 
اقتصادی و امنیت سایبری سخن گفته و به بیان ضرورت هایی در دوره پسافیلترینگ 
پرداختند. از جمله بهزاد اکبری، معاون وزیر ارتباطات و مدیرعامل شرکت ارتباطات 
زیرساخت که مهم ترین اقدام در این دوره را مذاکره و اقدامات حقوقی با هدف رفع 

تحریم ایران از سوی پلتفرم های بین المللی دانست.
سادینا آبایی، رئیس کمیسیون فناوری اطلاعات و ارتباطات اتاق ایران، با تاکید بر 
اینکه مطالبه بخش خصوصی رفع فیلترینگ و گشایش فضای مجازی است. گفت: 
به نظر می رسد، دولت به دنبال تغییر مدل فعلی در فضای مجازی است اما باید 
چارچوب ها مشخص شود.آبایی افزود: ما به دنبال رشد ۱۰ درصدی اقتصاد دیجیتال 
هستیم و سؤال این است که با این اینترنت چگونه به چنین رشدی می توان دست 
یافت.او تصریح کرد: تسلط و توجه به قانون اساسی می تواند راهگشای خیلی از مشکلات 
باشد؛ اما تعدد قوانین و مصوبه ها درنهایت باعث می شود که مردم نتوانند قانون اساسی 
را بخوانند و حقوق خود را بشناسند. به طور مثال در حوزه هوش مصنوعی، حدود ۱۵ 

سند داریم که خواندن این اسناد، کار زمان بری است.
آبایی تأکید کرد: سرعت اینترنت در کشور پایین است؛ شبکه ما بسیار آلوده است 
که باید مراقب حملاتی باشیم که به کشور ما صورت می گیرد و  این وضعیت امکان 
رشد و توسعه حوزه را می گیرد. از طرفی ارتباط بانکی برای فعالیت حوزه ما بسیار مهم 
است.رئیس کمیسیون فاوای اتاق ایران تصریح کرد: باید اطلاعات زمان فیلترینگ 
کامل شود تا بدانیم چه مسیری را طی کرده ایم تا براساس آمارهای موجود، وضعیت 
روز را پایش کنیم. ما به آمار و اطلاعات دقیق نیاز داریم. میزان خسارت وارد شده از 
طریق فیلترینگ به کسب وکارها چقدر است؟ شاخص های اندازه گیری ما مشخص 
نیست.آبایی با اشاره به اهمیت جذب سرمایه، تأکید کرد: امنیت سرمایه گذاری باید 

پدید بیاید که بتوان سرمایه گذار را جذب کرد.  
در ادامه این نشست، بهزاد اکبری- معاون وزیر ارتباطات و مدیرعامل شرکت 
ارتباطات زیرساخت- با بیان اینکه توسعه ۳G و ۴G در سال ۱۳۹۳ شروع شد و 
بلافاصله در کشور فراگیر شد، ادامه داد: از سال ۹۵ تا ۹۸ رشد خیلی خوبی در این 
بخش داشتیم و ترافیک مصرفی سالانه رشد ۷۰ درصدی داشت. با شروع کرونا در 
سال ۹۸ این رشد از میانگین جهانی نیز بیشتر افزایش یافت. تا اینکه پس از آن به 
محدودیت های ۱۴۰۱ رسیدیم که با کاهش شدیدی در ترافیک دیتا مواجه شدیم. در 

حال حاضر با اقدامات دولت، تازه در حال نزدیک شدن به وضعیت ۱۴۰۱ هستیم.
او با اشاره به اینکه رشد ترافیک دنیا به طور متوسط بین ۲۵ تا ۳۰ درصد در سال 
است، گفت: در دو سال و نیم گذشته نه تنها این رشد را نداشتیم بلکه عقب گرد هم 
داشتیم. این عقب گرد موجب شد، سرمایه گذاری در بخش تلکام به شدت کاهش یابد 
و به زیر ۲۰۰ همت برسد. دو اپراتور ما کمتر از ۱۰۰ همت فروش داشته اند. این آسیب 

جدی به توسعه کشور خواهد زد.
اکبری افزود: در کیفیت سرویس دریافتی نیز افت زیادی اتفاق افتاده و درنتیجه 

محدودیت ها بخش قابل توجهی از کاربران ناگزیر شدند از VPN استفاده کنند و 
دسترسی ها دچار اختلال شده است.

او وضعیت آلودگی ها را بغرنج توصیف کرده و تصریح کرد: به عنوان مثال روز 
گذشته ۱۱ هزار و ۷۴۵ حمله از ایران به خارج داشته ایم. یا امروز و تا این لحظه، حملات 
از خارج به ما ۱۳۷ حمله بوده است. این به دلیل آلودگی شدید دستگاه های مردم است. 

در حالی که ۷۰ درصد ترافیک مصرفی در بستر شبکه های موبایل اتفاق می افتد.
اکبری، تأکید کرد: این حجم حملات باعث شده آی پی های ایران در لیست سیاه 
قرار بگیرند. به این شرایط باید تحریم ها را هم اضافه کنیم. در حال حاضر ۱۶ هزار و 
۲۳۹ دامنه به دلیل آلودگی ها و تحریم ها برای کاربران ایرانی بلاک شده اند. یعنی 
بدون در نظر گرفتن محدودیت های فیلترینگ و صرفاً به دلیل تحریم ها ۱۷ درصد از 
دامنه های خارجی و با اعمال فیلترینگ نیز ۳۰ درصد دامنه های خارجی از دسترس 

کاربران خارج است.
 او در بخش دیگری از سخنانش درباره حمایت از تولید گفت: تلکام از تولید داخل 
حمایت کرده ولی کوچک بودن این بخش مانعی در مسیر توسعه این اکوسیستم است. 
ما در شبکه خود تجهیزاتی داریم که توسط شرکت داخلی تولید می شود ولی برای 

پایدار ماندن به بازارهایی فراتر از ایران نیاز دارد.
 اکبری ادامه داد: اگر دولت چهاردهم در چهار سال آینده، بتواند با سیاست درست 
در حوزه فناوری اطلاعات تحول ایجاد کند، مهم ترین تصمیم خود را گرفته است. ما 
برای تحول در این حوزه منابع انسانی و مالی داریم و این حوزه در حوزه های دیگر 
اثرگذار است. تحول صنایع دیگر هم به این حوزه مرتبط است. اگر صنایع در ایران 
متحول نشوند، مزیت رقابتی را از دست خواهند داد. در حوزه دیجیتال باید توسعه یافته 
باشیم. برای توسعه کشور هیچ راهی نداریم جز اینکه در حوزه دیجیتال به مسیر توسعه 
بازگردیم.او تصریح کرد: شفافیت با مردم باعث می شود مردم شرایط و تغییر آن را 
تحمل کنند. با چشم انداز روشن سرمایه گذاری صورت می گیرد. مهم ترین کار در دستور 
دولت، باید سیاست گذاری و ترسیم چشم انداز، روشن باشد تا امید به بخش دیجیتال 
برگردد و در آن صورت سرمایه گذاری هم صورت می گیرد تا مشکلات احتمالی در 

کمترین زمان ممکن صورت گیرد.
اکبری تأکید کرد: ما هیچ راهی نداریم جز رفع محدودیت ها، اما نگاه ما نباید صفر 
و ۱۰۰ باشد. ما نمی توانیم بپذیریم محتوای ناهنجار در اختیار گروه های آسیب پذیر 
قرار گیرد. اما محدودیت ها، کاربران را به مسیری سوق داده تا هم کاربران و هم صنعت 
و زیرساخت ها در معرض خطر قرار گیرند. اصلاح این مسیر یک انتخاب نیست، یک 

ضرورت است.
 معاون وزیر ارتباطات و مدیرعامل شرکت ارتباطات زیرساخت، با بیان اینکه 
دسترسی به بسیاری از پلتفرم های بین المللی مانند گوگل و چت جی پی تی به روی 
کاربران ایرانی بسته است، افزود: در دوره پسافیلترینگ مهم ترین کار، مذاکره و اقدامات 

حقوقی بین المللی برای رفع محدودیت های ناشی از تحریم ها است.
 او افزود: دفاع از حقوق مردم و فعالان اکوسیستم در فضای بین المللی و اقدامات 
جدی حقوقی با گرفتن وکیل باید در اولویت کشور باشد. این امر در دستور کار وزارتخانه 

است.
اکبری، ادامه داد: با مشکلات موجود تحریم ها، اگر رفع فیلتر اتفاق بیفتد، باز هم 
فیلترشکن ها خاموش نخواهند شد و ما به شرایط قبل از ۹۴ برنمی گردیم. اما رفع فیلتر 

این مسیر را هموارتر خواهد کرد. چرا که با پلتفرمی که الان ما را تحریم کرده و در 
ایران هم فیلتر است نمی توان وارد مذاکره برای رفع تحریم شد.

او با اشاره به برگزاری رویداد دوبی توسط وزارت ارتباطات برای معرفی ظرفیت های 
شرکت های ایرانی در حوزه فناوری، گفت: وزارت ارتباطات این آمادگی را دارد بستر 

سرمایه گذاری خارجی و داخلی را برای اتصال اکوسیستم منطقه فراهم کند.
اکبری افزود: سرمایه گذاری در فیبر از نان شب واجب تر است. سرمایه گذاری هایی 
قبلًا انجام شده اما موفقیت آمیز نبود که دلیل اصلی آن تداوم فیلترینگ است. اگر 
محدودیت ها نباشد برای کاربران استفاده از سرویس های جدید توجیه پذیر خواهد بود. 
او تأکید کرد: سرمایه گذار، قطعیت در سیاست گذاری می خواهد و باید بداند عواید 

سرمایه گذاری او به خودش بازخواهد گشت.
پیام باقری-نایب رئیس اتاق ایران-نیز در این نشست به تبعات اقتصادی فیلترینگ 
اشاره کرده و گفت: بخش خصوصی نقش پررنگی در تحقق هدف گذاری رشد ۸ 
درصدی اقتصاد دارد و بالقوه توان انجام آن را دارد. اما شرط آن این است که تمام 
حوزه های اقتصاد کشور بسیج شوند و بسترسازی لازم را برای تحقق این ظرفیت 

فراهم کنند.
او با بیان اینکه در اقتصاد دیجیتال فضای بسیار زیادی برای فعالیت وجود دارد اما 
ابزارهای آن فراهم نیست، ادامه داد: سال هاست موضوع دولت الکترونیک مطرح 
می شود اما آن طور که باید پیش نرفته است. در حالی که بسیاری کشورهایی که دیرتر 
از ما این موضوع را در دستور کار قرار دادند از ما جلوتر هستند. چرا فضای اقتصاد 
دیجیتال و کسب وکارهای آنلاین آن طور که باید رشد نمی کنند!؟ در حالی که توسعه 
آن می تواند حتی چالش های مهمی مثل آلودگی هوا را از طریق کاهش جابجایی 
فیزیکی، کاهش دهد.باقری، تأکید کرد: یکی از ملزومات رشد ۸ درصد این است که 
همه کشور بسیج شوند تا بخش خصوصی بتواند در توسعه اقتصاد دیجیتال فعال شود. 
اقتصاد دیجیتال یک بازار بین المللی است و باید زیرساخت ها برای اتصال ما به دنیا 
فراهم باشد. در سمت عرضه، جوانان ایرانی ها توانمندی های بالایی دارند، در سمت 
تقاضا هم با بازار بزرگی در داخل و خارج مواجه هستیم. آنچه باید در این میان اتفاق 
بیفتد همرسانی ظرفیت های عرضه به ظرفیت های تقاضا است. این البته در تمام 

بخش های اقتصادی جاری است.
نایب رئیس اتاق ایران، اظهار کرد: در کشورهای همسایه خودمان بالغ بر هزار میلیارد 
دلار تقاضا وجود دارد اما سهم ما حدود ۵۰ میلیارد دلار صادرات غیرنفتی است. 

همرسانی در اینجا هم باید اتفاق بیفتد.
 او تأکید کرد: در اقتصاد دیجیتال هم باید مطالبه ما در بخش همرسانی باشد و اتاق 
ایران باید نقشه راهی برای آن تهیه کند. باید بدانیم در چه زیست بومی هستیم و 
بدانیم چه می خواهیم و بدانیم چگونه می خواهیم به آن خواسته برسیم و نقش اتاق و 

فعالان اقتصادی در آن چیست.
باقری اظهار کرد: علاوه بر رفع فیلترینگ به نت پرسرعت و افزایش پهنای باند و 
افزایش سرمایه گذاری نیاز داریم. بخش خصوصی در حوزه توسعه زیرساخت های 
اقتصاد دیجیتال باید سرمایه گذاری کند. اما این زمانی اتفاق می افتد که سرمایه گذار 
مدل های کسب وکار توجیه پذیر مقابل خود ببیند. اگر سرمایه گذار بداند اصل سرمایه 
و عواید این سرمایه گذاری تضمین شده خواهد بود حتماً برای سرمایه گذاری جذب 

می شود.

۳۰ درصد دامنه های خارجی به دلیل تحریم و فیلترینگ از دسترس خارج اند
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بررسی گزارش عملکرد ۹ ماهه بیمه معلم در مقایسه با 
کل صنعت بیمه از پیشتازی شاخص های کلیدی عملیاتی این 

شرکت نسبت به میانگین صنعت حکایت دارد.
به گزارش روابط عمومی بیمه معلم ؛ این شرکت در سه 
فصل نخست امسال بیش از ۱۱۷ هزار میلیارد ریال حق بیمه 
تولید کرده و سهم ۳.۶۱ درصدی از کل حق بیمه تولیدی 

بیمه گران را به خود اختصاص داده است.
با وجود این که متوسط رشد حق بیمه تولیدی بیمه گران 
در این دوره زمانی ۵۹ درصد بوده است، رشد حق بیمه تولیدی 

بیمه معلم بیش از ۲.۲۵ برابر این رقم ثبت شده است.
رشد ۱۳۳ درصدی حق بیمه تولیدی بیمه معلم، تلاش 
مضاعف شبکه فروش و به نتیجه رسیدن فعالیت های مدیران 
برای انعقاد قراردادهای کلان در کنار جذب پرتفوی خرد را 

روایت می کند.
همچنین با وجود ثبت نسبت خسارت ۵۲ درصدی برای 

صنعت بیمه، این شرکت موفق شده است این رقم را به ۴۶ 
درصد کاهش دهد.

رشد شاخص سهم  بازار
در حالی که سهم بازار بیمه معلم در سه ماهه نخست سال 
گذشته کمتر از ۲ درصد بود، اکنون این شاخص به ۳.۶۱ درصد 
رسیده است.روند صعودی سهم بازار شرکت از سال گذشته 
آغاز شده و با رشد پورتفو، بیمه معلم توانسته با قدرت تر از 

همیشه به مسیر خود ادامه دهد.
خیز بیمه معلم برای افزایش ظرفیت نگهداری ریسک

از سوی دیگر در حالی که ظرفیت نگهداری ریسک شرکت 
در سال گذشته ۶.۱۷۸ میلیارد ریال بود، این رقم اکنون به 

۹.۰۵۹ میلیارد ریال رسیده است.
رشد ۴۶ درصدی ظرفیت نگهداری ریسک شرکت نه تنها 
توان عملیاتی و رقابتی آن را در بازار افزایش داده است، بلکه 

موجب جلب اعتماد بیشتر بیمه گزاران خواهد شد.

مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران از راهبرد این 
بانک برای توسعه هوش مصنوعی خبر داد و گفت: نخستین 
راهبرد، توسعه کسب وکار و دومین مورد نیز توسعه و ارتقای 
بانکداری دیجیتال و پلتفرمی در بانک قرض الحسنه مهر 

ایران تحت عنوان سرزمین هوشمند مهر است.
دکتر  قرض الحسنه،  اطلاع رسانی  پایگاه  گزارش  به 
»غلامرضا فتحعلی« مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر 
ایران در مراسم افتتاحیه دهمین رویداد تراکنش ایران به 
بررسی راهبردهای هوش مصنوعی در نظام بانکی کشور 
پرداخت و گفت: ارزش هوش مصنوعی در سال ۲۰۲۲  به 
۱۴۲ میلیارد دلار رسید بود و پیش بینی می شود ارزش این 

بازار در سال ۲۰۳۰ به  ۱.۸ تریلیون دلار برسد.
فتحعلی با بیان اینکه ارزش سرمایه گذاری شرکت های 
فین تکی در حوزه هوش مصنوعی به  ۱۰۰ میلیارد دلار 
رسیده، افزود: در واقع هوش مصنوعی این توانایی را دارد تا 
بیش از ۴۰ درصد بهره وری سازمان ها را ارتقا داده و تا ۹۰ 

درصد خطای انسانی را در زمینه تحلیل داده کاهش دهد.
به  اشاره  با  ایران  مهر  بانک قرض الحسنه  مدیرعامل 
رویکرد هوش مصنوعی در حوزه بانکداری دیجیتال کشور، 
اظهار داشت: ارائه راه حل های هوشمند برای ارتقای نظام 
بانکی، تحلیل داده ها بدون خطای انسانی، ارتقای بهره وری 
سازمان، استفاده از الگوریتم های هوش مصنوعی در مدیریت 
ریسک، تسهیل فرآیندهای بانکی و کاهش نیروی انسانی، 
بهینه سازی منابع بانکی و شخصی سازی خدمات بانکی از 
جمله دستاوردهای مهم هوش مصنوعی در نظام بانکی کشور 
است که برای دستیابی و توسعه آن باید استراتژی مدونی 

ایجاد شود.

فتحعلی به استراتژی بانک قرض الحسنه مهر ایران برای 
توسعه هوش مصنوعی در سیستم بانکی کشور اشاره کرد و 
گفت: این بانک دارای حدوداً ۲۰ میلیون مشتری معادل 
یک چهارم جمعیت ایران است و بالغ بر ۴۰۰ همت منابع در 

اختیار دارد.
توسعه هوش  برای  اساسی  راهبرد  دو  داد:  ادامه  وی 
مصنوعی در بانک دنبال می شود. نخستین راهبرد، توسعه 
کسب وکار و دومین مورد، توسعه و ارتقای بانکداری دیجیتال 
و پلتفرمی است که در این مسیر سرزمین هوشمند مهر شکل 

گرفته است.
بیان  به  ایران  مهر  قرض الحسنه  بانک  مدیرعامل 
ویژگی های سرزمین هوشمند مهر پرداخت و افزود: رویکرد 

سرزمین هوشمند مهر همان بانکداری دیجیتال است که 
پلتفرم های اختصاصی برای آن با کمک هوش مصنوعی 
طراحی شده و تا کنون از این طریق بیش از ۴ میلیون 
اعتبارسنجی، ۲ میلیون افتتاح حساب و پرداخت ۲۸۰ همت 

تسهیلات صورت گرفته است.
فتحعلی با اشاره به جایگاه هوش مصنوعی در راهبرد سه  
ساله بانک قرض الحسنه مهر ایران، تأکید کرد: توسعه خدمات 
شعب مجازی بانک و کاهش شعب فیزیکی برای کاهش 
هزینه های سربار، از رویکردهای اصلی ما در چشم انداز  سه  
ساله بانک است تا با کمک هوش مصنوعی، هر چه سریع تر 

به آن دست یابیم.
به گفته مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران همه 

هزینه سربار این بانک ۴ درصد هزینه های جاری است که 
این یک مزیت نسبت به سایر بانک ها است که با استفاده از 
ظرفیت های هوش مصنوعی و بانکداری دیجیتال  مقرر شده 

این هزینه کاهش یابد.
وی به تشریح دیگر ظرفیت هوش مصنوعی در حوزه 
بانکداری پرداخت و گفت: حفظ امنیت سایبری، بهبود خدمات 
مشتریان و به حداقل رساندن چالش های نظام بانکی می تواند 
از دستاوردهای هوشمندسازی نظام بانکی و پرداختی کشور 

باشد.
فتحعلی، فرهنگ سازی در زمینه هوش مصنوعی را از 
چالش های اساسی حوزه بانکی کشور دانست و گفت: بخشی 
از این فرهنگ سازی درون سازمانی است و بخش دیگر مربوط 
به حاکمیت و نهادهای نظارتی است که با آموزش به کارکنان، 
توسعه رویکردهای دیجیتال، هماهنگی و همدلی با نهادهای 

حاکمیتی مربوطه، چالش مذکور قابل رفع است.
وی در پایان، چالش دیگر را در زمینه زیرساخت های حوزه 
فناوری و ارتباطات دانست و گفت: از آنجایی که  تأمین 
زیرساخت های صنعت بانکی کشور گران و هزینه بر بوده و 
در معرض تحریم قرار دارد، کار با پیچیدگی هایی همراه است 
و  فناوری  و شرکت های  بانک ها  تعامل  با  امیدواریم  که 
استارت آپی، این چالش رفع شود و هوش مصنوعی در نظام 

بانکی کشور توسعه یابد.
گفتنی است، دهمین رویداد تراکنش ایران با حضور جمع 
کثیری از مدیران، متخصصان و فعالان اکوسیستم صنایع 
مالی، بانکی، پرداخت، فناوری و نوآوری یکشنبه )۱۷ دی 
ماه ۱۴۰۳( افتتاح شد و تا ۱۹ دی ماه در محل هتل لاله و 

مرکز آفرینش های کانون برپا است.

پیشتازی بیمه معلم در شاخص های کلان بیمه گری

دکتر فتحعلی در مراسم افتتاحیه دهمین رویداد تراکنش ایران مطرح کرد:

۲ راهبرد اساسی بانک قرض الحسنه مهر ایران برای هوشمندسازی

با حضور دکتر حسینی قائم مقام مدیرعامل بانک سپه از دو 
محصول نوآورانه گروه فناوری اطلاعات بانک سپه در دهمین 

رویداد تراکنش ایران رونمایی شد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی بانک سپه، دکتر سید مهدی 
حسینی قائم مقام مدیرعامل بانک ســپه در مراســم افتتاحیه 
دهمیــن رویداد  تراکنش  ایــران  از دو محصول  نوآورانه   ماژول 
پرداخت NFC  و امید تاک از محصولات شــرکت فراپردازان 

آروند امید)امیدپی( رونمایی کرد.
محصــول مــاژول پرداخت NFC که با هدف تســهیل 
پرداخت های حضوری طراحی شــده اســت، به کاربران امکان 
می دهد بدون نیاز به کارت فیزیکی و تنها با اســتفاده از گوشی 
تلفن همراه هوشــمند خــود، پرداخت های خود را انجام دهند. 
کاربران می توانند با نصب اپلیکیشن بیت بر روی تلفن همراه، 
اطلاعــات کارت بانــکی خود را مجازی ســازی کــرده و در 
تراکنش های حضوری، تنها با نزدیک کردن گوشی به دستگاه 
پــوز، مبلــغ خرید خود را پرداخت کننــد. این فناوری که مدال 
محصول برتر فناورانه جشــنواره فینتکس را نیز کســب کرد، با 

ترکیب امنیت و راحتی، اقدامی مؤثر  در  مسیر  دیجیتالی شــدن 
خدمات بانکی و پرداخت به شمار می رود.

محصول امیدتاک نیز یک چت بات هوشــمند اســت که به 
صورت تخصصی برای ارائه خدمات پرداخت طراحی شده و با 
بهره گیــری از مدل های پیشــرفته زبــانی و هوش مصنوعی، 
تجربه ای ســریع و ســاده را برای کاربران فراهم می کند. این 
دستیار هوشــمند، تعاملات کاربران در حوزه پرداخت را تسهیل 
کرده و با کاهش هزینه های پشتیبانی، گامی در راستای تحول 

دیجیتال خدمات مالی برداشته است.
این دو محصول جدید، نشان دهنده رویکرد مدرن و پیشرو 
بانک ســپه در ارائه خدمات مالی و پرداخت اســت و گامی مهم 
در راستای دیجیتالی سازی و ارتقای تجربه مشتریان محسوب 

می شود.
دهمیــن رویداد تراکنش ایران، اکوسیســتم صنایع مالی، 
بانکی، پرداخت، نوآوری و فناوری از تاریخ ۱۷ لغایت ۱۹ دی ماه 
در مرکز آفرینش های کانون و هتل لاله تهران در حال برگزاری 

است.

با حضور قائم مقام مدیرعامل بانك سپه صورت گرفت

رونمایی از دو محصول نوآورانه گروه فناوری اطلاعات بانك ســپه در نمایشگاه تراكنش ایران
خبر

لــوح زرین جایزه ملی بهره وری 
»بایندر« به شــرکت بیمه پاسارگاد 

رسید
در مراسم نکوداشت هفتادو یکمین سالگرد تأسیس انجمن کشتیرانی 
و خدمات وابسته ایران ، لوح زرین جشنواره ملی بهره وری »بایندر« به 

شرکت بیمه پاسارگاد اعطاء شد.
به گزارش روابط عمومی بیمه پاسارگاد، طی این جشنواره که توسط 
انجمن کشتیرانی ایران به مناسبت هفته حمل ونقل برگزار شده بود از 
شرکت های فعال حوزه دریایی در بخش های لجستیک، بندری، دریایی، 
ترانزیت و آموزش و همچنین از شرکت بیمه پاسارگاد به دلیل ارائه خدمات 
بیمه ای ارزنده با اعطای جایزه ملی بهره وری »بایندر« تقدیر به عمل 

آمد.
جایزه بهره وری بایندر در راستای اجرای ماده ۷۹ قانون برنامه پنج 
ساله پنجم توسعه جمهوری اسلامی ایران مصوب ۱۳۸۹ و آییننامه اجرایی 
برنامه جامع بهره وری کشور مصوب ۱۳۹۴ و همچنین  بر اساس مصوبه 
هیئت  مدیره انجمن کشتیرانی و خدمات وابسته ایران، با هماهنگی سازمان 
ملی بهره وری ایران و سایر دستگاههای ذی ربط، به منظور فرهنگ سازی 
و ارتقای بهره وری بنگاههای غیردولتی بخش حمل و نقل دریایی و خدمات 

و صنایع وابسته دریایی اجرا میشود.

تقدیر از فروشــندگان برتر بیمه های 
عمر

به گزارش روابط عمومی بیمه تجارت نو؛ بیمه تجارت نو در مراسمی از 
سرمایه گذاری  و  عمر  بیمه های  برتر  فروشندگان  ارزشمند  تلاش های 

قدردانی کرد.
در این مراسم که با حضور معاون محترم فنی بیمه های اشخاص سرکار 
خانم عروجی، مدیر محترم بیمه های عمر و سرمایه گذاری سرکار خانم 
بیک رسولی و مدیر محترم امور شعب و نمایندگان جناب آقای اطمینان 
برگزار شد، چالش ها و فرصت های پیش روی شبکه فروش مورد بررسی 

قرار گرفت.
در پایان نیز با اهدای لوح یادبود از تلاش های این فروشندگان برتر 

تقدیر شد.

شــاخص های نخبگی در صنعت بیمه 
بررسی شد

عملکرد،  ارزیابی  فرایندهای  بهبود  کلیدی،  استعدادهای  شناسایی 
ارتقای سطح بهره وری سازمانی، آینده پژوهی و افزایش انگیزه برای 

کارکنان از مهمترین محورها و  شاخص های نخبگی به شمار می آید.
به گزارش اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل بیمه مرکزی در 
ادامه نشست های منظم شورای خبرگی صنعت بیمه، قائم مقام نهادناظر، 
از  بیمه مرکزی و تنی چند  ادوار  بیمه، روسای کل  رئیس پژوهشکده 
صاحبنظران و خبرگان صنعت بیمه در خصوص روند و کیفیت احصای 
شاخص های اساسی نخبگی در صنعت بیمه به طرح دیدگاه های خود 

پرداختند.
بر اساس این گزارش در این نشست در خصوص موضوع چگونگی 
دریافت گزارش صورت های مالی و رصد کیفیت امور مرتبط با سود و 

زیان صنعت بیمه به تفصیل بحث و گفتگو شد.
گفتنی است در پایان این نشست لوح تقدیری از سوی رئیس و اعضای 
نشست نخبگانی به استاد غلامعلی غلامی _ چهره ماندگار صنعت بیمه 

در سال ۱۴۰۳ _ اهدا شد.

تکذیب همکاری مشــترک بانک دی 
با شرکت کیان خودرو

در پی انتشار خبری با عنوان »تسهیل واردات خودرو جانبازان با همکاری 
کیان خودرو و بانک دی« اطلاعیه ای به شرح زیر منتشر می گردد.

 به گزارش روابط عمومی بانک دی؛ در پی انتشار خبری در وب سایت 
شرکت کیان خودرو و برخی از سایت های خبری دیگر با عنوان »تسهیل 
واردات خودرو جانبازان با همکاری مشترک کیان خودرو و بانک دی و 
راه اندازی باجه توسط بانک دی در محل این شرکت« ضمن تکذیب این 
خبر به اطلاع می رساند حضور برخی از مدیران بانک در شرکت کیان 
خودرو صرفاً برای انجام بازاریابی های مرسوم بانکی بوده و هیچ توافقی 
مبنی بر راه اندازی باجه بانکی در شرکت و یا تفاهم نامه ای مبنی بر انجام 
امور بانکی مرتبط با واردات خودرو برای جانبازان توسط کیان خودرو، میان 

دو مجموعه منعقد نشده است.
با  بانک  میان  تفاهم نامه  هرگونه  انعقاد  صورت  در  اساس  این  بر 
شرکت های مورد تأیید وزارت صمت در امور واردات خودرو جانبازان، 
مراتب برای اطلاع هم وطنان عزیز از طریق وب سایت رسمی بانک دی 

اطلاع رسانی خواهد شد.

نشســت بررســی ابر مسائل حقوقی و 
تنظیــم گــری هوش مصنوعی برگزار می 

شود
نشست بررسی ابرمسائل حقوقی و تنظیم گری هوش مصنوعی در 
سومین روز از همایش تراکنش ایران با حضور مدیران ارشد حوزه فناوری 

بانک توسعه صادرات ایران برگزار می شود.
به گزارش روابط عمومی بانک توسعه صادرات ایران، هادی حیدری 
معاون فناوری اطلاعات و برنامه ریزی و ضیا بهشتی فر مدیر توسعه 
فناوری اطلاعات این بانک به همراه مدیرعامل شرکت مدیریت و توسعه 
فناوری آرمان با هدف بررسی چالش ها و رویه های حقوقی و تنظیم گری 

هوش مصنوعی در این نشست شرکت خواهند کرد.
گفتنی است دهمین رویداد تراکنش ایران هفدهم تا نوزدهم دی ماه 
سال جاری در تهران در حال برگزاری است. طی این رویداد ۲۶ نشست 

تخصصی برگزار خواهد شد.
نشست مذکور با شعار » از کوزه برون همان تراود که دراوست« روز 
چهارشنبه نوزدهم دی ماه ساعت ۱۱:۳۰ دقیقه در محل برگزاری دهمین 
و  کودکان  فکری  پرورش  کانون  غدیر  سالن  ایران،  تراکنش  همایش 

نوجوانان در خیابان حجاب تهران برگزار خواهد شد.
بانک توسعه صادرات ایران برنامه ویژه ای را برای بهره مندی این 
بانک از هوش مصنوعی در ارائه خدمت به مشتریان طی سال های آتی 

در دست اجرا دارد.

مدیرعامل بانک ملت با مدیران عامل شرکت های پتروشیمی نوری، جم و پلیمر 
آریاساسول دیدار و گفت و گو کرد.

به گزارش روابط عمومی بانک ملت، فرشید فرخ نژاد در نشست های جداگانه با 
غلامرضا جمشیدی مدیرعامل شرکت پتروشیمی نوری، محمدهاشم نجفی اردکانی 
مدیرعامل پتروشیمی جم و محمدرضا حیدرزاده مدیرعامل شرکت پلیمر آریاساسول 
با اشاره به ظرفیت های بالای این بانک در حوزه های مختلف خدمات بانکی، 

خواستار تقویت تعاملات بین بانک و این شرکت ها شد.
مدیرعامل بانک ملت، از حمایت این بانک از صنایع پیشتاز و اثرگذار کشور به 
ویژه صنعت پتروشیمی خبر داد و گفت: بانک ملت همواره با تمام توان در کنار 
صنایع کشور ایستاده است و آمادگی دارد تا با استفاده از همه ابزارهای قانونی در 
اختیار به پیشبرد طرح ها و پروژه های شرکت های فعال در حوزه پتروشیمی کمک 

کند.

وی، تعامل دوسویه بانک ملت با صنایع را باعث رونق تولید و اشتغال در حوزه 
های مختلف تولید در کشور خواند و افزود: همراهی موثر و سازنده بانک با شرکت 

های بزرگ، می تواند به رونق و شکوفایی صنایع کشور کمک شایانی کند.
مدیران عامل این شرکت ها نیز با قدردانی از همراهی بانک ملت در برهه های 
مختلف زمانی با صنعت پتروشیمی کشور، به تشریح پروژه های در دست اجرای 

خود پرداختند و تقویت همکاری ها با این بانک بزرگ بورسی را خواستار شدند.

بانک صادرات ایران از تمامی ظرفیت های فناوری اطلاعات و هوشمندسازی برای رسیدن به بانکداری هوشمند استفاده خواهد کرد و در این راه 
فرهنگ سازی های لازم باید برای مشتریان، کارکنان و سیاست گذاران و حکمرانان پولی با جدیت در دستور کار قرار گیرد.

به گزارش روابط عمومی بانک صادرات ایران، محسن سیفی در نشست تخصصی افتتاحیه دهمین نمایشگاه تراکنش ایران که با عنوان »راهبردهای 
هوش مصنوعی از منظر مدیران بانکی« با حضور مدیران عامل بانک ها برگزار شد، با بیان این مطلب افزود: چاره ای جز حرکت پرشتاب از سمت 
بانکداری سنتی به سمت بانکداری هوشمند نداریم و در این مسیر از تمامی ظرفیت های فناوری اطلاعات، هوشمندسازی و هوش مصنوعی استفاده 
خواهیم کرد.وی گفت: بانکداری سنتی در حالی از شکل سنتی به الکترونیک، دیجیتال و هوشمند در حال تغییر است که طول عمر یک تکنولوژی 
تنها چند ساعت است. این در حالی است که فاصله بین اولین اختراع بشر و دومین اختراعش چندین سال بوده اما امروز در هر ساعت با چند اختراع 
مواجه هستیم و سرعت اختراعات و حوزه فناوری با دهه ها و دوران های گذشته قابل مقایسه نیست.مدیرعامل بانک صادرات ایران افزود: برای اینکه 
در جایگاه درستی برای رسیدن به بانکداری هوشمند قرار بگیریم، باید به نیازمندی ها و زیرساخت های لازم دسترسی داشته باشیم. همه بانک ها 

تمایل دارند که از هوش مصنوعی استفاده کنند اما آیا ابزارها و ساختارهای لازم برای این کار در اقتصاد ایران وجود دارد؟
سیفی گفت: برای تحقق این هدف به ابزارها، محیط و ساختارهای مناسب نیاز است که بسیاری از زیرساخت ها در اختیار بانک ها نیست و فراتر 
از اختیارات آنها است.وی با تأکید بر اینکه باید برای مشتریان، کارکنان، قانون گذاران و حکمرانان پولی فرهنگ سازی دقیقی صورت بگیرد، ابراز 
داشت: آیا همه مردم ما در اقصی نقاط کشور به اینترنت با کیفیت و پرسرعت دسترسی دارند؟ باید فرهنگ سازی کافی در بین کارکنان و بدنه بانک ها 

نیز انجام شود تا روند هوشمندسازی با مقاومت کمتری روبه رو گردد.

دیدار مدیرعامل بانک ملت با مدیران عامل شرکت های پتروشیمی نوری، جم و آریاساسول

مدیرعامل در پنل تخصصی افتتاحیه تراکنش دهم عنوان کرد:

بانک صادرات ایران با تمامی ظرفیت به سمت بانکداری هوشمند حرکت خواهد کرد
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اندک  درصد  با  ریویان  بدانید  که  باشد  جالب  شاید 
قابلیمت اتکا، بهتر از هر برند دیگری مشتریانش را راضی نگه 

داشته است.
آخرین   »Consumer Reports« موسسه 
گزارش خود را در زمینه قابلیت اعتماد خودروهای بازار آمریکا 
منتشر کرده است و باز هم به این نتیجه رسید که برندهای 
آسیایی بیشتر از سایر برندها اعتماد خریدارانشان را جلب 
کرده اند. از میان ۱۰ برند برتر خودروهای قابل اتکای سال 

۲۰۲۴، هشت برند آسیایی هستند.
در این میان، بیشترین توجه را برند ریویان به خود جلب 
کرد که در حوزه قابلیت اعتماد، آخر شد. ظاهرا استفاده و 
نگهداری از محصولات این خودروساز نوپا چندان آسان نیست. 
این گزارش ها که بر پایه نظرسنجی های گسترده مجموعه 
CR انجام می شوند، خودروهای یک تا دو سال گذشته یک 
برند را موردبررسی قرار داده اند. مالکان ریویان از صف های 
طولانی نمایندگی ها برای سرویس و تعمیر خودروهایشان 

می گویند.
هر دو مدل R۱T و R۱S امتیازی کمتر از سایر رقبا به 
دست آوردند که درصد اعتمادپذیری آن ها را به ۱۴درصد 
کاهش داد. نکته جالب توجه این است که این خودروها موفق 
شدند باوجود این امتیاز پایین در بخش یادشده، بیشترین حد 
رضایت را در میان مالکان خود به دست آورند؛ گویا ۸۶درصد 

مشتریان این برند از خرید خود راضی هستند.
یک پله بالاتر از ریویان، برند لوکس کادیلاک قرار دارد 
یافته است؛ بخش  اعتمادپذیری ۲۷درصدی دست  به  که 
قابل توجهی از این امتیاز پایین هم به شاسی بلند تمام برقی 
این شرکت، لیریک، بازمی گردد که در اتصال به وای فای و 
عملکرد درست مشکل دارد. در پله های بالاتر، شاهد حضور 
دیگر برندهای غیرقابل اتکای غربی مانند جیپ و فولکس واگن 

هستیم. به گزارش CR، جیپ یکی از بدترین برندهای 
آمریکایی برای خرید خودرو به شمار می رود و چند سال است 

که در قعر جدول به سر می برد.
اما سوی دیگر این فهرست، به خودروهای برتر اختصاص 
دارد؛ خودروهایی مانند سوبارو که با سبقت گرفتن از تویوتا و 
لکسوس به امتیاز ۶۸درصد رسیده است. این برند ژاپنی با 
قطعات  از  گسترده  استفاده  و  طراحی  ساده سازی  تکیه بر 
در  را  مشکل  و  خطا  احتمال  محصولاتش،  در  مشترک 
خودروهای خود کاهش داده است. مدل های فارستر و ایمپرزا 
با عملکردی بالاتر از میانگین، جایگاه این برند را تقویت 

کرده اند.
تنها مدل نه چندان قابل اعتماد سوبارو کراس اوور تمام  
برقی سولتراست. شاید بدانید این خودرو در واقع همان تویوتا 

bZ۴X است که با نشان سوبارو عرضه می شود. در فهرست 
تازه CR، برندهای سوبارو، تویوتا، لکسوس، هوندا، آکورا و 
مزدا به ترتیب به مقام های اول تا ششم رسیدند که کیفیت 
از  را نشان می دهد. پس  این خودروسازان آسیایی  درخور 
برندهای یادشده، جایگاه هفتم تا دهم به ترتیب به خودروسازان 
آئودی، ب ام و، کیا و هیوندای رسید که هر دو آنها آسیایی 
هستند. تا همین چند سال قبل، خودروهای تولیدی کیا به 
سوژه  تبدیل شده  بودند. اما این برندی کره ای در سال های 
اخیر به دلیل طراحی جذاب و مقرون به صرفه بودن محصولات، 

محبوبیت زیادی در بین مشتریان پیدا کرده است.
از لحاظ اعتماد و دوام هم خودروهای این برند شرایط 
بهتری نسبت به قبل دارند. هیوندای نیز با ارائه خودروهای 
اقتصادی و طراحی مدرن، جایگاه دهم را کسب کرده است. 

این برند کره ای با گارانتی های طولانی مدت و خودروهای 
برقی جذاب، همچنان در حال گسترش حضور خود در بازار 

ایالات متحده است.
همان طور که قبلا درمورد جهش فروش هیوندای در ۲۰۲۴ 
گفتیم، استقبال از محصولات این برند در سال جاری افزایش 
قابل توجهی دارد. پس از شرکت های ژاپنی، آلمانی و کره ای، 
نوبت به نخستین خودروساز آمریکایی می رسد که به مقام 
یازدهم دست پیدا کرده است؛ بیوک. ظاهرا عملکرد خودروهای 
این برند در مقایسه با محصولات تسلا و جنرال موتورز بهتر 

بوده است.
یکی از سخنگوهای CR درباره قابلیت اعتماد به این 
فهرست می گوید: »هر چند این رده بندی می تواند راهنمای 
خوبی برای مراجعه به نمایندگی ارائه کند اما این درصد برای 
محصولات مختلف یک خودروساز متفاوت است و مردم باید 
این مساله را پیش از انجام خرید خود در نظر داشته باشند. 
حتی خودروهای شرکت های رده بالا هم تنوع بالایی در امتیاز 
دارند.« برای نمونه می توان به وانت بزرگ تویوتا تاکوما، توندا 
و مدل برقی bZ۴X اشاره کرد که درصد اعتمادپذیری تویوتا 
را پایین آورده اند. همین مساله درباره مدل های سولترا برقی 

از سوبارو هم صدق می کند.
هر چند فهرست جدید CR در مقایسه با هر زمان دیگری 
شامل محصولات برقی بیشتری می شود اما کماکان مدل های 
هیبرید از مدل های برقی بهتر عمل کرده اند؛ این مدل ها 

پتانسیل بالایی دارند اما هنوز به رده های بالا نرسیده اند.
توصیه CR بر آن است که خریداران بالقوه سراغ مدل هایی 
بروند که چند سالی از رونمایی آن ها گذشته است و خودروساز 
با مشکلات آن آشنایی داشته و آن ها را رفع کرده است. برای 
نمونه می توان به فورد برانکو اسپرت و جنسیس GV۸۰ اشاره 

کرد که در طول زمان بهبود قابل توجهی را تجربه کرده اند.

آمریکایی ها بیشترین اعتماد را به خودروهای آسیایی دارند!

خودرو برقی KMC EJ۷ شناخته شــده ترین سدان برقی 
بازار ایران است که به ناوگان تاکسیرانی هم راه پیدا کرده است. 
حــال کرمان موتور در جدیدترین شــرایط فروش خود، عرضه 
نســخه پایه و پلاس این خودرو را به صورت نقد و اقســاط آغاز 
کرده است. یکی از دغدغه های خریداران خودروهای برقی، به 
خدمات پس از فروش و تامین قطعات این خودروها در شــبکه 

نمایندگی ها و بازار لوازم یدکی برمی گردد.
طرح فروش KMC EJ۷ از روز سه شنبه، یازدهم دی ماه 
آغاز شده است و تا یک شنبه، سی ام دی ماه جاری فعال خواهد 
بــود. متقاضیــان این خودرو می توانند صرفا به صورت اینترنتی 
نسبت به ثبت نام برای آن اقدام کنند. در این طرح، صرفا رنگ 
مشــکی متالیک برای KMC EJ۷ قابل ارائه بوده و قیمت 
مصوب این خودرو یک میلیارد و ۴۵۰ میلیون تومان اعلام شده 
است که برای فروش نقدی، با در نظر گرفتن ۲۵ میلیون تومان 

تخفیف، یک میلیارد و ۴۲۵ میلیون تومان ارائه می شود.
فروش اقساطی خودرو EJ۷ نیز به صورت منعطف در نظر 
گرفته شده و متقاضی می تواند پیش پرداخت ۷۵۰ میلیون تومانی 
ایــن خــودرو را در یک یا ۲ مرحله انجام دهد که پیش پرداخت 
اولیــه ۴۰۰ میلیون تومــان هم زمان با ثبت نــام و مرحله دوم 
پیش پرداخــت به مبلــغ ۳۵۰ میلیون تومان طی یک فقره چک 

به تاریخ ۱۵ بهمن ۱۴۰۳ خواهد بود.
مابقی وجه نیز در اقساط ۱۲ یا ۲۴ ماهه قابل پرداخت بوده 
که اقساط به صورت هر سه ماه یک چک محاسبه شده و تاریخ 
نخســتین چک ۲۵ اردیبهشت ۱۴۰۴ است. تحویل این خودرو 
در اســفندماه ۱۴۰۳ انجام می شــود و در طرح فروش اقساطی، 
ســند خودرو تا پایان اقســاط و تســویه کامل، در رهن شرکت 

خواهد بود.
نکتــه قابــل توجــه در ایــن دوره از فروش خــودرو برقی 
کرمان موتور این اســت که یک کارت شــارژ معادل ۳۰ هزار 
کیلومتــر پیمایش رایــگان نیز به خریداران اهدا خواهد شــد. 
همچنین در صورت خرید نقدی، علاوه بر دو ســال بیمه بدنه 
رایگان، ســرویس های دوره ای تا کیلومتر ۵۰ هزار این خودرو 
نیز رایگان خواهد بود. نرخ تاخیر در تحویل هم به صورت ماهیانه 
۳ درصد محاســبه خواهد شــد. گفتنی اســت تمام هزینه های 
قانونی مانند مالیات و بیمه شــخص ثالث بر اســاس تعرفه های 
ســال ۱۴۰۳ محاســبه می شود و در صورت تغییر، مابه التفاوت 

آن برعهده مشتری خواهد بود.
ســدان بــرقی کرمان موتــور یعــنی کی ام سی EJ۷ که 
نام آشــناترین برقی بازار ایران اســت، با یک موتور الکتریکی با 
قدرت ۱۴۲ کیلووات )۱۹۰ اسب بخار( و گشتاور ۳۴۰ نیوتون متر 

عرضه می شــود. این خودرو حداکثر ســرعت ۱۴۲ کیلومتر بر 
ساعت دارد و در شرایط ایده آل می تواند ظرف ۷.۶ ثانیه از حالت 

سکون به سرعت ۱۰۰ کیلومتر بر ساعت برسد.
انرژی این موتور توسط باتری لیتیوم آهن فسفات با ظرفیت 
۵۰.۱ کیلووات-ســاعت تامین می شــود کــه امکان پیمایش 
مسافتی بیش از ۴۰۰ کیلومتر را فراهم می کند. شارژر با قدرت 
۶.۶ کیلووات، شــارژ AC این باتری را از ۱۵ تا ۱۰۰ درصد در 
۸.۵ ســاعت و شــارژ DC را از ۳۰ تا ۸۰ درصد در ۴۸ دقیقه 

انجام می دهد.
گفتنی است کرمان موتور نسخه فول آپشن این خودرو را نیز 
با نام EJ۷پلاس با خود به نمایشگاه تبریز آورده بود که در آن 
امکانــاتی نظیر تریم داخــلی دورنگ، تهویه مطبوع اتوماتیک، 
دریچــه تهویــه عقب، گرم کن صندلی راننده، سنســور باران، 
کروزکنتــرل، ترمــز پارک برقی، اتوهلد، فرمان برقی، ســقف 
پانورامیک، فناوری LED چراغ ها، آینه های تاشــو برقی، ۶ 
کیسه هوای ۱۰ نقطه ای، سیستم پایش فشار باد تایرها، سیستم 
کنتــرل پایــداری، درِ صنــدوق برقی، سنســور پارک عقب، 

نورپردازی کابین، دوربین دنده عقب و... دیده می شد.
طــرح فــروش KMC EJ۷ پلاس نیز از روز سه شــنبه، 
یازدهم دی ماه آغاز شــده اســت و تا یک شــنبه، سی ام دی ماه 
جــاری فعــال خواهد بود. متقاضیان این خودرو می توانند صرفا 
به صورت اینترنتی نسبت به ثبت نام برای آن اقدام کنند. در این 
طرح، رنگ های ســفید، مشــکی متالیک و خاکســتری برای 
KMC EJ۷ پلاس قابــل ارائــه بــوده و قیمت مصوب این 
خودرو یک میلیارد و ۷۵۰ میلیون تومان اعلام شــده اســت که 
برای فروش نقدی، با در نظر گرفتن ۲۵ میلیون تومان تخفیف، 

به قیمت یک میلیارد و ۶۷۵ میلیون تومان ارائه خواهد شد.
فروش اقســاطی خــودرو EJ۷+ نیز به صورت منعطف در 
نظر گرفته شــده اســت و متقاضی می تواند پیش پرداخت ۹۰۰ 
میلیون تومانی را در یک یا ۲ مرحله پرداخت کند که پیش پرداخت 
اولیــه ۵۰۰ میلیون تومــان هم زمان با ثبت نــام و مرحله دوم 
پیش پرداخــت به مبلــغ ۴۰۰ میلیون تومان طی یک فقره چک 

به تاریخ ۱۵ بهمن ۱۴۰۳ خواهد بود.
مابقی وجه نیز در اقساط ۱۲ یا ۲۴ ماهه قابل پرداخت بوده 
که اقساط به صورت هر سه ماه یک چک محاسبه شده و تاریخ 
نخســتین چک ۲۵ اردیبهشــت ۱۴۰۴ است. تحویل خودرو در 

اسفندماه ۱۴۰۳ انجام می شود و در طرح فروش اقساطی، سند 
خودرو تا پایان اقســاط و تســویه کامل، در رهن شرکت خواهد 
بــود. نکتــه قابل توجــه در این دوره از فــروش خودرو برقی 
کرمان موتور این اســت که یک کارت شــارژ معادل ۳۰ هزار 

کیلومتر پیمایش رایگان نیز به خریداران اهدا خواهد شد.
همچنین در صورت خرید نقدی، علاوه بر دو سال بیمه بدنه 
رایگان، ســرویس های دوره ای تا کیلومتر ۵۰ هزار این خودرو 
نیز رایگان خواهد بود. نرخ تاخیر در تحویل هم به صورت ماهیانه 
۳ درصد محاســبه خواهد شــد. گفتنی اســت تمام هزینه های 
قانونی مانند مالیات و بیمه شــخص ثالث بر اســاس تعرفه های 
ســال ۱۴۰۳ محاســبه می شود و در صورت تغییر، مابه التفاوت 

آن برعهده مشتری خواهد بود
کی ام سی جی ۷ پلاس برقی، از نظر ظرفیت باتری، مسافت 
پیمایش و طراحی ظاهری با نسخه پایه خود تفاوتی ندارد؛ اما 
از نظــر تجهیــزات ایمنی و رفاهی، تیپ جدیــد خودرو برقی 
کرمان موتــور یعــنی EJ۷+ نمره بهتری را کســب می کند. 
همانطور که اشاره شد، نسخه پلاس خودرو برقی کرمان موتور 
از نظر تجهیزات ایمنی با نسخه قبلی و پایه خود متفاوت است. 
در خودرو EJ۷+ شش کیشه هوا )راننده، سرنشین جلو، جانبی 
و پرده ای( وجود دارد که با توجه به اضافه شدن سنسور جلو در 
ایــن خــودرو، KMC EJ۷+ از نظر ایمنی نمره بالاتری را از 

آن خود خواهد کرد.
سانروف پانورامیک مجهز به پرده برقی، صندلی راننده برقی 
در چهار جهت به همراه گرمکن، شیشه های جانبی تک لمسی 
با قابلیت تشــخیص مانع، آینه های تاشــونده برقی به علاوه درِ 
صندوق عقب برقی با تشــخیص مانــع از مهم ترین تجهیزات 
جدید خودرو EJ۷+ اســت. نور محیطی داخل کابین به همراه 
تریــم دو رنــگ و چراغ خوش آمدگویی درهــای جلو از دیگر 
امکاناتی اســت کــه در جی ۷ پلاس برقی کرمان موتور به کار 

رفته و در نسخه پایه خودرو برقی این شرکت دیده نمی شود.
نکته مثبت دیگر درخصوص KMC EJ۷ که در نســخه 
پلاس آن نیز عینا مصداق دارد، فضای مناســب آن در هر ســه 
بخش ردیف جلو، ردیف عقب و قســمت بار اســت که هر ســه 
مورد برای یک راننده و سرنشینان، کاملا کاربردی خواهد بود. 
همچنین صندلی های عقب در این خودرو فست بک قابلیت تا 

شدن ۶۰:۴۰ دارند تا فضای بار افزایش یابد.

كی ام سی »EJ7«؛ شناخته شده ترین سدان برقی بازار ایران خبر

سن ۶۵ درصد ناوگان مسافری کشور از 
فرسودگی گذشته است

مدیرکل دفتر حمل ونقل مسافر سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای 
با بیان این که در ۹ماهه امسال، ۱۰۳میلیون و ۵۳۰هزار مسافر از طریق 
۱۰میلیون و ۸۷۲هزار سفر در سطح محورهای مواصلاتی بین شهری جابه جا 
شده اند، گفت: بیش از ۷۸هزار وسیله نقلیه در ناوگان حمل ونقل عمومی در 
بخش مسافری کشور فعال است که از این تعداد، حدود ۱۴ هزار دستگاه 
اتوبوس، ۳۰هزار و۵۰۰ دستگاه مینی بوس و ۳۳ هزار و ۵۰۰ دستگاه سواری 

کرایه در حال فعالیت هستند.
مسئولان پلیس راهور در زمینه فعالیت این ناوگان برای جابه جایی مسافر 
در سطح کشور نکات مهمی را یادآور شده اند که در ادامه برخی از آنها را 

مرور می کنیم.
رئیس پلیس راهور فراجا با انتقاد از اینکه سن ۶۵درصد ناوگان مسافری 
کشور از فرسودگی گذشته است در حالی که ۹۳درصد جابه جایی مسافر از 
طریق حمل ونقل زمینی انجام می شود، گفت: در سال گذشته، ۲۰۴۵ نفر در 
اثر تصادفات جاده ای جان خود را از دست دادند و با وجود کاهش ۶درصدی 
در تعداد فوتی ها در ۹ ماهه سال ۱۴۰۳ نسبت به سال گذشته، هنوز این آمار 
بسیار بالاست زیرا درنهایت عدد فوتی ها در پایان سال به ۱۹ هزار نفر می رسد 

که همچنان رقم بسیار نگران کننده ای است.
سیدتیمور حسینی با بیان اینکه تصادفات جاده ای نتیجه یک عامل خاص 
ادامه داد: سوانح  از عوامل مختلف است،  نیست، بلکه نتیجه  مجموعه ای 
رانندگی اغلب به دلیل ترکیبی از عوامل انسانی مانند وضعیت وسیله نقلیه، 
شرایط راه، قوانین و مقررات، مسائل فرهنگی و آموزشی و عوامل اقتصادی 
رخ می دهند و هر یک از این عوامل به نوعی در وقوع تصادفات نقش دارند 

و مشکلات در هر بخش می تواند زمینه ساز بروز تصادف شود.
وی ادامه داد: به عنوان مثال شرایط جاده و راه در وقوع تصادف اتوبوسی 
که مشمولان وظیفه را از شهر محل سکونت به پادگان مرکز آموزش جابه جا 
می کرد، نقش کلیدی داشت و پلیس دو یا سه مرتبه در گزارشی خواستار 
اصلاح آن نقطه از جاده و رفع مشکلات شد و این موضوع نشان می دهد 
کیفیت زیرساخت های جاده ای و اقدامات پیشگیرانه در این زمینه می تواند 

تاثیر مستقیمی بر کاهش تصادفات داشته باشد.
حسینی با اشاره به نقش موثر مسائل اقتصادی در سوانح جاده ای، افزود: 
رانندگان حمل ونقل عمومی به  صورت کارکردی دستمزد دریافت می کنند؛ 
یعنی فشارهای اقتصادی باعث می شود رانندگان ساعات استراحت خود را 
کاهش دهند و به طور مداوم در جاده باشند تا درآمد بیشتری کسب کنند؛ 
اما  رانندگان وجود دارد  بر عملکرد  برای نظارت  ابزارهای کنترلی  هرچند 
بسیاری از رانندگان به دلیل عدم برخورداری از سیستم های حمایتی و قانونی 
کافی تنها به فکر افزایش کارکرد برای دریافت درآمد بیشتر هستند و در این 

راستا جان خود و دیگران را به خطر می اندازند.
رئیس پلیس راهور فراجا، فرسوده بودن ناوگان حمل ونقل عمومی را از 
دیگر عوامل بروز تصادفات دانست و گفت: متاسفانه حدود ۶۵درصد ناوگان 
مسافری کشور از سن فرسودگی گذشته اند و نیاز به نوسازی دارند و این 

مهم یکی از ضروریات جدی کشور است که باید مورد توجه قرار بگیرد.
وی با بیان اینکه در مورد تمام مولفه های تاثیرگذار در تصادفات باید 
اقدامات جامعی صورت بگیرد تا بتوان نسبت به کاهش فوتی های ناشی از 
کشور  در  تصادفات  آمار  کلی،  به طور  داد:  ادامه  بود،  خوشبین  سوانح 

نگران کننده است.
در این رابطه در سال ۱۴۰۲، در مجموع ۲۰۴۵ نفر در اثر تصادفات جاده ای 
جان خود را از دست دادند و با وجود کاهش ۶درصدی در تعداد فوتی ها در 
۹ ماهه سال ۱۴۰۳ نسبت به سال گذشته، هنوز این آمارها بسیار بالاست 

زیرا در نهایت عدد فوتی ها در پایان سال به ۱۹ هزار نفر می رسد.
حسینی یادآور شد: باید با برنامه ریزی مناسب توسط دولت و اختصاص 
بودجه مناسب برای کاهش تصادفات و بهبود ایمنی حمل ونقل زمینی گام 
۹۳درصد  بیش از  که  ای  به گونه  است  زمین پایه  ما  حمل ونقل  برداشت. 
جابه جایی ها در کشور از طریق حمل ونقل زمینی انجام می شود بنابراین باید 
بودجه کافی به این مهم اختصاص یابد تا بتوان به کاهش چشمگیر تصادفات 

امیدوار بود و از جان افراد محافظت کرد.
چندی پیش سرهنگ احمد شیرانی، رئیس مرکز اطلاعات و کنترل ترافیک 
پلیس راهور فراجا از افزایش تصادفات ناوگان اتوبوس مسافربری بین شهری 
این حوادث موجب کشته و مجروح شدن  متاسفانه  اعلام کرد:  و  داد  خبر 

تعدادی از هموطنان شده است.
نخستین  در  افزود:  جاده ها  لغزندگی سطح  و  بارش ها  به  اشاره  با  وی 
بارندگی ها به دلیل وجود ذرات روغن و آثار باقیمانده روی جاده، لغزندگی 
افزایش می یابد. در چنین شرایطی، رانندگان باید آمادگی و احتیاط بیشتری 

داشته باشند تا از وقوع حوادث جلوگیری شود.
مجاز  حد  از  پایین تر  سرعت  با  رانندگی  کرد:  تاکید  شیرانی  سرهنگ 
تعیین شده در تابلوها و رعایت سرعت مطمئنه، به ویژه در جاده های بارانی، 
بسیار ضروری است. متاسفانه برخی رانندگان، بدون توجه به شرایط نامناسب 
برسند که همین موضوع  به مقصد  زمان مشخصی  در  دارند  اصرار  جوی 

می تواند خطرات جدی به دنبال داشته باشد.
رئیس مرکز اطلاعات و کنترل ترافیک پلیس راهور فراجا، همچنین بر 
افزود:  و  کرد  تاکید  اتوبوس ها  رانندگان  بیشتر  مسئولیت پذیری  لزوم 
بی احتیاطی و عدم رعایت مقررات رانندگی، از عوامل اصلی بروز این حوادث 
است. رانندگان باید درک کنند جان مسافران امانتی گرانبها نزد آنهاست و 

مسئولیت این امانت نیازمند توجه و دقت بیشتری است.
سرهنگ شیرانی افزود: قانون گذار، مسئولیت نظارت بر عملکرد رانندگان 
را برعهده مدیران شرکت های مسافربری قرار داده است. طبق تبصره یک 
ماده ۳۱ قانون رسیدگی به تخلفات رانندگی مصوب سال ۱۳۸۹، شرکت ها 
و موسسات حمل ونقل بار و مسافر در قبال تخلفات ایمنی و تصادفات ناوگان 
خود مسئولیت دارند. در صورت وقوع تخلفات منجر به تصادفات جرحی یا 
فوتی، پروانه فعالیت شرکت یا مئسسه متخلف ممکن است از یک ماه تا یک 

سال تعلیق شده و در صورت تکرار، برای همیشه لغو شود.
وی در پایان از رانندگان و مدیران شرکت ها خواست با رعایت دقیق 
ایمنی سفرهای  ارتقای  در  موثری  نقش  به وظایف خود،  تعهد  و  مقررات 

بین شهری ایفا کرده و از وقوع حوادث تلخ جلوگیری کنند.

اصلاح ۳۰ درصدی قیمت خودروهای داخلی در ابتدای آذر سال  جاری هرچند به 
خودروسازان بابت افزایش نقدینگی و حتی خروج از زیان کمک بزرگی کرد، اما تاخیر در 
به روزرسانی قیمت ها، حدود ۱۴۰ همت درآمد بالقوه را از دسترس خودروسازان خارج کرد.

در اوایل آذر امسال پس از حدود ۱۹ ماه فریز قیمت، مجوز اصلاح نرخ میانگین ۳۰ 
درصدی برای خودروسازان بزرگ وابسته به دولت صادر شد؛ درحالی که می توانست طبق 
عرف معمول، بعد از یک سال و در فروردین امسال قیمت ها به روزرسانی شوند. پس از اصلاح 
قیمت میانگین ۳۰ درصدی در ابتدای آذر امسال، خودروسازان توانستند ضمن اصلاح قیمت 

کارخانه ای محصولاتشان، درآمد و نقدینگی آتی خود را بالا ببرند.
همچنین طبق آن چه مدیران عامل خودروسازان بزرگ اعلام کردند، این اصلاح قیمت 
نه تنها سبب ایجاد تناسب بین هزینه تولید و قیمت فروش محصولات شد، بلکه آن ها را از 
زیان دهی نیز نجات داد. در واقع هرچند سیاستگزار با فروش خودروها در حاشیه بازار و 
درخواست خودروسازان مبنی بر افزایش قیمت ۸۰ درصدی موافقت نکرد، اما همین ۳۰  

درصد نیز توانست شوک مثبت و نسبتا بزرگی به خودروسازی بخش دولتی وارد کند.
اگر این اصلاح قیمت زودتر انجام می شد، طبعا نقدینگی بسیار بیشتری را نصیب 
خودروسازان می کرد. از طرفی، طبق گفته خودروسازان، اصلاح ۳۰ درصدی قیمت خودرو 
در اوایل آذر امسال، سبب ایجاد تعادل بین هزینه تولید و قیمت فروش و همچنین خروج از 
زیان دهی تولید شده است؛ بنابراین اگر این اتفاق زودتر می افتاد )به عنوان مثال در ابتدای 
سال( شاهد تبعات مثبت آن برای خودروسازان در همان ابتدای سال بودیم و به طور کلی 

تاثیر بیشتری بر فرآیند تولید داشت.
بر این اساس طی یک دهه گذشته و از روزی که شورای رقابت مسئولیت قیمت گذاری 
خودرو را برعهده گرفت، قیمت انواع خودرو به طور متوسط سالی یک بار اصلاح  شد. این روال 
اما در ادامه به هم خورد؛ به نحوی که سیاستگزاران فریز قیمت طولانی و فراتر از یک سال 
را رقم زدند. این اتفاق تا به امروز دو بار رخ داده و هر دو بار، قیمت کارخانه ای خودروها بالغ 

بر ۱۵ ماه فریز شده است.
در ماجرای اخیر نیز قیمت کارخانه ای خودروها پس از اصلاح در فروردین ۱۴۰۲، حدود 
۱۹ ماه تقریبا فریز شد و سرانجام در ابتدای آذر امسال، مجوز افزایش میانگین ۳۰ درصدی 

قیمت ها صادر شد.
البته خودروسازان در پاییز سال گذشته با گزینه »محصولات ارتقایافته« توانستند مجوز 
افزایش قیمت کارخانه ای برخی محصولات خود را دریافت کنند؛ اما در مدت مورد نظر شاهد 

اصلاح قیمت طبق روال رسمی که همه خودروها را شامل شود، نبودیم.
خودروسازان بسیار امیدوار بودند که در فروردین امسال و با گذشت یک سال از اصلاح 
قیمت رسمی و حدودا ۶ ماه پس از اعمال قیمت محصولات ارتقایافته خود، بار دیگر مجوز 
افزایش قیمت بگیرند. علاوه بر این، عرف معمول سیاستگزاران، اصلاح قیمت سالی یک بار 
بود و از همین رو انتظار می رفت در ابتدای امسال قیمت کارخانه ای خودروها به روز شود؛ اما 

اصلاح قیمت به تاخیر خورد و تا اوایل آذر طول کشید.
خودروسازان در این هشت ماه تاخیر، بخش قابل  توجهی از محصولات خود را با قیمت های 
اصلاح نشده فروختند و به همین دلیل، تعلیق قیمت سبب پریدن ۱۴۰ همت نقدینگی بالقوه 

از جیب آن ها شده است.

محصولاتی که خودروسازان در این هشت ماه فروخته اند، شامل فروش فوری و 
پیش فروش می شود. خودروهایی که به صورت فروش فوری عرضه شده اند، دارای قیمت 
قطعی بودند؛ بنابراین با نرخ های قبل از اصلاح ۳۰ درصدی به فروش رفته اند. محصولاتی 
هم که پیش فروش شده اند، در صورتی که زمان تحویل آن ها در همین هشت ماه بوده، با 
قیمت های قبل از اصلاح ۳۰ درصدی به فروش رسیده اند. این درحالی است که اگر طبق 
عرف معمول، مجوز اصلاح قیمت کارخانه ای خودروها در ابتدای امسال صادر می شد، هم 
خودروهای فروش فوری و هم پیش فروش ها با قیمت بالاتری )به طور میانگین ۳۰ درصد( 

فروخته می شدند.
خودروهای داخلی روز گذشته افت بهای یک تا ۳۰ میلیون تومانی را تجربه کردند. جایی 
که ری را )۱۴۰۳( با ۳۰ میلیون تومان کاهش یک میلیارد و ۷۸۰ میلیون تومان، شاهین اتومات 
پلاس )۱۴۰۳( با ۱۵ میلیون تومان کاهش یک میلیارد و ۲۰۰ میلیون تومان، پژو ۲۰۷ اتومات 
)۸۵ گانه( )۱۴۰۳( با ۵ میلیون تومان کاهش ۹۷۴ میلیون تومان، سورن پلاس فول )۸۵ گانه( 
)۱۴۰۳( با ۴ میلیون تومان کاهش ۷۹۲ میلیون تومان، تارا اتومات V۴ ال ایکس )۱۴۰۳( با 
۴ میلیون تومان کاهش یک میلیارد و ۴۳ میلیون تومان و سورن پلاس با مانیتور بدون رینگ 

)۱۴۰۳( با ۳ میلیون تومان کاهش ۷۷۶ میلیون تومان ارزش گذاری شدند.
همچنین در میان خودروهای مونتاژی شاهد افت بهای ۵ تا ۵۰ میلیون تومانی بودیم. 
جایی که قیمت اکستریم TXL )۱۴۰۳( با ۵۰ میلیون تومان کاهش به ۳  میلیارد و ۶۵۰ 
میلیون تومان، اسکای ول ET۵ نبکا )۱۴۰۳( با ۲۰ میلیون تومان کاهش به ۲  میلیارد و ۵۵۰ 
میلیون تومان، کی ام سی J۷ )۱۴۰۳( با ۱۰ میلیون تومان کاهش به یک میلیارد و ۷۲۵ 
میلیون تومان و هایما S۷ پلاس )۱۴۰۳( با ۵ میلیون تومان کاهش به یک میلیارد و ۸۳۰ 

میلیون تومان رسید.
همچنین در گروه خودروهای وارداتی شاهد افزایش و کاهش بهای ۵۰ میلیون تومانی 
بودیم. جایی که ارزش کیا K۵ توربو )۲۰۲۴( با ۵۰ میلیون تومان افزایش به ۵  میلیارد و ۳۰۰ 
میلیون تومان و نیسان سانی )۲۰۲۳( با ۵۰ میلیون تومان افزایش به یک میلیارد و ۶۰۰ 
میلیون تومان رسید. از طرفی جتا VS۷ )۲۰۲۳( با ۵۰ میلیون تومان کاهش، ۲ میلیارد و 

۲۵۰ میلیون تومان قیمت گذاری شد.

اصلاح قیمت ۳۰ درصدی خودروهای داخلی؛ دیرهنگام اما موثر


